
در ارتباط با حكم صادر شده دیوان عالی آمریكا و بررسی 
حقوقی آن، گفت وگویی را با حبیبی مجنده حقوقدان و عضو 

هیات علمی دانشگاه مفید قم انجام داده ایم. 
وی حكم صادر شده را خلاف اصول اساسی حقوق 

و  حاكمیت  حكم،  این  در  گفت  و  دانست  الملل  بین 
و  ها  آن  اجرایی  و  قضایی  مصونیت  ها،  دولت  برابری 
نادیده  كشورها  دارایی  و  اموال  مصونیت  همچنین 

گرفته شده است...

امروز شنبه هجدهم اردیبهشت ماه را باید روزی پرمشغله برای منتخبان مجلس دهم دانست؛ روزی كه در عین حال 
می تواند اثر تعیین كننده ای در تركیب هیات رییسه مجلس دهم داشته باشد...
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رییس جمهوری عنوان كرد:

خطر اسلام انقلابی در برابر انقلاب اسلامی

روز تعیین كننده برای مجلس دهم؛

لاریجانی یا عارف
مسئله این است!

لیست اصولگرایان در كدام حوزه های انتخابیه پیروز شد

 ده شهر مهم اصولگرایان

حقوق معلمان چند شد؟

عضو هیات علمی دانشگاه مفید با اشاره به برداشت 2 میلیارد دلار از دارایی های ایران تاكید كرد:

تلاش همزمان سیاسی و حقوقی 
برای استیفای حقوق ایران

2

2

7

7

روزنامه صبح ایران

همزمان با سالروز بعثت پیامبر عظیم الشأن اسلام حضرت محمد)ص( صبح 
روزپنج شنبه مسئولان نظام، سفرای كشورهای اسلامی در تهران و جمعی از 
خانواده های شهدا با حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 

دیدار كردند.
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار با اشاره به استمرار دو جریان 
»بعثت« و »جاهلیت« از صدر اسلام تاكنون، شاخصه اصلی جریان 
بعثت را خردورزی هدایت یافته بوسیله پیامبران الهی و مهمترین 
شاخصه جریان جاهلیت را شهوت و غضب دانستند و گفتند: 

امروز مهمترین وظیفه امت اسلامی، مقابله با جریان جاهلیت به سركردگی امریكا است و 
جمهوری اسلامی ایران به عنوان پیشتاز جریان بعثت در راهی كه امام بزرگوار)ره( آغازگر 

آن بودند، بدون هراس از قدرتها به حركت خود ادامه خواهد داد.
حضرت آیت الله خامنه ای ضمن تبریک مبعث پیامبرگرامی اسلام)ص( به امت اسلامی 
و ملت بزرگ ایران، با استناد به آیات قرآن، به تبیین مفهوم عمیق بعثت پرداختند و گفتند: 
مبعث، عید برانگیختگی و روز رجوع به فطرت الهی و زندگی همراه با »عقلانیت، آزادگی، 
عدالت و بندگی خدا« است و وظیفه پیامبران الهی هدایت انسانها به سوی این فطرت پاک 

و اندیشه ورزی در چارچوب دستورات خداوند متعال و توحید است...

رهبر معظم انقلاب اسلامی:

ایرانبهدلیلمخالفتباسیاستهایآمریکاتهدیدبهتحریممیشود
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دردهای جامعه 
را درد خودمان 

بدانیم

آیت الله سید حسن خمینی:
محمد هاشمی رفسنجانی تشریح كرد:

پشتپردهمباحث
زودهنگامانتخابات
ریاستجمهوری

پیش شرط مردمسالاری دینی و نیاز امروزِ جامعه سیاسی

فرهنگ
تحملمخالف

رهبر انقلاب در دیدار اخیر با معلمان و فرهنگیان بر 
ضرورت نهادینه كردن فرهنگ تحمل مخالف در جامعه 
تاكید كرد؛ اشاره ای كه سبب شد ضرورت های افزایش 
سطح بردباری جامعه، تكثرگرایی و تحمل رقیبان در كانون 

توجه رسانه ها و فعالان سیاسی قرار گیرد. 
رهبری در این دیدار كه دوازدهم اردیبهشت ماه و به 
مناسبت روز معلم برگزار شد تصریح كرد: »تحمل مخالف؛ 
بله، تا یك كسی یك مختصر تنه ای زد به ما، ما برگردیم 
با مشت به سینه اش بكوبیم؛ این عدم تحمل است. اسلام 
از ما می  این را  از ما نمی خواهد، اسلام عكس  این را 

خواهد؛ رُحَمآءُ بَینَهُم.«
با توجه به این سخنان، در مورد بایسته های ترویج 
و نهادینه كردن فرهنگ دیگرپذیری و تحمل مخالف و 

رقیب در جامعه چند نكته لازم به یادآوری است...

رییس دفتر رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
بخش زیاد نارضایتی ها از برجام را ناشی از رقابت های 
سیاسی دانست و گفت: برخی با طرح زود هنگام انتخابات 

ریاست جمهوری به دنبال سست كردن دولت هستند.
تا  انقلاب  دوران  از  كه  رفسنجانی  هاشمی  محمد 
و  سازندگی  دولت  آن،  از  پس  اجرایی  های  مسئولیت 
اكنون به عنوان سیاست مداری معتدل فعالیت داشته و 
دارد در تشریح وضعیت دولت یازدهم می گوید:»برجام به 
تنهایی خود یك دستاورد بزرگ بوده است. دستاوردی كه 

دولتهای قبلی از آن محروم بودند«.
وی از از اهمال دولت قبل در جلوگیری از مصادره اموال 
بانك مركزی در آمریكا می گوید و بر این باور است: اگر 
پول در بانك ها باقی می ماند، مطابق قوانین بانكداری هیچ 
كشوری نمی توانست به آن دست درازی كند اما در یك 
دوره ای این پول ها را به اوراق بهادار آمریكا تبدیل و به 

تعبیری بهتر، شرایط دست اندازی آمریكا فراهم شد...
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مرجعیت عراق سكوت خود را شكست:

هشدار آیت الله سیستانی به سیاسیون عراق
دفتر آیت الله سید علی سیستانی مرجعیت عالی عراق، چهارشنبه شب ضمن هشدار 
به سیاسیون عراقی در خصوص ادامه اوضاع جاری و تکذیب اخبار و گزارش ها مبنی بر 
دیدار سیاستمداران با آیت الله در روزهای اخیر اعلام کرد که ایشان با دقت اوضاع جاری 

کشور را دنبال می کند.
به گزارش ایرنا، در بیانیه صادره که در رسانه های عراق بازتاب گسترده ای داشت، گفته 
شده که مرجعیت به همه احزاب و گروه ها، نسبت به ادامه وضعیت جاری در کشور و بحران 

های منتج از آن هشدار داده اند.
این اولین اظهار نظر رسمی مرجعیت عراق درباره اوضاع سیاسی این کشور طی چند 
ماه گذشته است که در رسانه های عراق انعکاس یافته است. در این بیانیه تاکید شده است 
که آیت الله سیستانی به دقت اوضاع جاری عراق را زیر نظر دارد و از رسیدن کشور به این 
مرحله ابراز تاسف شدید کرده است. آیت الله سیستانی گفته است که از رسیدن کشور به 
این مرحله، از طریق مردانی که باید با کار و تلاش خود شرایط زندگی با عزت را برای مردم 
فراهم می کردند و زمینه خوشحالی را برای آنان ایجاد می کردند، بسیار متاسف است. این 
بیانیه همچنین، کلیه خبرهایی را که در خصوص رویدادهای سیاسی اخیر و دخالت ایشان 
در مسائل حکومتی و نیز دیدار با برخی سیاسیون را که به مرجعیت نسبت داده شده، قویا 
مردود و عاری از صحت دانست. مرجعیت عالی، آیت الله سیستانی از پاییز سال گذشته 
تنها مجاری ابراز مواضع خود که خطبه دوم نماز جمعه کربلا بود، تعطیل کرد و از آن هنگام 
تاکنون هیچ موضعی در خصوص مسائل جاری عراق اتخاذ نکرده است. آیت الله سیستانی 
تا هنگام قطع توصیه های سیاسی و اجتماعی خود که در آن تلاش می شد، با نصایح و 
اندرزها، دولتمردان را در مسیر اداره کشور هدایت کند، منویات خود را از طریق دو نماینده 
خود شیخ مهدی الکربلایی و شیخ احمد الصافی امامان جمعه کربلا و در قالب یک متن 
دستنویس، ارائه می کرد. برخی ناظران این اقدام مرجعیت را نوعی قهر آیت الله سیستانی 
با جریان های سیاسی توصیف کرده بودند. از هنگام قطع توصیه های مرجعیت، نمایندگان 
وی در خطبه دوم نماز جمعه کربلا تنها به قرائت نامه های امام علی )ع( به فرماندارانش 

اکتفاء می کنند که در آن امیر مومنان راه و رسم دولتمداری را بیان کرده است.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

بحران آب، برای ایران جدّی است
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: بحران آب برای آینده جهان و به خصوص، 
برای ایران جدّی است و آینده نگری حکم می کند که متخصصان و محققان، پژوهش های 

بنیادی و میدانی داشته باشند.
آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی در دیدار اعضای شورای مرکزی سازمان نظام مهندسی 
کشاورزی و منابع طبیعی کشور، با تأکید بر اهمیت کشاورزی برای جوامع بشری، به 
ظرفیت ها، زمینه ها و موانع رشد کشاورزی در ایران اشاره کرد و گفت: یکی از مهمترین 
کارها توجه به محصولات جانبی کشاورزی و همچنین بسته بندی و نگه داری آنها برای 
عرضه مناسب به بازار مصرف و صادرات است. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با بیان 
این مطلب که »اخیراً گزارشی درباره کود نانویی خواندم«، گفت: خوب است متخصصین 
کشور این مسأله را در مراکز تحقیقاتی بررسی و براساس ویژگی های جغرافیایی، برای 
رشد گیاهان، درخت ها و افزایش محصولات کشاورزی و حتی پرورش آبزیان و تصفیه آبها 
آزمایش کنند. آیت الله هاشمی رفسنجانی، بر اصلاح بذر و نهال محصولات متنوع تأکید 
کرد و گفت: اخیراً فیلمی از اصلاح میوه عناب بر اساس درختی که از آسیای میانه آورده اند، 

دیدم که اندازه میوه بزرگتر از عناب های معمولی و سرشار از پروتئین ها بود.
وی با اشاره به برنامه های دانشگاه آزاد اسلامی برای کمک به کشاورزی کشور، گفت: 
گستردگی واحدهای این دانشگاه در سراسر کشور که تنوع آب و هوایی دارد، فرصتی 
مناسب برای تقویت کشاورزی است که خوب است متخصصین و مهندسین این بخش، با 
دانشگاه آزاد همکاری کنند. آیت الله هاشمی رفسنجانی افزود: بحران آب برای آینده جهان 
و به خصوص، برای ایران جدّی است و آینده نگری حکم می کند که متخصصان و محققان، 

پژوهش های بنیادی و میدانی داشته باشند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با یادآوری طرح های مربوط به کشاورزی در 
دولت سازندگی، به تعاونی های کشاورزی و وظایف آنها اشاره کرد و گفت: یکی از اثرات 
آن کار، ارتباط متخصصین با کشاورزان در میدان کار بود که مطمئناً بهره وری را ارتقا 

می بخشید.
وی طرح تجمیع اراضی کشاورزی را یکی دیگر از قوانین خوب کشور دانست و گفت: 
موانع و محدودیت هایی ایجاد کردند که جلوی اجرای درست آن قانون را گرفتند که با هر 

نگاهی، به ضرر کشاورزی است.
در آغاز این دیدار، احمد کبیری، رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع 
طبیعی کشور، ضمن ارائه گزارشی از فعالیت ها و برنامه ها، به بیان مشکلات بخش کشاورزی 

و ارائه پیشنهادها در جهت رونق تولیدات کشاورزی پرداخت.

علی اكبر ولایتی:

 ماندن »بشار اسد« خط قرمز ماست
مشاور رهبر انقلاب اعلام کرد ایران و روسیه عزمی راسخ برای حفظ »بشار اسد« در 

پُست ریاست جمهوری سوریه دارند.
»علی اکبر ولایتی« در گفت وگو با »الاخبار« لبنان بر عزم راسخ ایران و سوریه برای 
حفظ »بشار اسد« در منصب ریاست جمهوری سوریه تاکید کرد. ولایتی گفت: ما و روس ها 
کاری عملی، میدانی و سیاست راهبردی مشترکی را در سطح منطقه آغاز کرده ایم، 
همچنان در آغاز این تعامل هستیم و بر کیفیت چگونگی این کار مشترک تمرین می کنیم؛ 
طبیعتا در ابتدای کار برخی اختلاف نظرها در دیدگاه ها درباره برخی مسایل وجود دارد 
اما به صورت کلی معتقدم مکاری ایرانی-روسی ادامه دار باشد و اراده دو طرفه برای ادامه 
این همکاری وجود دارد. وی افزود: با آنکه ما هنوز در ابتدای کار هستیم اما این همکاری 
استراتژیک، دستاورهای ملموسی داشته که از جمله آنها تغییر معادله نظامی در سوریه به 
نفع طرف ایرانی-سوری- و حزب الله است؛ وضعیت میدانی در سوریه هیچ زمانی مانند امروز 
به نفع دولت مشروع سوریه و متحدان آن نبوده است. ولایتی تاکید کرد: طرف روسی بر 
باقی ماندن »بشار اسد« رئیس جمهور سوریه در پستش مُصر است، جمهوری اسلامی ایران 
نیز اراده و عزمی راسخ برای ماندن اسد دارد و این موضوع برای ما خط قرمز است. جمهوری 
اسلامی ایران و حزب الله عملا از دولت قانونی سوریه حمایت کردند و حضوری روسی در 
این مساله وجود نداشت، ما به دوستان روس خود اعلام کردیم که بر این امر مصمم هستیم؛ 
روس ها هم به این امر رسیدند که در حال حاضر جایگزینی برای اسد وجود ندارد، اگر فرض 
را به برکناری اسد بگیریم بنده معتقدم که وضعیت سوریه سخت تر و دشوارتر خواهد شد 

همانگونه که اکنون در لیبی شاهد چنیدن وضعیتی هستیم.

وزیر دادگستری:

برجام تصمیم نظام بود
وزیر دادگستری گفت: مخالفت و انتقاد با برجام همیشه وجود داشته چه قبل از تصویب 
و چه بعد از آن. دولت هم قصد ندارد تا از بیان انتقادها جلوگیری کند؛ اما باید توجه داشت 

که برجام تصمیم نظام است.
 حجت الاسلام و المسلمین مصطفی پورمحمدی در حاشیه بازدید از بیست و نهمین 
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران در جمع خبرنگاران در پاسخ به این سوال که چرا علی رغم 
حمایت رهبری از برجام همچنان مخالفت ها و هجمه ها علیه آن و دولت وجود دارد؟ گفت: 
مخالفت و انتقاد با برجام همیشه وجود داشته چه قبل از تصویب و چه بعد از آن. دولت 
هم قصد ندارد تا از بیان انتقادها جلوگیری کند؛ اما باید توجه داشت که برجام تصمیم نظام 
است و مراحل قانونی خود را نیز گذرانده. دولت هم براساس وظایف پیگیر اجرای آن به 

صورت تمام و کمال و بدون نقض از طرف مقابل است.
 وی ادامه داد: ما تلاش می کنیم تمامی منافع ملی که در برجام مدنظر داشتیم در 
اجرای آن نیز حفظ شود و با دقت کافی از برخی مسائل که ممکن است باعث نقض برجام 
یا به خطر انداختن دستاورد آن شود؛ جلوگیری کنیم. باید حواسمان جمع باشد اگر طرف 
مقابل برجام را نقض کرد؛ پاسخ مناسب داشته باشیم و اجازه نقض برجام را ندهیم. ما 

می خواهیم دستاوردهایی که از برجام در ذهن داریم به طور کامل برای ملت محقق شود.
پورمحمدی همچنین درباره سرانجام تصمیم ایران برای پیوستن به قوانین کپی رایت 
ازجمله کنوانسیون برن اظهار داشت: نظر کلی حاکمیت و هیات دولت نسبت به پذیرش 
قوانین کپی رایت مثبت است. نه تنها کنوانسیون برن که اکثر کنوانسیون های حوزه 
کپی رایت اگر می خواهیم در عرصه های جهانی و بین المللی یک نقش مهم بازی کنیم؛ باید 
درنظر گرفته شوند. البته باید ملاحظات خاص خودمان و دقت کافی را هم داشته باشیم تا 
ببینیم آیا این الحاق به نفع ماست یا خیر. تا به حال به دلایلی پیوستن به این کنوانسیون ها 
به صلاح تشخیص داده نشده اما همانطور که اشاره شد نظر غالب هیات دولت در به 
سرانجام رسیدن این مسئله است که حل آن نیز در دستور کار قرار دارد. پورمحمدی در 
پاسخ به این سوال که عزل چهل قاضی به چه دلیل بوده است؟ گفت: مسئله قضات و عزل 
و نصب آنها در حوزه اختیارات قوه قضائیه است و جزئیات آن را باید از طریق سخنگوی 

این قوه پیگیری کرد.

روز تعیین كننده برای مجلس دهم:

لاریجانی یا عارف؛ مساله این است
امروز شنبه هجدهم اردیبهشت ماه را باید روزی پرمشغله برای منتخبان مجلس دهم 
دانست؛ روزی که در عین حال می تواند اثر تعیین کننده ای در ترکیب هیات رییسه مجلس 

دهم داشته باشد.
منتخبان مجلس دهم صبح امروز به دعوت علی لاریجانی در همایشی در محل 
مجلس قدیم حضور می یابند؛ معاون اول رییس جمهور، سخنگوی دولت و وزرای خارجه و 

اطلاعات مهمانان همایش رسمی مجلس شورای اسلامی خواهند بود.
اما بعد از اتمام این همایش است که منتخبان مجلس دهم راه خود را خواهند شناخت؛ 
چه این که با پایان همایش رسمی مجلس، آن ها باید انتخاب کنند که در همایش منتخبان 
لیست امید یا همایش فراکسیون فراگیر)اصولگرایان( حضور یابند؛ که اولی به دعوت 
محمدرضا عارف سرلیست اصلاح طلبان در تهران و با حضور ظریف، طیب نیا و موسوی 
لاری در محل مسجد سلمان فارسی و دومی به دعوت یکی از ریش سپیدان اصولگرا یعنی 
آیت الله موحدی کرمانی و با سخنرانی رییس مجلس در محل مجلس قدیم برگزار خواهد 
شد. شاید تا پیش از این نام بردن از محمدرضا عارف و علی لاریجانی به عنوان گزینه های 
جدی ریاست مجلس دهم می توانست نوعی گمانه زنی تلقی شود اما قطعا برگزاری این دو 

همایش می تواند مجالی برای یارگیری دو فراکسیون سیاسی مجلس آینده باشد.
اگرچه در هیچ کدام از همایش های روز شنبه بررسی موضوع هیات رییسه مجلس دهم 
رسما در دستور کار قرار ندارد اما طبیعتا رایزنی های غیر رسمی در این رابطه انجام خواهد 
شد و نهایتا هجدهم اردیبهشت ماه را می توان روزی تعیین کننده برای تعیین رییس و 

ترکیب هیات رییسه مجلس دهم دانست.

سیدحسن خمینی: 

دردهای جامعه را درد خودمان بدانیم 
یادگار امام گفت: تلاش انسان ها برای کمک به یکدیگر و عدم بی تفاوتی در شدائد و 

مصیبت ها یکی از پژواک های پیام بزرگ انبیاء است. 
آیت الله سید حسن خمینی در دیدار جمعی از اعضای هلال احمر که به مناسبت هفته 
هلال احمر در حرم مطهر امام خمینی )س( حضور یافته بودند، با اشاره به این که »تربیت 
جامعه انسانی هدف بعثت انبیاء بوده است«، اظهار کرد: پیامبران آمده اند تا انسان ها بهتر 

شوند و دردهای جامعه بشری کمتر شود.
وی افزود: در افق بعثت آنچه مدنظر است این است که انسان یک گام به خدا و خوبی ها 
نزدیک تر شود و بر این اساس می توان گفت هلال احمر یک قطاع مست تر در هدف متعالی 
بعثت پیامبران است. تلاش انسان ها برای کمک به یکدیگر و عدم بی تفاوتی در شدائد و 

مصیبت ها یکی از پژواک های پیام بزرگ انبیاء است.
وی با بیان این که »توجه به برادران و خواهران دستور وجدان  انسان و امر مستقیم اولیاء 
دین و پیامبر عظیم الشان اسلام است«، تصریح کرد: اگر هدف بعثت را اخلاق تعریف کنیم 
و بزرگ ترین نقطه اخلاق را توجه به این واقعیت قرار دهیم که فرا تر از وجود خودمان به 
پیرامونمان توجه داشته باشیم و دردهای جامعه را درد وجود خودمان بدانیم، تلاش شما در 
هلال احمر اخلاق عملی و توجه به یک نقطه پررنگ در حوزه اخلاق و تلاش در راستای 

هدف بعثت پیامبر )ص( است.
سید حسن خمینی افزود: همه باید تلاش کنیم در حوزه نفوذ سخن و عمل خود به 
مسوولیت بزرگمان عمل کرده و به دردهای پیرامون خود بیشتر توجه کنیم و هرکس از 

اینکه رفتارش چه دردهایی بر جامعه عارض می کند به خدا پناه ببرد. 

سردار سلامی: 

آمریكایی ها تهدید كنند
 اجازه تردد از تنگه هرمز را نمی  دهیم 

جانشین فرمانده کل سپاه گفت: بر اساس کنوانسیون ۱۹۸۲ دریا ها اگر آمریکایی ها و 
شرکای منطقه ای آن ها بخواهند از تنگه هرمز استفاده و ما را تهدید کنند، اجازه ورود و تردد 

هیچ کشتی یا شناوری از آن ها را نخواهیم داد. 
به گزارش ایسنا ، سردار سرتیپ پاسدار حسین سلامی سه شنبه شب گذشته  در 
گفت وگو با خبر ساعت ۲۱سیما اظهار کرد: بر اساس این کنوانسیون، مجبوریم اگر از تنگه 
هرمز عبور ضررداری اتفاق بیفتد با این عبور مقابله کنیم و به آمریکا و شرکای منطقه ای 
آن ها هشدار می دهیم اگر بخواهند از تنگه هرمز استفاده و ما را تهدید کنند ما از قانون عبور 
بی ضرر در کنوانسیون دریا ها استفاده می کنیم و اجازه عبور و تردد هیچ کشتی یا شناوری 
که بخواهد تهدید کند نمی دهیم. وی گفت: این اتفاقی است که می افتد و اگر بخواهند 

تهدید کنند، ما اقدامات خود را انجام می دهیم. 
وی با بیان این که »برای مصاحبه تشریفاتی نیامده ام بلکه پیامی برای ملت عزیز و 
شریف ایران و هشداری به دشمنان بزرگ ایران دارم« افزود: پیام من به ملت ایران، آرامش، 
اطمینان خاطر و قلب، امنیت کامل، حرکت به سمت فتح قله های بزرگ تر و اعتماد به 

قدرت لایزال الهی ملت شریف ایران است. 
وی گفت: به دشمنان ایران اسلامی به ویژه آمریکا هشدار می دهم خطاهای گذشته 

خود را با اشتباهات جدید تکرار نکنند و از عبرت های تاریخ نزدیک درس بگیرند. 
جانشین فرمانده کل سپاه افزود: آمریکایی ها عقل و تدبیر سیاسی را مصدر کار و اقدامات 

خود قرار دهند و از اعمال فشارهای بی حد و غیرضرور به ملت انقلابی ایران پرهیز کنند. 
برای  مشخصی  تقویم  ایران  اسلامی  ارتش جمهوری  مانند  سپاه  گفت:  سلامی 
رزمایش های سالانه خود دارد و این رزمایش ها کامل مشخص هستند، البته به تناسب 
موقعیت های سیاسی و تحولات منطقه ای ممکن است رزمایش هایی را بدون برنامه ریزی 

قبلی برای اعمال قدرت بازدارندگی جمهوری اسلامی ایران انجام دهیم.

قائم مقام وزیر كشور:

178 نفر از منتخبان مجلس دهم 
نماینده اولی هستند

قائم مقام وزیر کشور میانگین سنی منتخبان مجلس دهم را پنجاه سال بیان کرد و 
گفت: ۱7۸ نفر از ۲۸۹ منتخب دهمین دوره مجلس شورای اسلامی برای نخستین بار به 

مجلس راه یافته اند.
حسینعلی امیری با تشریح اطلاعات منتخبان مجلس دهم افزود: ترکیب سنی این 
منتخبین بین سنین ٣٠ تا ٣٥ سال ۹ نفر، بین سنین ٣٦ تا ٤٠ سال ۲٥ نفر، بین سنین 
٤۱ تا ٤٥ سال ٤٠ نفر، بین سنین ٤٦ تا ٥٠ سال ٦7 نفر و بین سنین٥۱ تا ٥٥ سال 
٦٣ نفر استوی ادامه داد: ٥7 نفر نیز بین سنین ٥٦ تا ٦٠ سال، ۲۱ نفر بین سنین٦۱ 
تا ٦٥ سال، پنج نفر بین سنین ٦٦ تا 7٠ سال و دو نفر نیز بین سنین 7۱ تا 7٥ سال 
هستند. سخنگوی وزارت کشور همچنین در مورد مدرك تحصیلی منتخبین مجلس آینده 
اظهارداشت:۱۱۱ نفر دارای مدارك تحصیلی دکترا، هفت نفر دارای تحصیلات حوزوی، 
۱٤٦نفر دارای کارشناسی ارشد، ۲۲ نفر دارای مدرك تحصیلی کارشناسی، ۲ نفر دارای 
مدرك فوق دیپلم و یك نفر دیپلمه است. بر اساس قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی، 
داوطلبان نمایندگی هنگام ثبت نام باید حداقل دارای مدرك کارشناسی ارشد یا تحصیلات 
حوزوی همطراز باشند اما نمایندگان سابق مجلس از شمول آن مستثنی هستند. امیری در 
باره نمایندگان منتخب فاقد مدرك کارشناسی ارشد خاطرنشان کرد: این افراد با احتساب 
امتیازات قانونی از قبیل سابقه قبلی نمایندگی مجلس شورای اسلامی، جانبازی و آزادگان 
ثبت نام کرده بودند. وی درمورد وضعیت شغلی این منتخبان نیز گفت: یك نفر از این 
منتخبان اعلام کرده که هیچ گونه شغلی نداشته است، ٦ نفر دارای شغل آزاد، ٣۱ نفر 
بازنشسته، ۱۸ نفر فرهنگی و ٦٤ نفر کارمند دولت هستند. وی افزود: علاوه بر این ۱۸ نفر 
پزشك، ۹ نفر وکیل یا قاضی،٥٠ نفر استاد دانشگاه، پنج نفر در کسوت روحانیت، 7۲ نفر 
نماینده مجلس و ۱٥ نفر بر اساس اظهارات خودشان سایر مشاغل را دارا هستند. مرحله اول 
انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی هفتم اسفندماه سال ۱٣۹٤ در سراسر کشور 
برگزار شد و ۲۲۱ نفر از منتخبان مردم تعیین شدند که در این مرحله مشارکت ٦۲ درصدی 

مردم به ثبت رسید. 

حجت الاسلام و المسلمین مسعود ادیب:

مخالفان برجام به دنبال تحقق 
اهداف سیاسی خود هستند

یک عضو مجمع مدرسین و محقین حوزه علمیه قم گفت:  برجام تمام مراحل قانونی را 
طی کرده و مجلس اصولگرا آن را تصویب و رهبری هم آن را تأیید کرده اند،   اینها مطالب 

روشنی است و از این رو مخالفت های عده ای با برجام توجیه منطقی و کارشناسی ندارد.
حجت الاسلام و المسلمین مسعود ادیب در گفت و گو با ایلنا، اظهار داشت:   به هر حال 
برجام یک تصمیم ملی بوده است. وی ادامه داد: برجام تمام مراحل قانونی را طی کرده و 
مجلس اصولگرا آن را تصویب و رهبری هم آن را تأیید کرده اند،   اینها مطالب روشنی است 
و از این رو مخالفت های عده ای با برجام توجیه منطقی و کارشناسی ندارد. ادیب گفت: 
گمان می کنم هدف افرادی که به بهانه توافق هسته ای و برجام با دولت مخالفت می کنند، 
برجام نیست، بلکه تضعیف دولت آقای روحانی است و جلوگیری از رأی آوردن ایشان در 
سال ۹٦ است. این عضو مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم تأکید کرد: گرچه 
مخالفان برجام فقط به دنبال این هستند که به اهداف سیاسی خود در مخالفت با آقای 
روحانی و دولت او دست یابند اما نتیجه کارشان این است که مردم نمی توانند از ثمرات 
برجام استفاده کنند و شاید به همین دلیل بود که می دیدیم آقایان مراجع تقلید، علما و 
دیگر بزرگان نسبت به کارشکنی ها در مقابل توافق هسته ای و برجام واکنش نشان داده و 
از دولت تشکر کردند.ادیب گفت:   پیداست که چون عده ای، نسبت به دولت آقای روحانی 
و منزلت سیاسی و جایگاه مردمی او حساسیت بیش از حد دارند، برجام را بهانه ای کردند 
برای آشفته کردن اوضاع و محروم کردن آقای روحانی از دستاوردهای سیاسی برجام و در 
  نهایت مرحوم کردن مردم از ثمرات حقیقی برجام، در حالی که برجام می تواند برای کشور 

کارگشا و گره گشا باشد. 

اخبــار

همزمان با سالروز بعثت پیامبر عظیم 
صبح  محمد)ص(  حضرت  اسلام  الشأن 
سفرای  نظام،  مسئولان  روزپنج شنبه 
جمعی  و  تهران  در  اسلامی  کشورهای 
از خانواده های شهدا با حضرت آیت الله 
خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی دیدار 

کردند.
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار با 
و  »بعثت«  جریان  دو  استمرار  به  اشاره 
»جاهلیت« از صدر اسلام تاکنون، شاخصه 
اصلی جریان بعثت را خردورزی هدایت 
یافته بوسیله پیامبران الهی و مهمترین 
شاخصه جریان جاهلیت را شهوت و غضب 
دانستند و گفتند: امروز مهمترین وظیفه 
با جریان جاهلیت  مقابله  اسلامی،  امت 
جمهوری  و  است  امریکا  سرکردگی  به 

اسلامی ایران به عنوان پیشتاز جریان بعثت در راهی که امام 
بزرگوار)ره( آغازگر آن بودند، بدون هراس از قدرتها به حرکت 

خود ادامه خواهد داد.
مبعث  تبریک  ضمن  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
پیامبرگرامی اسلام)ص( به امت اسلامی و ملت بزرگ ایران، با 
استناد به آیات قرآن، به تبیین مفهوم عمیق بعثت پرداختند 
و گفتند: مبعث، عید برانگیختگی و روز رجوع به فطرت الهی 
و زندگی همراه با »عقلانیت، آزادگی، عدالت و بندگی خدا« 
است و وظیفه پیامبران الهی هدایت انسانها به سوی این 
فطرت پاک و اندیشه ورزی در چارچوب دستورات خداوند 

متعال و توحید است.
ایشان با اشاره به نیاز همیشگی بشریت به تعالیم بعثت، 
جریان جاهلیت را جبهه مقابل بعثت برشمردند و افزودند: 
جریان جاهلیت متعلق به دوران پیامبر)ص( نیست بلکه 
جبهه ای استمرار یافته در مقابل اندیشه ورزی هدایت شده 
بوسیله پیامبران است که امروز نیز با استفاده از علم و فناوری 

و در شاکله ای جدید، ظهور یافته است.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه شهوت، غضب 
و نفسانیات، شاخصه های اصلی جریان جاهلیت است، 
خاطرنشان کردند: نتیجه عملکرد جبهه جاهلیت همواره رنج، 
محنت و تحقیر بشریت و کشتار میلیونها انسان و غارت منابع 
ملتها و فساد بوده که نمونه بارز آن دو جنگ بین الملل است.

حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به بروز دو جریان 
جاهلیت و بعثت در سطوح فردی، اجتماعی و بین المللی، 
گفتند: اگر در سطح بین المللی رفتار قدرتمندان در چارچوب 
خردِ هدایت شده به وسیله پیامبران باشد، دنیا به یک گونه 
خواهد بود و اگر رفتار آنها در چارچوب نفسانیات، قدرت 

طلبی و فتنه انگیزی باشد، دنیا به گونه دیگری خواهد بود.
ایشان لگدمال شدن ملتها در زیر چکمه استعمار را یکی 
دیگر از نمونه های بارز عملکرد جریان جاهلیت دانستند و با 
اشاره به تاراج منابع و به خاک سیاه نشستن هند بر اثر دهها 
سال استعمار انگلیس، خاطرنشان کردند: جنگها و فتنه هایی 
که امروز در منطقه غرب آسیا در جریان است نیز نتیجه 

عملکرد جبهه جاهلیت و شیطان است.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه جریان صهیونیستی 

حاکم بر جهان، نمونه بارز سیستم سازی شیطانها است، 
گفتند: وضعیت کنونی دنیا نتیجه حاکمیت شبکه وسیع 
سرمایه داران صهیونیست است که حتی بر دولتی همانند 
امریکا غلبه و نفوذ دارد و به قدرت رسیدن جریان ها و احزاب 

منوط به پیروی و تبعیت از این جریان صهیونیستی است.
حضرت آیت الله خامنه ای ریشه اصلی حرکت های 
عظیم امت اسلامی و ایران و همچنین بیداری اسلامی 
را مقابله با حاکمیت جریان فاسد صهیونیستی دانستند و 
افزودند: بر همین اساس، امروز »اسلام ستیزی، ایران ستیزی 
و شیعه ستیزی« از سیاستهای قطعی امریکا و دولتهای 

وابسته به آن است.
ایشان، هوشیاری و بیداری ملت ایران و ملتهای اسلامی 
در مقابل حرکت فسادگرانه قدرتها را عامل اصلی عصبانیت 
آنها برشمردند و خاطرنشان کردند: به همین علت است 
که ایران به دلیل مخالفت با سیاستهای امریکا در منطقه، 
تهدید به تحریم می شود زیرا آنها جمهوری اسلامی را مانع 

سیاستهای فزون طلبانه خود در منطقه می دانند.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه نتیجه حاکمیت 
جبهه جاهلیت و قدرتهای شیطانی، »طغیان و طاغوت« 
است، گفتند: جریان جاهلیت و طاغوت با بمب اتم موجب 
مرگ صدها هزار انسان در هیروشیما می شود اما بعد از 
گذشت سالهای متمادی، همچنان حاضر به عذرخواهی 
نیست و زیرساختهای عراق و افغانستان و کشورهای دیگر را 

نابود می کنند ولی به روی خود نمی آورند.
تأکید کردند: جمهوری  ای  الله خامنه  آیت  حضرت 
اسلامی ایران هیچگاه آغازگر جنگ و حرکت نظامی علیه 
هیچ کشوری نبوده است اما مواضع خود را با صدای بلند 

اعلام کرده و اعلام خواهد کرد.
»اسلام  که  بزرگوار)ره(  امام  تعابیر  به  اشاره  با  ایشان 
متحجر« را در کنار »اسلام امریکایی« قرار دادند و این دو 
اسلام را در مقابل »اسلام ناب« دانستند، افزودند: گروههای 
فاسد و مفسدی که امروز به نام اسلام بدترین و فجیع ترین 
جنایت ها را انجام می دهند، مورد حمایت و پشتیبانی 

قدرتهای غربی هستند.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: غربی ها به ظاهر ائتلاف ضد 
داعش تشکیل داده اند اما در واقع حامی این جریان هستند 

و در چارچوب اسلام ستیزی، در تبلیغات 
خود از آنها به عنوان »دولت اسلامی« نام 

می برند تا وجهه اسلام را تخریب کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به 
گسترش حرکت اسلامی، با وجود اسلام 
ستیزی جریان جاهلیت خاطرنشان کردند: 
حرکت اسلامی که با تشکیل نظام اسلامی 
در ایران قوی تر و عمیق تر شده است، به 
حرکت خود ادامه خواهد داد و قطعاً پیروز 

خواهد شد.
ایشان با تأکید بر لزوم توکل بر خداوند 
تهدیدهای  و  ها  توطئه  از  نهراسیدن  و 
امروز همه امت اسلامی  قدرتها گفتند: 
اعم از مردم، نخبگان و مسئولان در قبال 
حرکت اسلامی و مقابله با جریان جاهلیت 
وظائفی بر دوش دارند که اگر این وظایف 
را انجام دهند از اجر و ثواب الهی برخوردار خواهند شد و 
هرکسی هم که به وظایف خود عمل نکند، حرکت اسلامی 
متوقف نخواهد شد و به مسیر خود ادامه خواهد داد زیرا 

نصرت اسلام و مسلمین در نهایت، قطعی است.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
والمسلمین روحانی رئیس جمهور، مبعث را روز رحمت برای 
همه جهانیان خواند و گفت: پیامبر اسلام)ص( نه فقط برای 
مسلمانان بلکه برای همه بشریت مظهر رحمت بود، زیرا راه 

هدایت را در اختیار مردم گذاشت.
رئیس جمهور با اشاره به اتهاماتی که امروز در دنیا به نام 
تروریسم و خشونت علیه اسلام مطرح می شود، گفت: آنها 
که امروز در جهان به ناروا اسلام ستیزی و اسلام هراسی راه 
انداخته اند، یک بار منصفانه به آرمان شهر اسلام نگاه کنند 
و از عدالت پیامبر)ص( در برخورد با مشرکین و ملحدین 

درس بگیرند.
غربی  اسلام ستیزان  سو  یک  از  افزود:  روحانی  آقای 
که قرنهاست علیهِ اسلام تبلیغ می کنند و از سوی دیگر، 
دوستان نادان یا مزدوران وابسته همچون دو لبه قیچی برای 

حیثیت اسلام خطر آفریده اند.
رئیس جمهور با طرح این سئوال که چه کسانی ترور و 
ناامنی را به منطقه آوردند و7٠ سال پیش رژیمی غاصب 
را پایه گذاری کردند، تاکید کرد: ریشه بسیاری از ناامنی ها، 

ترورها و جنگ ها در منطقه ما رژیم اشغالگر قدس است.
آقای روحانی با اشاره به اشغال افغانستان و حمله به عراق 
و ایجاد ناامنی در منطقه، خاطرنشان کرد: مسئول همه این 

جنایتها، صهیونیستها و آمریکایی ها هستند.
رئیس جمهور هدف نهایی نظام اسلامی را استقرار صلح و 
امنیت در سراسر جهان دانست و افزود: چگونه ساکت بمانیم 
در حالی که مردم یمن هر روز توسط کسانی که خود را 
متولی مسجدالحرام می دانند، زیر بمباران وحشیانه قرار می 

گیرند.
آقای روحانی تأکید کرد: جمهوری اسلامی ایران افتخار 
می کند که تحت رهنمودهای رهبر معظم انقلاب اسلامی از 
مظلوم دفاع کرده و خواهد کرد و تحت فرمانِ فرمانده کل قوا، 

هر جا لازم باشد دست مظلومی را بگیریم، خواهیم گرفت.

رهبر معظم انقلاب اسلامی:

ایرانبهدلیلمخالفتباسیاستهایآمریکاتهدیدبهتحریممیشود
اخبار

ما  اینکه  بر  تاکید  با  جمهور  رییس 
انقلاب اسلامی داریم و در پی اسلام انقلابی 
نیستیم، گفت: انقلاب اسلامی به معنای آن 
است که در جامعه تحرك بزرگ و انقلابی 
را در ابعاد مختلف سیاسی، اجتماعی و 
اقتصادی به پا کنیم که هدف آن اسلام و 
ارزش های اسلامی باشد اما اسلام انقلابی 
به معنای آن است که ما اصل را به انقلاب 
و مبارزه اختصاص می دهیم و بخشی از 
اسلام را قبول داریم که ما را به جهاد و 

مبارزه دعوت کند.
و  الاسلام  حجت  ایرنا،  گزارش  به 
المسلمین حسن روحانی روز چهارشنبه 
در دیدار جمعی از معلمان کشور که به 
مناسبت گرامیداشت هفته معلم در سالن 
بسیار  افزود:  شد،  برگزار  سران  اجلاس 

جمع  در  امروز  که  خوشحالم  و  خرسند 
معلمان که بزرگ ترین مسوولیت فرهنگی 
و اجتماعی نسبت به نسل جوان و نوجوان 
کشور و سازندگان آینده دارند، حضور یافته 
ام. روحانی افزود: شهید مطهری به حق معلم 
واقعی کشور بود و امروز با کتاب ها، مقالات 
و نوارهایی که از ایشان به جا مانده به تعلیم 
و تربیت نسل حاضر ادامه می دهد. وی 
یادآور شد: شهید مطهری به حق یك سرمایه 
بزرگ برای کشور بود و امروز نیز آثار او یك 
سرمایه بزرگ است. او به حق یك فقیه بود، 
به معنای آن که به اعماق فرهنگ اسلامی 
دست یافته بود و دانش عمیقی به فرهنگ 
وسیع اسلام داشت. رییس جمهوری گفت: 
شهید مطهری به حق یك متفکر بود و در 
کمتر مساله ای می بینید که او در مقالات، 
کتاب ها و سخنرانی وارد شود و نظریه ویژه 
خود را ارائه نکند. او کاملا به زمان آشنا بود و 
جامعه و نسل جوان را می شناخت و جهان 
را به خوبی مطالعه کرده بود و این مهم است. 
معلمی می خواهیم كه مصلحت جامعه 

را بر منافع زودگذر ترجیح دهد
روحانی ادامه داد: معلمان باید همیشه 
شرایط فردا را ببینند چون افرادی را تربیت 
یا  و  سال  یا ۲٠  برای ۱٥  که  کنند  می 
سال های بیشتر قرار است مسوولیت مهم 
اجتماعی را بر دوش بگیرند. وی با بیان این که 
شهید مطهری به حق شجاع بود اظهارداشت: 
ما معلم آزاده و شجاع که مصلحت جامعه 
و نسل جوان و مصلحت کشور را بر منافع 
زودگذر چند روزه ترجیح دهد، می خواهیم. 
رییس جمهوری یادآور شد: شهید مطهری 
آنچه که فکر می کرد لازم است تا برای جامعه 
بگوید، گفت و در این زمینه زجرها کشید. 
شهید مطهری از فشارهایی که از بخش های 
مختلف جامعه دیروز به او می شد، خم به 
ابرو نمی آورد. روحانی اظهار داشت: وقتی 
دانش عمیق، شناخت روزگار جهان، متفکر 
بودن، اندیشمند بودن، شهامت و شجاعت 
توام شدند، آن وقت یك معلم نمونه چون 
شهید علامه مطهری ساخته می شود. وی 
یادآور شد: همین امروز هم که کتاب های 
شهید مطهری را ورق بزنیم برای مشکلات 
امروز نیز کتاب های او سخن می گوید. بی 
جهت نبود که امام راحل او را خلاصه و عصاره 
زندگی خود می دانست و من شاهد بودم 
که امام )ره( چه قدر به شهید مطهری به 
عنوان یکی از بهترین شاگردانش احترام می 
گذاشت. رییس شورای عالی انقلاب فرهنگی 
در ادامه به جمله شهید مطهری درباره انقلاب 
اسلامی و اسلام انقلابی اشاره کرد و گفت: 
او در مقالاتش پیرامون انقلاب اسلامی به 
این خطر بزرگ اشاره می کند و می گوید ما 
»انقلاب اسلامی« داریم نه »اسلام انقلابی«. 
روحانی افزود: انقلاب اسلامی به معنای آن 

است که در جامعه تحرك بزرگ و انقلابی را 
در ابعاد مختلف سیاسی، اجتماعی و اقتصادی 
به پا کنیم که هدف آن اسلام و ارزش های 
اسلامی باشد اما اسلام انقلابی به معنای 
آن است که ما اصل را به انقلاب و مبارزه 
اختصاص می دهیم و بخشی از اسلام را قبول 
داریم که ما را به جهاد و مبارزه دعوت کند. وی 
ادامه داد: یکی از مشکلات ما قبل از پیروزی 
انقلاب اسلامی در برابر برخی از گروهك ها و 
حتی بعد از پیروزی انقلاب اسلامی در برابر 
برخی از آن ها این بود که انقلاب اسلامی را 
نپذیرفته بودند، اسلام انقلابی را قبول داشتند 
و می گفتند آنجایی که جهاد و مبارزه است 
آنجا ما اسلام را قبول داریم.  رییس جمهوری 
اضافه کرد: به تعبیر شهید مطهری، اسلام 
احکام بی شماری دارد که یکی از آن جهاد 
و مبارزه است و اگر ما انقلاب را می خواهیم 
به خاطر تحقق ارزش های اسلام است و اگر 
مبارزه را دنبال می کنیم برای استقرار اهداف 
نظام اسلامی، فرهنگ اسلام و اجرای قرآن و 
سیره پیامبر )ص( و ائمه خدا است. روحانی 
افزود: همین امروز ما این مشکل را داریم و 
باید کتاب شهید مطهری را بازخوانی کنیم و 
معلمان ما باید برای جوانان تشریح کنند که ما 
انقلاب اسلامی داریم و در پی اسلام انقلابی 
نیستیم. وی با بیان این که »همان هایی 
که معتقد به اسلام انقلابی بودند، قاتل معلم 
بزرگوار بودند و همان گروهك ها بودند که 
وی را به شهادت رساندند«، ادامه داد: شهید 
مطهری درد را به خوبی می شناخت و مرهم 
دردها و زخم ها را نیز به خوبی می دانست، 
هر کجا مشکلی می دید با شهامت و قدرت به 
پا می خاست. رییس جمهوری یادآور شد: در 
جلسات جامعه روحانیت در اوایل سال ۱٣٥٥ 
و اوایل ۱٣٥٦ ایشان به همراه شهید بهشتی از 
بزرگان آن جمع بودند که شهید مطهری همه 
جا در همه مسائل انقلاب با صراحت نظراتش 

را تبیین و بیان می کرد.
كتاب های شهید مطهری سرمایه 
بزرگ برای عدم انحراف نسل جوان

رییس جمهوری گفت: ما امروز نیازمند 
تشریح ابعاد فرهنگ اسلامی و ابعاد انقلاب 
شهید  آثار  و  کتاب ها  و  هستیم  اسلامی 
برای  بزرگ ترین مرجع  به عنوان  مطهری 
مراجعه به افکار و اندیشه او برای فهم اسلام 

و راه صحیح انقلاب اسلامی است.
روحانی افزود: مطهری یك سرمایه بزرگ 
برای جامعه دیروز، امروز و فردای ما خواهد 
بود و ما از این سرمایه به عنوان سرمایه بزرگ 
برای عدم انحراف نسل جوان انقلابی، عاشق 
کشور و فداکار برای پیشرفت کشور باید 
استفاده کنیم. وی ادامه داد: اگر ما توسعه، 
پیشرفت و تحول در کشور را می خواهیم، 
منشاء و بزرگ ترین عامل آن معلمان سراسر 
کشور هستند. رییس جمهوری تصریح کرد: 
اگر می خواهیم کشور ما متحول شود، آمارها 

و شاخص ها به ما می گوید ما کجا هستیم، 
ما نمی خواهیم شعار دهیم و خودبزرگ بینی 
داشته باشیم و بگوییم ما بالاترین و برترین 
نمی خواهیم  البته  و  هستیم  عالم  در 
باشیم، پیشرفت های  خودکم بینی داشته 
بزرگ کشور را نباید از دید و ذهن دور داشته 
باشیم. روحانی افزود: آن روز افتخار می کنیم 
که در کشور ما هیچ بی سوادی نباشد و 
در مقایسه با سایر کشورها در این زمینه 
برترین باشیم. وی ادامه داد: آن روز ما افتخار 
می کنیم که آنهایی که در دوره دبستان، 
دبیرستان و دانشگاه فارغ التحصیل می شوند 
نسبت به آنهایی که در کشورهای دیگر 
درس خوانده اند، دارای امتیاز بالاتری باشند. 
البته خداوند یك استعداد و هوش ذاتی بالایی 
را به ما ایرانی ها داده است و یك فرهنگ غنی 
به هزاران سال  مربوط  داریم که  گذشته 
است. ما اسلام را به جان و دل پذیرفته ایم 
و در تعالی فرهنگ اسلام، ایرانیان کوشش 
کرده اند. رییس قوه مجریه گفت: ما امروز 
شرایط بسیار خوبی برای رشد جامعه داریم 
اما در عین حال باید همه توان و کوشش 
خود را برای توسعه کشور به کار بگیریم، این 
توسعه قطعا از دبستان، دبیرستان و آموزش 
و پرورش شروع می شود و هرچه در این جا 
سرمایه گذاری کنیم، حاصل آن می توانیم در 

سنین بالاتر در جامعه درو کنیم.
روحانی افزود: جای هیچ تردیدی نیست 
این که سن ساخته شدن انسان در مسیر 
فرهنگ مطلوب چه سنینی است، در روایات 
دوم  سال  هفت  و  اول  سال  هفت  به  ما 
اهمیت فراوانی داده شده که آغاز هفت ساله 
اول و همه هفت سال دوم در اختیار معلمان 
است و ما هر کاری بخواهیم انجام دهیم در 

سن نوجوانی و آغاز جوانی است. 
زندگی،  سبك  وقتی  داد:  ادامه  وی 
ذهنیت، اخلاق و رفتار انسانی شکل گرفت 
تغییر خیلی سخت و بسیار مشکل است، 
کما این که در علم و دانش نیز بیشترین 
یادگیری در زمان نوجوانی و آغاز جوانی 
است. خیلی چیزها در دبستان و دبیرستان 
آموخته ایم که یادمان نمی رود اما در دوره 
دانشگاه چیزهایی را یاد گرفته ایم که یادمان 
رفته است. بعد از دوران دانشگاه که سن 
بالاتر می رود، یادگیری هم سخت تر می شود. 

برجام فرصتی برای 
پیشرفت و انسجام جامعه

برای  فضا  امروز  کرد:  اضافه  روحانی 
پیشرفت کشور پس از برجام آماده شده 
اما از این فضا باید بهترین استفاده صورت 
بگیرد و معلمان باید به دانش آموزان امید 
بدهند چرا که هیچ چیز برای آینده کشور 
ما بالاتر از امید به آینده نیست. وی تاکید 
کرد: اگر خدای نکرده در امید نسل جوان 
ما خللی حاصل شد ما نمی توانیم به توسعه 
برسیم؛ برجام یکی از آثار مهم آن توسعه 

امید در نسل جوان جامعه بود، اگر این 
امید افزایش پیدا کرد ما بر مشکلات غلبه 

کرده و از آنان عبور می کنیم. 
رییس جمهوری ادامه داد: این همه 
تلاش و زحمت برای این نبود که وقتی 
برجام به فرجام رسید، دعوا را شروع کنیم، 
همه این کارها برای این بود که فضا برای 
پیشرفت کشور و وحدت جامعه و انسجام 
جامعه آماده شود. روحانی با تاکید بر این 
که یکی از بزرگ ترین وظایف معلمان، 
ایجاد وحدت و انسجام ملی است، گفت: 
خدا نکند معلمی شاگرد خودش را دو 
جور ببیند و دسته بندی داشته باشد و 
بگوید این ۱٠ نفر از یك خانواده ای هستند 
که تفکر آنان با من همخوانی دارد و این 
پنج نفر از خط مقابل هستند. وی افزود: 
باید یکسان  به دانش آموز کاملا  نگاه ما 
باشد و دانش آموز از هر قومیت، مذهب، 
تفکر سیاسی و وابسته به هر حزبی باشد 
باید نگاه ما به او یکسان باشد و برای تعلیم 
همه آنها کوشش شود. پایان سال تحصیلی 
ما باید امید، وحدت و اعتدال بیشتر برای 

جامعه باشد. 
ده ها نهاد تحت عنوان دغدغه 
فرهنگی از دولت پول می گیرند

رییس شورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه 
داد: اگر می خواهیم فرهنگ در جامعه ما 
رشد کند باید سرمایه گذاری ما در آموزش 
وپرورش باشد، امروز ده ها نهاد در این کشور 
تحت عنوان دغدغه فرهنگی از دولت پول 
می گیرند اما ظاهرا سخنشان دغدغه برای 
فرهنگ جامعه است. روحانی فرهنگ را مهم 
ترین مساله دانست و گفت: اگر می خواهیم 
فرهنگ جامعه رشد کند آن بودجه را باید 
در آموزش وپرورش خرج کنیم، ما نمی 
خواهیم در کشور تعلیمات موازی درست 
کنیم، بچه هایی که در دبستان و دبیرستان 
هستند هر چه می خواهیم باید آنجا پول 
خرج کنیم چرا که فرهنگ آنجا ساخته می 
شود، شما می خواهید در سن بزرگسالی این 
کار را انجام دهید و مدام به دولت فشار می 
آورید و پول از بودجه عمومی می گیرید و با 
تابلوها و نهادها و تشکلات مختلف این پول 

را از دولت می گیرید. 
آموزش وپرورش طریق 
حل آسیب های اجتماعی

پنجم  یك  یا  سوم  یك  اگر  افزود:  وی 
این بودجه را در آموزش و پرورش هزینه 
کنیم، تعالی فرهنگی جوان و نوجوان ما 
چند برابر خواهد شد. هم در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی و هم در شورای اجتماعی 
کشور از ابتدای دولت یازدهم مدام تکرار 
کرده ام و گفته ام اگر می خواهیم آسیب 
های اجتماعی را حل کنیم راه آن از طریق 
آموزش و پرورش است. رییس قوه مجریه 
گفت: اگر می خواهیم آسیب های اجتماعی 
را حل کنیم به فکر درمان نباشیم و به فکر 
بهداشت باشیم و راه آن سرمایه گذاری در 

آموزش و پرورش است.  
روحانی افزود: خداوند یك نعمت به نام 
کلاس درس، آموزش و پرورش و معلمان 
به ما داده است چرا از این ظرفیت استفاده 
نمی کنیم؟ چرا می خواهیم ظرفیت های 
موازی ایجاد کنیم که آنها نه در آموزش 
و نه در پرورش تخصص دارند و فقط یك 
تابلوهایی را ایجاد کرده ایم و مداوم نیز به 
دولت  و  ریزی  برنامه  و  مدیریت  سازمان 
فشار می آورید؟ به فکر اهداف بلندمان در 
کشور عزیزمان باشیم و بدانیم هر مقدار در 
آموزش و پرورش سرمایه گذاری کنیم، ضرر 

نخواهیم کرد. 

رییس جمهوری عنوان كرد:

خطر اسلام انقلابی در برابر انقلاب اسلامی

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خواهان: ابوالفضل نوده فرزند علی اکبر. خوانده: نرجس شعبانی فرزند غلامرضا. خواسته: 
مطالبه وجه. در تاریخ ۹٥/۲/۱٤ خواهان ابوالفضل نوده دادخواستی به طرفیت خوانده 
نرجس شعبانی به شعبه ششم تقدیم که به شماره ۹٤٠٠۹7 ثبت و برای روز سه شنبه 
۹٥/٣/۲٥ ساعت ۱7 وقت رسیدگی تعیین گردیده است. و با توجه به مجهول المکان بودن 
خوانده حسب درخواست خواهان و موافقت دادگاه مستندا به ماده 7٣ قانون آئین دادرسی 
مدنی مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می گردد خوانده مذکور می 
تواند از تاریخ نشر آگهی جهت اعلام آدرس و دریافت نسخه ثانی دادخواست و ضمائم به 
دفتر دادگاه مراجعه و یا در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در این شعبه حضور بهم رساند 

بدیهی است در صورت عدم حضور دادگاه غیابا رسیدگی و اتخاذ تصمیم خواهد نمود.
دفتر شعبه 6 شورای حل اختلاف قم



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,595,000یک مثقال طلا

1,060,800یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,360,000سکه بهار آزاد ی

10,370,000سکه امامی

5,370,000نیم سکه

2,910,000ربع  سکه

1,990,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

طرح حل چالش دامداران و صنایع لبنی 
روی میز دولت

حمایت  سازمان  غذایی  و  کشاورزی  محصولات  بر  نظارت  کل  مدیر  گفته  به 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، مشکلات بین صنایع لبنی و دامداران ساختاری بوده 
و علیرغم مشکلات دامداران، صنایع لبنی به دلیل نداشتن فروش کافی، با رکود مواجه 
هستند که برای حل این معضل، وزارت کشاورزی و سازمان مدیریت و برنامه ریزی موظف 

شدند طرحی جامع تهیه کنند و این موضوع در دستور کار دولت قرار گرفته است.
علیرضا رستمی اظهار کرد: برای حل مشکلات ساختاری موجود بین صنایع لبنی و 
دامداران، وزارت جهاد کشاورزی و سازمان مدیریت و برنامه  ریزی موظف شدند طرح 
جامعی را تهیه کنند که این موضوع در دستور کار دولت است.به گفته وی، در این طرح 
مشکلاتی مثل بالا بودن هزینه، تولید سنتی و از طرفی کیفیت شیر در نظر گرفته می 
شود.رستمی افزود: لبنیات پرمصرف مثل ماست، شیر یا پنیر جزو کالاهای اولویت اول 
قرار می گیرند و براساس مصوبه دولت در سال گذشته، همه کارخانه های لبنی موظف 
بودند از اول دی سال گذشته نسبت به افزایش قیمت فرآورده های لبنی پرمصرف به 
میزان حداکثر شش درصد نسبت به قیمت مصوب سال ۱٣۹٣ و از طرفی نسبت به 
افزایش ۱٠٠تومانی قیمت خرید فعلی هر کیلوگرم شیر خام از دامداران اقدام کنند.رستمی 
ادامه داد: اتفاقی که در حال حاضر بین دامدار و صنایع لبنی افتاده این است که براساس 
قیمت های مصوبی که داشتیم و افزایش  قیمت مجاز که براساس مصوبات کارگروه تنظیم 
بازار از قبل تعیین شده بود، پرونده تعزیراتی واحد های تولیدی که تمکین نکردند توسط 
سه معاون وزیر مورد بررسی قرار گرفت و در نهایت تعدادی از پرونده ها به تعزیرات ارسال 
شد و مابقی نیز در حال ارسال است.مدیر کل نظارت بر محصولات کشاورزی و غذایی 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان گفت: دامدار ان تاکید می کنند که قیمت 
تمام شده شیر بالاتر از نرخی است که در حال حاضر به فروش می رسانند. از طرفی صنایع 
لبنی نیز عنوان می کنند که قادر نیستند محصولات خود را با قیمت بالاتری بفروشند 
که بتوانند شیر را با قیمت بیشتری خریداری کنند، ولی سازمان حمایت با صنایعی که 
علی رغم بالابردن قیمت های خود ولی قیمت خرید شیرخام را از دامدار، افزایش ندادند 

برخورد کرد، چون این موضوع به نوعی تخلف محسوب می شود.

به گفته رئیس بهزیستی این سازمان در آینده حق بیمه استخدام 
معلولان و ٣٠ درصد از حقوق مددجویان شاغل در کارگاه ها را می 
پردازد؛ وعده هایی که با توجه به سابقه این سازمان نمی توان چندان 

بدانها دلخوش بود.
به گزارش جماران، انوشیروان محسنی بندپی گفته است: به منظور 
استقبال کارفرمایان از استخدام معلولان و مددجویان بهزیستی برای 
آنها مشوق هایی در نظر گرفته ایم؛ به طوری که پرداخت حق بیمه آنها 
یکی از اقدامات ما است. همچنین پرداخت ٣٠ درصد حقوق مددجویان 
شاغل در کارگاه ها نیز از دیگر برنامه هایی است که سعی در تحقق 

آن داریم.
سازمان بهزیستی پیش از این هم چنین طرح هایی را در دستور 
کار داشت. به طور مثال سال ها پیش به کارفرمایانی که معلولان را 
استخدام می کردند وام تعلق می گرفت. اما دیری نپایید که تنش میان 
معلول، کارفرما و بهزیستی بالا گرفت؛ چون بهزیستی در پرداخت وام 

ها بدقولی می کرد.
طرح پرداخت حق بیمه معلولان به کارفرمایان از سوی بهزیستی هم 
موضوع جدیدی نیست. سابقا سازمان بهزیستی چنین طرحی را در 
دستور کار داشت که  آن هم تنها چند ماه دوام آورد و در ایستگاه 
بد قولی متوقف شد. وقتی هم که علت را جویا می شدیم می گفتند 
»پول نداریم«؛ واژه ای که سال ها است در راهروهای بهزیستی از زبان 

کارکنان به گوش معلولان می رسد.
بودجه یا به بهزیستی نمی رسد یا همه آن صرف پرداخت حقوق 
پرسنل می شود. اینجا است که باید پرسید فلسفه وجودی بهزیستی 
چیست و چرا سازمان تشکیل شده شهید فیاض بخش بعد از ٣٦ سال 
هنوز خروجی قابل ملاحظه ای ندارد و به دور درجای خود ادامه می 
دهد؟ هر روز بر خیل پشت نوبتی ها اضافه می شود و توانمندی در این 

سازمان واژه ای فراموش شده است.

این در حالی است که به گفته برخی کارشناسان، بودجه این سازمان 
صرف فقرا می شود؛ در حالی که از ابتدا قرار نبوده این اتفاق بیفتد بلکه 

باید بودجه بهزیستی صرف توانمندسازی معلولان شود.
دکتر محمد زاهدی اصل که از پایه گذاران سازمان بهزیستی در 
بدو پیروزی انقلاب اسلامی است درباره عملکرد بهزیستی می گوید: 
متأسفانه سازمان بهزیستی به تدریج در عمل تبدیل به یک سازمان 
گداپرور شده است. این نقطه ضعف سازمان بهزیستی کشور است که در 

شأن ملت و دولت ما نیست.
آمارهای رسمی از بیکاری ٦٠ درصدی معلولان حکایت دارد. اما برای 
اینکه معلولان توانمند شوند چه باید کرد؟ یکی از راه ها ارائه امتیازهای 
قانونی است. قانون می گوید ٣ درصد از مجوزهای استخدامی دستگاه 
های دولتی و عمومی باید به معلولان واجد شرایط اختصاص یابد. اما 
نه تنها کارفرمایان بخش خصوصی علاقه چندانی به این ماجرا ندارند 
بلکه  دستگاه های دولتی نیز به معلولان تابلوی ورود ممنوع نشان 

می دهند. امتناع حاجی بابایی وزیر آموزش و پرورش احمدی نژاد از 
استخدام ۱۲٠٠ معلول در سال ۱٣۹۱ یکی از مواردی بود که خبرش 
در رسانه ها بازتاب بیشتری  نسبت به صدها مورد خرد و کلان استخدام 

معلولان داشت.
با این وجود قائم مقام توانمندسازی سازمان بهزیستی، هم اکنون درباره 
جزئیات ارائه مشوق های استخدامی به معلولان می گوید: بر اساس 
برنامه بهزیستی سهم کارفرما از بیمه تا ۲٣ درصد توسط بهزیستی 
پرداخت می شود. همچنین بسته به شرایط معلولانی که کارآیی کمی 
دارند، بین ۱٠ تا ٥٠ درصد حقوق آنها توسط بهزیستی پرداخت می 
شود. از طرفی  این کارفرمایان می توانند از تسهیلات بانکی ارزان قیمت 

با ٤ درصد سود بین ۱٥ تا ۲٠ میلیون تومان بهره مند شوند.
به گفته عبدالله زاده، سال گذشته نزدیک به ۲٠ میلیارد تومان 
برای اشتغال معلولان از سوی بهزیستی هزینه شد که این اعتبار یا به 
کارفرمایان یا به بیمه معلولانی که به صورت خویش فرما خود اشتغالی 
کرده اند پرداخت شده است. البته با احتساب توانمندی زنان سرپرست 

خانوار این مبلغ نزدیک به ۲۱ میلیارد بوده است.
اما یکی از راه های تحقق وعده های شغلی و استخدامی به معلولان 
از جاده »قانون حمایت از حقوق معلولان« عبور می کند؛ اصلاحیه ای 
که پس از گذشت ٣ سال کار کارشناسی و عبور از فیلترهای دولت و 
مجلس، به دست شورای نگهبان رسید و این شورا لایحه معلولان را ۲۹ 

فروردین ماه به دلیل ایرادات قانونی به مجلس برگشت داد.
حتی در صورتی که شورای نگهبان لایحه را تصویب کند، اجرای 
بندهای آن احتمالا از چالش های آینده بهزیستی خواهد بود؛ زیرا لایحه 
در ٦٦ ماده تصویب شده که اجرای برخی مواد آن از جمله افزایش 
مستمری معلولان به یک ماه حقوق کامل وزارت کار، نیاز به بودجه 
ای هنگفت دارد که با بودجه ۱۸٠٠ میلیارد تومان بهزیستی نمی توان 

از عهده آن برآمد.

وعده های شغلی به معلولان؛ نوید یا بعید!
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نگار احمدی 

داستان قیمت گذاری خودرو، هنوز کش دار و پرحاشیه است؛ 
با وجودی که دولت یازدهم به لحاظ اندیشه ای طرفدار بازار 
آزاد شناخته شده،اما وجود شورای رقابت و دخالت این شورا در 
قیمت گذاری ها از جمله قیمت گذاری خودرو سبب شده تا 
این موضوع به تناقض بین دیدگاههای اقتصادی حاکم بر دولت 

در اجرا و عمل تبدیل شود.
وزیر  زاده  نعمت  محمدرضا  خبرآنلاین،  گزارش  به 
صنعت،معدن و تجارت بارها اعلام کرده که قائل به قیمت 
گذاری خودرو توسط شورای رقابت نیست،با این حال او و 
دیگرانی که اعتقاد به سازوکار بازار دارند، علی رغم این دیدگاه 

در بروکراسی پیچیده شورای رقابت گرفتار شده اند.
اگرچه او پیش از این در نامه ای به معاون اول رییس جمهور 
و رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور خواستار خروج 
نهایت شورای  از سیستم قیمت گذاری شد،اما در  خودرو 
رقابت حرف آخر را در قیمت خودرو زد. نعمت زاده در نامه 
خود نوشته بود:» بر اساس مواد قانون برنامه پنج ساله، برخی 
کالاها، اساسی به حساب می آیند که دولت قیمت آنها را تعیین 
می کند،اما در قیمت گذاری کالاهای غیراساسی دولت نقش 

نظارتی خود را ایفا می نماید. خودرو کالایی اساسی و ضروری 
به شمار نمی آید و یارانه ای نیز به آن تعلق نمی گیرد که دولت 
بخواهد در قیمت گذاری آن دخالت داشته باشد لذا باید اجازه 
داد که قیمت خودرو را عرضه و تقاضا یا همان »بازار«، مشخص 

کند.« 
صندلی قیمت گذاری

رضا شیوا در رده اقتصاددان طرفدار اقتصاد آزاد به شمار 
می رود. سال ها در بخش خصوصی فعالیت کرده و کارکرد 
این بخش را به خوبی در اقتصاد می شناسد،اما گویا صندلی 
ریاست شورای رقابت به گونه ای است که هر اقتصاددانی با 
دیدگاه اقتصاد آزاد هم بر این صندلی می نشیند ناچار به اجرای 

سیاست های حمایتی و انحصاری است.
بود:»  گفته  زاده  نعمت  نامه  به  واکنش  در  شیوا 
وزیر}صنعت،معدن و تجارت{ به نقش مخرب و بحران آفرین 
نظام قیمت گذاری در بخش خودرو تأکید کرده است،درحالی 
که به اعتقاد من نظام قیمت گذاری برای بازارهای انحصاری 
به هیچ عنوان مخرب و بحران آفرین نیست. البته به اعتقاد 
من نظام قیمت گذاری به صورت کلی مناسب نیست اما باید 
توجه داشته باشیم در بازارهای انحصاری برای کنترل اوضاع 

باید نظارت بر قیمت گذاری ها صورت گیرد.«

اقتصادی هم  عملکرد شورای رقابت درسایر بخش های 
برهمین رویه است.سال گذشته عباس آخوندی وزیر راه و 
شهرسازی بسیار صریح عملکرد نهاد های قیمت گذاری را 
سوسیالیستی خواند. آخوندی گفته بود:» نظام قیمت گذاری 
سوسیالیست  سیستم  آموزه  نظام  این  شود،  برچیده  باید 
و مارکسیست است، ۲٥ سال در همه برنامه های توسعه به 
این موضوع تاکید شد اما هنوز این داستان مانع توسعه کشور 

است.«
تولید پرهزینه  و ركودی كه باقی است

اگرچه پس از بحث های بسیار،شورای رقابت در سال جدید 
افزایش قیمت خودرو را به صورت پذیرفت،اما این به معنای 
آنکه  نیست.چه  گذاری  قیمت  برای  بازار  کارکرد  پذیرش 
براساس مصوبه شورای رقابت، اعضای شورا تنها با تمدید 
دستورالعمل قیمت گذاری خودرو برای سال ۹٥، موافقت کردند 
و رای به افزایش قیمت خودروهای داخلی دادند. شورای رقابت 
در واقع  مجوز افزایش قیمت ۸۱. ۱ درصدی برای محصولات 
ایران خودرو و ٤. ٠ درصدی برای خودروهای سایپا صادر کرد 
تا پس از حدود دو سال فریز قیمتی، دست خودروسازان برای 
بالا بردن نرخ محصولات شان باز کند.اما صورت مساله همچنان 

باقی است.
تحلیل گران بازار می گویند، این تصمیم تاثیری چندانی در 
بازار نگذاشته است. فعالان بازار خودرو هم می گویند:» دولت 
باید اقدامات دیگری برای تحریک تقاضا انجام دهد و افزایش 
قیمت نه تنها رکود بازار را رفع نخواهد کرد بلکه آن را تشدید 

هم می کند.«
بعد از توافق برجام هیات های خارجی بسیاری به ایران آمدند 
و ظرفیت های خودروسازی ایران را از نزدیک دیدند،اما برآیند 
کلی آنها نگاه به بازار ایران به عنوان یک بازار صادراتی است.از 
همین روست که در حال حاضر گروهی از وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، اتاق اصناف و فدراسیون واردات، مشغول تدوین 
»قانون جامع واردات خودرو« هستند.به نظر می رسد،حالا 

واردکنندگان هم برای بازار خودرو خیز برداشته اند.
حال آنکه به گفته تحلیل گران اگر قیمت گذاری به بازار 
سپرده شود و نظام تعرفه ای حاکم شود هم تولید داخلی پیشرو 

خواهد شد و هم واردات بی رویه صورت نخواهد گرفت.

رییس اتحادیه فروشندگان آهن، فولاد و فلزات گفت: بازار آهن از سال گذشته تا کنون در 
رکود قرار دارد و طی سال گذشته قیمت آهن نصف شد که البته امسال قیمت ها اندکی بهبود 

یافته اما مشتری برای خرید وجود ندارد.
محمد آزاد درباره  دلایل کاهش قیمت آهن در سال گذشته توضیح داد: افت قیمت  جهانی و 
رکود در ساخت وساز از مهم ترین عوامل این کاهش بود که با توجه به افزایش عرضه نسبت به 

تقاضا شاهد کاهش بیشتر قیمت آهن بودیم.
وی افزود: از نیمه اسفند  پارسال قیمت جهانی آهن جهش یافت و همزمان شاهد افزایش 
قیمت آهن در بازار داخلی بودیم و در ابتدای سال جاری نیز به دلیل افزایش تعرفه گمرکی به 
منظور حمایت از تولیدات داخلی تغییراتی را در قیمت آهن داشتیم و تعرفه گمرکی واردات 

تیرآهن و میلگرد که ۲٠ درصد بود از ابتدای امسال به ۲٦ درصد افزایش یافت.
آزاد در عین حال بیان کرد: البته اواخر فروردین  امسال قیمت آهن دوباره روند افزایشی گرفت 
و هر کیلوگرم آن به ۱7٠٠ تا ۱7٥٠ تومان رسید ولی در بازار هیچ مشتری برای خرید وجود 

ندارد و همچنان شاهد رکود در بازار هستیم.
رییس اتحادیه فروشندگان آهن، فولاد و فلزات در بخشی از سخنان خود با بیان این که در 
حال حاضر قیمت هر کیلوگرم تیرآهن و میلگرد ۱٦۲٠ تا ۱٦٥٠ تومان است، گفت: میلگرد 
و تیرآهن مصرف ساختمانی دارد، اما ورق آهن مصرف صنعتی دارد و در کارخانه ها به لوله و 
پروفیل تبدیل می شود و در صنایع خودرو و لوازم خانگی نیز به عنوان مواد اولیه محسوب 
می شود که قیمت آن در ابتدای اسفند  پارسال ۱٣٠٠ تومان بود که بعد از افزایش قیمتی که 

شاهد بودیم به ۲٠٠٠ تومان رسید.
وی، افزایش قیمت جهانی و از طرفی بالارفتن تعرفه گمرکی ورق را از دلایل این افزایش 
قیمت عنوان و اظهار کرد: تعرفه گمرکی واردات ورق چهار درصد بود که از ابتدای امسال به ۲٠ 
درصد افزایش یافت و این در حالی است که افزایش تعرفه باعث گرانی شده و همین موضوع 

برای آنها مشکل ساز شده است، چون کارخانه ها بخشی از نیازشان را از خارج تهیه می کردند.
آزاد ادامه داد: این موضوع فقط یک راه حل دارد و این است که مجتمع فولاد مبارکه که 
بزرگ ترین تولید کننده داخلی است و سالانه حدود شش میلیون تن انواع مختلف ورق تولید 
می کند، تمام نیاز صنایع را برطرف کند یا اگر قادر به تامین ۱٠٠ درصد نیاز کارخانه ها نیست، 
طبیعی است که گرانی ورق به دلیل بالارفتن تعرفه گمرکی منجر به تعطیلی برخی کارخانه ها 

خواهد شد.
وی افزود: به عنوان مثال سندیکای لوله و پروفیل سالانه یک میلیون و ۸٠٠ هزار تن ورق 

نیاز دارد و مجتمع فولاد مبارکه فقط می تواند ٦٠٠ هزار تن آن را تامین کند؛ بنابراین سندیکا 
مجبور است مابقی نیاز خود را که حدود یک میلیون و ۲٠٠ هزار تن است را از خارج وارد کند.

رییس اتحادیه فروشندگان آهن، فولاد و فلزات در ادامه تاکید کرد: باید تعرفه گمرکی اصلاح 
شود یا مجتمع فولاد مبارکه کل نیاز آنها را تامین کند که البته این مجتمع قادر به تامین تمامی 
نیازها است ولی صادرات به بازارهای جهانی از جمله دلایلی است که باعث می شود بخشی از 

تولیدات ورق این مجتمع از کشور خارج شده و برای نیاز داخل مصرف نشود.
وی در عین حال تاکید کرد: این رفتار خلاف اقتصاد مقاومتی است و صادراتی که به زیان 
کشور است نباید انجام شود، چون علاوه بر بازار های خارجی باید در ابتدا به بازارهای داخلی 

توجه کنیم.
آزاد گفت: با توجه به این که امسال دولت طرح های عمرانی زیادی دارد باید سیاست های 
خاصی در این زمینه اتخاذ شود، چون طرح های عمرانی و مسائل ساخت وسازی نیاز به تامین 

این گونه مواد دارد و امیدواریم شاهد رونق خوبی در سال جاری باشیم. 

تائب رییس اتاق بازرگانی تهران گفت:» وقتی تقاضا بیشتر 
از عرضه باشد نرخ های پایین سود بانکی الزاما اثر خود را نمی 

گذارند چون موجب به وجود آمدن رانت می شود.«
پدرام سلطانی، نائب رییس اتاق بازرگانی تهران در گفت و 
گو با خبرآنلاین درباره تاثیر کاهش نرخ سود بانکی را بر نظام 
اقتصادی کشور گفت:» درباره اثرکاهش نرخ سودبانکی که 
در سال گذشته انجام شد،به نظر نمی رسد مطالعه ای درباره 
تاثیری که گذاشته،مطالعه ای انجام شده باشد.لذا موضوعی 
که من اظهار نظر می کنم یک استنباط عمومی است. اول 
این امر طبیعی است  که نرخ سود بانکی هرچقدر پایین 
تر باشد انگیزه برای سرمایه گزاری های مولد افزایش پیدا 
می کند.البته باید به دو طرف جریان مالی توجه کنیم یعنی 
عرضه و تقاضا.«وی ادامه داد:» اگر بین عرضه و تقاضا اگر 
شکاف زیادی بیفتد،به این مفهوم که تقاضا بیشتر ازعرضه 
باشد، نرخ های سود پایین الزاما اثر خود را نمی گذارند چون 
موجب به وجود آمدن رانت می شود. به این معنی که آن 
هایی که ارتباطات بهتری دارند یا می توانند دسترسی آسان 
تری پیدا کنند،از این نرخ های پایین بهره مند می شوند 
و برای کسانی که از طریق معمولی می خواهند تسهیلات 
دریافت کنند این کار به راحتی انجام نمی شود.وی عنوان 
کرد:» اما نکته مهم این است که در حال حاضر یک شکاف 

بی سابقه در نرخ سود بانکی و نرخ تورم در کشور ما به وجود 
آمده به این مفهوم که در حال حاضر فاصله بین تورم و نرخ 
سود بانکی تقریبا از ۱۲ درصد نیز بیشتر است. شاید این 
هیچگاه در نظام بانکی و تامین مالی ما همچین وضعیت 
وجود نداشته است. همیشه نرخ سود بانکی در حدود تورم 
یا در خیلی مواقع حتی کمتر از تورم بوده و با اگر بیشتر 
هم بوده در حد ٣ الی ٤ درصد بوده است.  پس طبیعی 
است که نرخ سود بانکی در این شرایط چاره ای به جز 
کاهش ندارد.«سلطانی افزود:» در حال حاضر اخباری که به 
ما رسیده این است که سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی 
که نیازی به استفاده از تسهیلات بانکی ندارند و  از اخذ 
تسهیلات اجتناب می کنند. حتی آنهایی که مازاد سرمایه 
در گردش و مازاد نقدینگی دارند،به سپرده گذاری در بانک 

ها روی آورده اند . 
دلیلش هم این است که نرخ سود بانکی از نرخ سود 
تولید و تجارت پیشه گرفته و این طبیعتا نه به نفع تولید 
کشور و نه به نفع تشکیل سرمایه گذاری های جدید و نه 
حتی نظام بانکی. چون تعادل عرضه و تقاضا در حال بهم 
خورده است.«این فعال اقتصادی خاطرنشان کرد:»شرایط 
کنونی سبب شده از تقاضاهای سالم و موثر دارد کم شود و 
تقاضاهایی که در بازار وجود دارد و یا تقاضاهای غیرشفاف یا 

ناسالم است یا از سر استیصال است. یعنی کسانی که گرفتار 
هستند به هر قیمتی نقدینگی هایشان را تهیه کنند.«نائب 
رییس اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه متوسط نرخ سود 
بانکی نباید بیشتر از تورم باشد،گفت:» نرخ سود بانکی به 
طور متوسط نباید ۱٠ الی ۲٠ درصد بیشتر از نرخ تورم باشد.

 به این مفهموم که اگر نرخ تورم ۱٠ درصد باشد نرخ سود 
بانکی باید ۱۱ الی ۱۲ درصد باشد ،لذا با نرخ تورم ۱٠ درصد 
باید نرخ سودی بین ۱۱ تا ۱۲ داشته باشیم و این هنوز جای 
کاهش وجود دارد.«او تاکید کرد:»البته گفتنی است که به 
جهت انبوه مطالبات معوق که موجب شده تعادل عرضه و 
تقاضا به نفع تقاضا سوق یابد و عرضه کاهش پیدا کند سبب 
شده تا ما به راحتی نتوانیم به نرخی که اشاره شد،برسیم و 
این جای نگرانی دارد چون در حال حاضر صنعت ما نیاز 
به تسهیلات با نرخ سود منطقی دارد ولی از سوی دیگر 
بخش قابل توجهی از منابع نظام بانکی هم درگیر مطالبات 
معوق است و نمی تواند نقدینگی مورد نیاز متقاضیان را 

تامین کند.«
به گفته وی بانکها تمایل دارند در این شرایط هزینه خود را 
از بخش کمتری از سپرده هایی را که می تواند به تسهیلات 
گیرندگان جدید بدهد تامین کنند ،در نتیجه از آنها نرخ سود 

بالاتری را در این زمان مطالبه خواهد کرد.«

تقابل بر سر قیمت خودرو به سبک شورای رقابت 

 پاییز رقابت در فصل بهار

آهن بی مشتری ماند!

وقتی فعالان اقتصادی هم پولشان را در بانک سپرده گذاری می کنند 

در چه شرایط نرخ سود بانکی کاهش می یابد؟

انتقاد معاون زنگنه از تاخیر بانک های آلمانی؛

۵.۵ میلیارد یورو بیمه نفتی ایران فعلا قفل است
معاون وزیر نفت خواستار شتاب گرفتن روابط بانکی و بیمه آلمان با ایران شد و گفت: 
آلمانی ها امیدوارند تا یک ماه آینده موضوع بیمه را در سقف ٥.٥ میلیارد یورو حل کنند. 

به گزارش مهر، رکن الدین جوادی درباره مهمترین محورهای مذاکره با »اوه بک میر« معاون 
وزیر اقتصاد و انرژی آلمان، گفت: شتاب بخشیدن به کارهای بانکی مهمترین محور مذاکره 
بوده است و از آنها خواسته شد با سرعت بیشتری مسائل بانکی و بیمه ای را حل کنند. معاون 
وزیر نفت با اشاره به علاقه مندی شرکت های آلمانی برای حضور در ایران و با بیان این که 
صنایع آلمان گام های مثبتی برای همکاری با ایران برداشته اند، تصریح کرد: سرعت بانک های 
آلمانی نسبت به صنایع این کشور عقب است و از آنها خواسته شد سرعت بانک های شان برای 
همکاری با ایران متناسب با صنایع شان باشد. مدیرعامل شرکت ملی نفت با تاکید بر تسریع 
روابط بانکی، لازمه توسعه صنعتی و تجاری را مسائل مالی دانست و با بیان اینکه این دو باید به 
صورت موازی با هم جلو روند، بیان کرد: البته آنها نیز این موضوع را درک کرده اند و امیدوارند 
تا یک ماه آینده بحث بیمه را در سقف ٥,٥ میلیارد یورو حل کنند تا بتوانند همسو با توافق ها 
پوشش بیمه ای لازم را به صنایع و بانک های خود برای تامین مالی، تجارت و سرمایه گذاری 
در ایران بدهند. این مقام مسئول با بیان اینکه هیات آلمانی اعلام کردند که بانک های متوسط 
آلمانی فعالیت های خود را در ایران آغاز کرده اند و این موضوع به تدریج زمینه را برای حضور 
بقیه بانک های آلمانی در ایران فراهم می کند، افزود: البته این سخن، حرف درستی است منتها 
ما انتظارمان این بود که سرعت بیشتری به این موضوع دهند. وی سپس درباره تفاهم نامه 
امضا شده با زیمنس نیز با اشاره به اینکه بیژن زنگنه، وزیر نفت پیشتر در دیدار با مدیرعامل 
این شرکت در زمینه ساخت داخل یک نوع توربین جدید و کمپرسور به توافق رسیده بودند، 
تصریح کرد: در حقیقت این یادداشت تفاهمی که امضا شد دو محور دارد؛ نخست، زمینه های 
حضور شرکت زیمنس در ایران بررسی شود و دوم، نوسازی ماشین آلات دوار کهنه و سرمایه 
گذاری برای تامین ماشینهای دوار پروژه های جدید در بخش بالادست و خطوط انتقال نفت 
با هدف ساخت داخل انجام شود. به گفته معاون وزیر نفت، قرار است در این زمینه شرکت او 
تی سی و زیمنس یک شرکت در ایران ثبت کنند و این شرکت مسئول ساخت داخل این 
توربینهای جدید و توربو کمپرسورها باشد. جوادی درباره اینکه آیا همه تجهیزات بلوکه شده 
پارس جنوبی به کشور منتقل شده است، خاطرنشان کرد: تمامی تجهیزات پارس جنوبی آزاد 

شده است، بخشی از آن وارد کشور شده و بخشی هنوز روی آب است. 

معاون وزیر کار: 

می خواهیم کارگر حرف اول را بزند 
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: هر ماده ای از قانون کار که به رفع موانع 
تولید کمک کند، اصلاحیه آن را نوشته و از طریق نمایندگان کارگری و کارفرمایی به 

مجلس خواهیم برد. 
سید حسن هفده تن در گفت وگو با ایسنا، درباره بازگشت اصلاحیه قانون کار از مجلس و 
بررسی مواد آن با حضور شرکای اجتماعی، گفت: در خصوص اصلاح قانون کار پیشنهاداتی 
به نمایندگان کارگران و کارفرمایان ارائه کردیم و یکی از پیشنهادات ما در شورای سه جانبه 
ملی این بوده که هر موادی از قانون کار که به رونق تولید و اشتغال، رفع موانع تولید و 
سرمایه گذاری کمک کند آیین نامه های آن را در شورای عالی کار به تصویب می رسانیم. 

وی افزود: برای اینکه به کار سرعت بدهیم همزمان اصلاحیه مواد قانون کار را هم تنظیم 
کرده و توسط نمایندگان کارگری و کارفرمایی به مجلس ارسال می کنیم.  معاون روابط 
کار وزیر کار با بیان اینکه برداشتن موانع تولید موجب بزرگتر شدن اقتصاد کشور می شود، 
افزود: هنگامی که اقتصاد کشور بزرگ شد، عرضه و تقاضا تعادل پیدا می کند و تقاضای 
نیروی کار از طرف کارفرما به نفع عرضه پیشی می گیرد.  وی گفت: در چنین شرایطی مزد 
رقابتی می شود و کارگر حرف اول را می زند که خواسته ما همین است لذا اگر از مسیرهای 
علمی حرکت نکنیم همواره کارگر و معیشت او، بهر ه وری نیروی کار و صادرات پایین و رقابت 
اقتصاد بسیار ضعیف خواهد بود.  به اعتقاد هفده تن، هر زمان در اقتصاد مشکل زیاد شود آثار 
و تبعات خود را بر روی روابط کار می گذارد بنابر این اگر به دنبال بهبود روابط کار هستیم 
اقتصاد باید سر و سامان بگیرد و اولین شرطش این است که کمک کنیم تولید رونق بگیرد. 

 معاون سازمان صنایع کوچک به ایسنا خبر داد :

10 هزار واحد صنعتی در کشور احیا می شوند 
معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی از احیای ۱٠ هزار 

واحد صنعتی در سال جاری در سطح کشور خبر داد. 
غلامرضا سلیمانی در گفت وگو با ایسنا ، اظهار کرد: به دلیل رکود اقتصادی کشور بسیاری 
از واحدهای صنعتی راکد و نیمه راکد شده اند و راه اندازی بسیاری از آن ها در سال جاری مد 
نظر است.  وی با بیان اینکه اولویت راه اندازی با واحدهای دارای ظرفیت بالای ٥٠ درصد 
است، تصریح کرد: واحدهای بزرگ و کوچک بایستی در کنار هم فعالیت کرده تا کشور در 
راستای توسعه گام بردارد.  سلیمانی خاطر نشان کرد: راه اندازی۱٠ هزار واحد صنعتی در سال 
جاری از برنامه ی کاری دولت است که از این تعداد ۹٠٠٠ واحد کوچک و بقیه واحدهای 
صنعتی متوسط هستند.  معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
پیشرفت ۸7 درصدی مرکز ارتقای مهارت های حرفه ای چهارمحال و بختیاری را یادآور شد 
و خاطرنشان کرد: با راه اندازی این مرکز می توان بسیاری از صنعت گران را آموزش داد و به 
توسعه استان کمک بسیار کرد.  وی از اختصاص ٥٠٠٠ میلیارد ریال اعتبار از محل صندوق 
ذخیره ارزی به وزارت نیرو برای طرح مجتمع های آب رسانی به روستاها خبر داد و افزود: 
توسعه پایداری روستایی با محوریت اشتغال برای روستاها از سیاست های دولت یازدهم است.  
سلیمانی خاطرنشان کرد: در حال حاضر بیش از ۱۱٠ طرح روستایی در کشور شناسایی شده 

که اعتبار لازم برای اجرایی شدن این طرح ها بیش از چهار هزار میلیارد ریال است. 

هشدار بانک مرکزی به متقاضیان وام بانکی
بانک مرکزی در اطلاعیه ای درباره در اختیار قرار دادن اسناد ملکی به افراد سودجو به 

منظور اخذ وام به مردم هشدار داد. 
به گزارش  مهر، در این اطلاعیه آمده است: »براساس گزارشات دریافتی، برخی افراد سودجو 
با هدف کسب منفعت از طرق ناصحیح،  اشخاص حقیقی و حقوقی را اغفال کرده و با 
سو ءاستفاده از موقعیت این اشخاص، تسهیلات اعتباری از بانک ها و مؤسسات اعتباری دریافت 
می کنند. به عنوان مثال، این افراد با اغفال صاحبان سند ملکی نیازمند به پول، سند ملکی آنان 
را به نام خود انتقال صوری داده و با ضمانت سند ملکی اشخاص غیر در مقابل پرداخت مبالغ 
ناچیز، اسناد را در قبال دریافت تسهیلات در رهن بانک ها قرار می دهند؛  سپس بعد از اتمام 
بازپرداخت اقساط از طرف صاحب سند، سند ملکی را به نام صاحب اصلی انتقال نداده و دوباره 
با آن تسهیلات دیگری دریافت می کنند و صاحب سند را به مشکلات سخت و حتی در برخی 
موارد، لاینحل دچار می کنند.  بنابراین به منظور تأمین منابع مالی مورد نیاز به تمام اشخاص 
حقیقی و حقوقی اکیداً توصیه می شود فقط از طریق بانک ها و مؤسسات اعتباری دارای مجوز 
www. و تحت نظارت بانک مرکزی که اسامی آنها در پایگاه اطلاع رسانی این بانک به نشانی

cbi.ir درج شده است، اقدام کرده و از معامله با غیر، پرهیز کنند. بدیهی است مسئولیت عدم 
توجه به این هشدار بر عهده اشخاص مزبور خواهد بود.«
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گلایه  ناظم الشریعه از فدراسیون فوتبال: 

اردوی مان تعطیل شد
 مسئولان به فکر فوتسال نیستند

سرمربی تیم  ملی فوتسال از بی توجهی مسئولان فدراسیون فوتبال به این تیم در 
آستانه جام جهانی فوتبال گلایه کرد.

محمد ناظم الشریعه درباره وضعیت اردوی تیم  ملی فوتسال، اظها ر کرد: فعلا بازیکنان 
یک هفته  استراحت فعال دارند و پس از آن منتظریم که اردوی کیش را قطعی کنند. 
ما علاقمند بودیم که اردو را با قدرت شروع کنیم، اما فعلا آن طور که خواسته ایم شرایط 
فراهم نشده است. آن طور که مسئولان فدراسیون می گویند آنها درگیر انتخابات هستند 

و سرشان شلوغ است.
سرمربی تیم  ملی فوتسال با اشاره به اینکه مسئولان فدراسیون حمایت مناسبی را از 
تیم  ملی فوتسال انجام نداده اند، تاکید کرد: ما هم انتظار حمایت همه جانبه را داشتیم 
اما این طور نشده است. روز چهارشنبه به مراسم رونمایی از پیراهن تیم  ملی رفتیم. 
دراین مراسم کلیپ هایی از بازی های فو تبا ل پخش شد، اما هیچ اشاره ای به موفقیت های 
فوتسال نشد. اصلا فوتسال را نمی بینند. از این موضوع خیلی ناراحت شدم، چرا که در 

سال های گذشته فقط فوتسال برای این فدراسیون آبرو داری کرده است.
او ا ضافه  کرد : ما یک کار را شروع کرده ایم و می خواهیم آن را با قدرت ادامه دهیم و به 
دنبال بهانه نیستیم و با کمک خدا و رفاقت میان بازیکن به دنبال موفقیت هستیم. این 
وسط انتظار حمایت کوچکی از فدراسیون داشتیم که آن را از ما دریغ کردند. وقتی از 
قهرمانی در آسیا مردم این چنین خوشحال می شوند چرا نمی خواهیم با موفقیت های 

بعدی زمینه خشنودی مردم را فراهم کنیم و نام فدراسیون برجسته شود؟
ناظم الشریعه تاکید کرد: در حال  حاضر ما شرایط مساعدی برای موفقیت در جا م 
جها نی داریم و با این پتانسیل  که در تیم می بینم می توانیم جایگاه خوبی را در جهان به 
دست بیارویم، اما هیچ توجهی به ما نمی شود. همه تیم ها برای جا م جها نی آماده می شوند 
ولی هنوز وضعیت ما مشخص نیست. ما از فدراسیون بازی تدارکاتی خواسته ایم، اما هیچ 

بازی فعلا برای ما فراهم نشده است. اردوی بدون بازی تدارکاتی به درد نمی خورد.
سرمربی تیم  ملی ا دا مه  داد: فعلا اردو را تعطیل کرده ایم اما تا کی می توانیم به بازیکنان 

بگویم که خودشان تمرین کنند؟ انتظار حمایت بهتری را از فدراسیون دارم. 

این است الگوی جوانان فوتبالدوست؛

لباس عجیبی که دوباره سوشا را سوژه کرد

بخش فرهنگی باشگاه پرسپولیس با وجود هنجار شکنی های دروازه بان تیمش همچنان 
این موارد را نمی بیند تا تفاوت یک باشگاه حرفه ای با باشگاه های غیرحرفه ای را نشان دهد.

سوشا مکانی با چهره و لباسی عجیب در محل تمرین باشگاه پرسپولیس ظاهر شد که 
صرف نظر از بحث فرهنگ جامعه ایران، به لحاظ سنی و حرفه ای هم بسیار غیر قابل 

قبول بود.
تی شرتی با نقاشی یک شخصیت کارتونی  و شلواری کوتاه و زرد و کتانی با رنگ جیغ! 
این نوع لباس ها را شاید بر تن برخی بچه های دو ساله در ایران بتوان دید اما برتن یک 
بازیکن بزرگسال فوتبال در یک باشگاه مهم و بین المللی هرگز چنین لباسی دیده نشده 

است.
پرسش در ابتدا این است که آیا باشگاه فرهنگی ورزشی پرسپولیس هیچ متولی فرهنگی 
ندارد که به این بازیکن تذکر بدهد که فردی شناخته شده و اثرگذار است و در باشگاه مهم 

و بزرگی توپ می زند و به همین دلایل حق ندارد چنین البسه ای را به تن کند؟
 سوشا مکانی به هیچ وجه رعایت جایگاه خود و شان باشگاه پرطرفدار پرسپولیس 
را نمی کند، او صرف نظر از عکس هایی که می گیرد و نمی داند که این عکس ها تا کجا 

می تواند جلو برود، حتی به مثابه یک حرفه ای هم عمل نمی کند.
در تمام باشگاه های بزرگ جهان، لباس بازیکن، و هنجارهای اجتماعی اش برای آن 
باشگاه ها مهم است، معمولا لباس ها متحدالشکل، اتو کشیده شده و متشخص در اردوها 
دیده می شود اما در خارج از اردوها هم چنین لباس هایی را تنها در جشن های بالماسکه 

می توانید ببینید نه در بد ورود به محل تمرین یک باشگاه.
برای باشگاه هایی مثل بایرن مونیخ و منچستر یونایتد و ... حتی محل رفت و آمد بازیکنان 
هم مهم است و آنها حق ندارند در محله های بدنام شهر، دیده شوند چه برسد به اینکه 

چنین لباس هایی را برتن کنند و به محل تمرین تیم خود بیایند.
این رفتارها علاوه بر اینکه عمر مفید یک جوان رعنای فوتبالیست را در بخش حرفه ای 

کوتاه می کند، از سوی باشگاه ها هم با برخوردهای جدی مواجه می شود.
با این وجود باید دوباره پرسید که بخش فرهنگی باشگاه پرسپولیس دقیقا کجاست و 
آیا هیچ واکنشی از سوی باشگاه و مربیان این تیم به چنین رفتارهای هنجارشکنانه ای 
وجود ندارد؟ و آیا یک باشگاه حرفه ای اجازه می دهد که بازیکن با هر تیپ و قیافه و رفتار 

اجتماعی با نام آن باشگاه در مجامع عمومی ظاهر شود؟
جواد نکونام روزی که با اوساسونا قرارداد بست حتی اتومبیلش هم مشخص و معلوم بود و 
حق نداشت اتومبیل دیگری را سوار شود. علی دایی هم نمونه این موارد را در بایرن مونیخ 

داشت، دیگر بازیکنان نیز همینطور.
باید دید واکنش باشگاه پرهوادار پرسپولیس نسبت به چنین مواردی همچنان، ندیدن 
و برخورد نکردن است و برای این باشگاه تنها موفقیت در مقطع کوتاه مهم است یا اینکه 
آینده و اعتبار را هم در باشگاه های ایرانی بالاخره مشاهده می کنیم؟ هرچند تنها دوبازی 
دیگر تا انتهای جام باقی مانده و عملکرد فنی سوشا هم اعتبار کافی برای دفاع کردن و 

ندیدن این مشکلات ایجاد نکرده است.

حسن روشن: 

خودسرانه در سایت باشگاه استقلال
 برای تست گرفتن تبلیغ کردند

مدیر اجرایی آکادمی استقلال با بیان اینکه دیگر نمی تواند در این سمت به کارش ادامه 
دهد گفت: خودسرانه در سایت باشگاه استقلال برای گرفتن تست در رده های سنی 

تبلیغ کرده اند.
 حسن روشن در مورد اینکه گفته می شود به مسئولان استقلال گفته دیگر نمی تواند در 
آکادمی این باشگاه فعالیت کند، اظهار داشت: این موضوع صحت دارد. آقایان خودسرانه 
در سایت باشگاه تبلیغ کرده اند که ورزشکاران برای حضور در تیم های پایه تست بدهند. از 

همه بدتر اینکه اعلام شده ۱٠ هزار تومان باید پرداخت کنند.
 وی افزود: همه دعواهای ما در این ۱٠ سال این بود که کسی پولی ندهد. عباس 
کرد نوری دوست خودش، عباس رضوی را به آکادمی آورده و گفته که باید رئیس آکادمی 
شوی. من هم قرار بود به آکادمی در قسمت اجرایی کمک کنم. به رضوی که دوست 
من هم هست، گفتم بودجه ای برای کار ما تصویب شده است. او پاسخ داد که من باید 
از زندگی ام بگذرم و این پول کم است. به رضوی گفتم در استقلال از این خبرها نیست. 
چند روز بعد به کردنوری گفتم استقلال میلیاردر است و ٤٠٠ میلیون به رضوی بدهید 

که کارش را شروع کند. جالب است که رضوی گفته این پول کم است.
 مدیراجرایی آکادمی استقلال خاطرنشان کرد: از ابتدا با بهرام افشارزاده طرف بودم. 
به افشارزاده گفته بودم بازنشسته شده ام و اجازه دهید استراحت کنم اما او گفت شما 
بدهکارید و باید کمک کنید. افشارزاده سه روز بعد تماس گرفت و گفت باید به شهرداری 
برویم. در شهرداری آقای رضایی و قالیباف محبت کردند و استادیوم اختصاصی به استقلال 
و پرسپولیس دادند. به افشارزاده گفتم که برای آکادمی نیاز به بودجه داریم. گفتند بودجه 

فصل گذشته ٥٠٠،٦٠٠ میلیون تومان بوده و امسال 7٠٠ میلیون تصویب شده است.
 روشن ادامه داد: کردنوری کاغذی به من نشان داد و گفت این مصوبه هیئت مدیره 
باشگاه است که قید شده شورای آکادمی و شامل من، یک نفر از اعضای هیئت مدیره، 
مدیر آکادمی و یک نفر از هم طرف افشارزاده می شد. متوجه شدم زیر برگه تنها خودش 
امضا کرده و آن را به من نشان داده است. به او گفتم مصوبه ای را نشان می دهی که تنها 
خودت امضا کرده ای؟ متاسفانه تا افشارزاده به خارج از تهران می رود، هر کاری برای 
خودشان می کنند. برای باشگاه جای تاسف است که همه می خواهند کمک کنند ولی 
یک نفر مثل عباس کردنوری می خواهد تست بگیرد. اگر هزار نفر برای تست دادن اعلام 
آمادگی کرده و ۱٠ هزار تومان به حساب باشگاه واریز کنند، مجموع پول ۱٠ میلیون 

تومان می شود. باشگاه استقلال لَنگ ۱٠ میلیون تومان است؟ 
»یکی از شرط های اصلی من این بود که کسی در کارمان دخالت نکند«.  وی با بیان این 
جمله عنوان کرد: اصلا روحم خبر نداشت که قرار است در رده های سنی تست بگیرند. 
اگر قرار به تست گرفتن باشد، ابتدا باید مربیان رده های سنی انتخاب شوند و سپس تست 

بگیرند. من با این شرایط نمی توانم کار کنم.

 فغانی:

 سطح فوتبال و مربیان ما در چه سطح است 
که برای داوران هجمه ایجاد می کنند؟!

داور بین الملی فوتبال کشورمان گفت: باید ببینیم سطح فوتبال و مربیان ما چقدر است که 
اینقدر از داوران ایراد می گیرند.

علیرضا فغانی در گفت وگو با برنامه ورزش و مردم در خصوص قضاوتش در المپیک 
۲٠۱٦ ریو اظهار داشت: قبلًا هم گفته ام فقط انتخاب شدن برای قضاوت در این رقابت ها 
مهم نیست، بلکه مهم عملکرد خوب داشتن است. من تلاش می کنم بتوانم قضاوت خوبی 
در المپیک داشته باشم فرق نمی کند یک بازی باشد یا چند بازی، مهم این است که 

بهترین عملکرد و بالاترین سطح را داشته باشیم.
وی افزود: توقع از ما بالاست و امیدوارم که بتوانیم از حیثیت داوری مان دفاع کنیم، 
مسلماً داوری ما ظرفیت بالایی در آسیا و حتی در دنیا دارد و هرچقدر ناملایمتی ها روی 

من بیشتر باشد باعث می شود با انگیزه بیشتری تلاش کنم.
داور بین المللی فوتبال کشورمان درباره اینکه در المپیک چند قضاوت به او سپرده خواهد 
شد، تصریح کرد: مهم این است که ما بتوانیم در بازی هایی که به ما اعتماد می شود بهترین 
عملکرد را داشته باشیم و این اعتماد را در مسئولان تصمیم گیرنده به وجود بیاوریم که 

قضاوت های بیشتری به ما بسپارند.
فغانی خاطرنشان کرد: من و تیمم با آمادگی کامل راهی مسابقات المپیک خواهیم شد 

و امیدوارم بتوانیم در مراحل بالاتر هم قضاوت کنیم.
وی درباره شرایط سختی که در فوتبال ایران برای او به وجود آمده است، گفت: من به 
خاطر اینکه بیشتر در بازی های خارجی قضاوت کردم در این فصل کمتر قضاوت داخلی 
داشتم. در کل اگر در ایران در دیدار پخش زنده قضاوت نداشته باشی کمتر دیده می شوی 

و امیدوارم این  فرهنگ در ایران کمتر دیده شود.
داور بین المللی فوتبال کشورمان درباره مقایسه او با روشن ایرماتوف تصریح کرد: واقعیت 
این است که ایرماتوف از سال ۲٠٠٣ داور بین المللی شد، اما من در سال ۲٠٠۹ بین المللی 
شدم. او تقریباً شش هفت سال بیشتر از من قضاوت بین المللی داشته است و از این 
لحاظ در دنیا به یک سمبل تبدیل شده است. من سعی می کنم از حضور داور بزرگی 
چون او تجربه کسب کنم و تجربیات خود را در سطوح بین المللی بالاتر ببرم تا ان شاءالله 
در تورنمنت های بین المللی و بالاتری قضاوت کنم. شاید به همین خاطر بوده که من در 

سال های اخیر توانستم چند تورنمنت بین المللی را قضاوت کنم.
فغانی همچنین در پاسخ به این پرسش که با توجه به وعده ای که فریدون اصفهانیان 
در مورد در اختیار گذاشتن امکانات داوری در سال ۹۱ به داوران داد چرا هنوز این اتفاق 
نیفتاده است، توضیح داد: اگر در همان مقطع این امکانات برای داوران خریداری می شد 
نهایتاً ۲٠٠ میلیون هزینه می برد و در حال حاضر همه داوران از این امکانات برخوردار 
بودند. متأسفانه در این چندسال مسئله ای که در فوتبال ایران مد شده است قول دادن و 
عمل نکردن بوده. امیدوارم فردا در انتخابات افرادی که انتخاب می شوند بتوانند به قول هایی 

که دادند عمل کنند.
وی در ادامه در پاسخ به این سؤال که به قضاوت داوران در لیگ پانزدهم چه امتیازی 
می دهد؟ یادآور شد: خوشبختانه همه بازی های اروپایی را از تلویزیون تماشا می کنند و 
به خوبی متوجه می شوند که چه اشتباهاتی در بازی های بسیار مهم از سوی داوران رخ 
می دهد و این اشتباه هیچ وقت از سوی رسانه ها به قدری که در کشور ما اتفاق می افتد 
بزرگ جلوه داده نمی شود. ما در فوتبال مان داوران خوبی داریم که به هر حال در بعضی از 

بازی ها نیز اشتباهات تأثیرگذار داشته اند، اما در کل نمره قبولی می گیرند.
داور بین المللی فوتبال کشورمان تصریح کرد: ما اول باید ببینیم فوتبال مان در چه سطح 
است و مربیان مان در چه سطحی قرار دارند و آیا سطح آنها از داوران مان بالاتر است که 
این همه هجمه روی داوری ایجاد می کنند، به عقیده من سطح داوران ما در سطح فوتبال 

و مربیان مان است.
فغانی در پایان آرزو کرد که در فینال المپیک قضاوت کند.

برنامه کاپیتان پیشین تیم ملی ؛

جواد نکونام در انتظار مشخص شدن تکلیف رئیس فدراسیون و کی روش!

با نتیجه بازی ٤ بر ۲  رقم خورد:

شکست نوجوانان هنگ قم مقابل  تیم ملی فوتبال1۴ سال ایران 

کاپیتان پیشین تیم ملی برای خداحافظی از فوتبال و رفتن 
به سمت مربیگری، منتظر انتخابات و تعیین تکلیف کی روش 

است تا با او برای آینده مربیگری خود برنامه ریزی کند.
البته مسیری را که نکونام می خواهد طی کند را خیلی های 
دیگر دوست داشتند طی کنند و موفق نشدند، یا موفق نشدند 
که دستیار  کی روش شوند یا شدند و دوام نیاوردند اما به 
هر حال پیگیری های خبرنگار مهر به آنجا رسید که نکونام 
منتظر نتیجه انتخابات و نهایتا تعیین و تکلیف ماندن یا رفتن 
کی روش است تا تصمیم به خداحافظی بگیرد و دستیار 

کی روش شود.
نکونام سودای مربیگری دارد، آن هم نه سودای مربیگری 
در حد معمولی که سودای مربیگری در تیم ملی و شاید حتی 

در اسپانیا.
او  رکورد دار بازی در تیم ملی- در این تیم، حتی در دوران 
بازی کردنش هم یک فرمانده بود، نکونام را در تیم ملی با 
نکونام در استقلال همان زمان مقایسه کنید، کی روش از او 
رهبری می خواست و نکونام رهبری بود وسط زمین که تیم 
را در کره جنوبی به پیروزی رساند و همه راه های هجوم کره 

را هم بست.
نکونام 7 سال در اسپانیا در اوج فوتبال دنیا بازی کرد و حتی 
به ایکر کاسیاس هم گل زد. در چنین شرایطی او حق دارد که 

به کمتر از دستیاری کی روش قناعت نکند.

نکونام بلند پرواز مسیرش برای آینده را آنجا روشن می کند 
که می گوید: »کی روش یک دانشگاه است برای مربیگری، 

وقتی دانشگاه هست چرا باید به مهد کودک بروم؟ «
بسیاری از بازیکنان برای یک هفته ماندن در کنار گواردیولا 
یا مورینیو، سرودست می شکنند اما نکونام می خواهد کنار 
کی روش بنشیند، در رختکن او، در اتاق آنالیز او، در فرماندهی 

او سهیم باشد.
نکونام اگر شانس بیاورد و کی روش در ایران بماند، این 

بازیکن که پیشینه فرماندهی و کارنامه خوبی دارد آینده 
مربیگری خوبی هم می تواند داشته باشد.

در واقع بیش و پیش از هر کسی در ایران این نکونام است 
که دوست دارد کنار کی روش بنشیند و رفتار و تاکتیک های 

این مربی را دوره کند.
به نظر می رسد نسل جدیدی در راه است، نسلی مثل 
همین نکونام و هاشمیان ها که مسیر را نه از نزدیک ترین راه 

که از درست ترین راه طی می کنند.

تیم ملی فوتبال  ۱٤ سال  ایران در ورزشگاه آزادی تهران دریک بازی تدارکاتی  با نتیجه 
بازی ٤ بر ۲ از سد تیم نوجوانان هنگ قم گذشت.

 به گزارش خبرنگار ما ، ۱٥  دقیقه اول بازی  این تیم ملی بود  که  بازی را در اختیار داشت 
ولی از دقیقه ۱٥ تا دقیقه ۸٠شاگردان عباس رحمانی با نمایش یک بازی زیبا و تهاجمی 
توپ ومیدان را در اختیاز داشتند وبا هنرنمایی اسماعیل گل -غلامی -لطفی-بلوری -تلخابی 
و مشکین در خط میانی و حمله توانستند با گلهای علیرضا  میرزا زاده  و حسین اخوان ۲ بر 
یک  پیش بیفتند.  این گزارش می افزاید :از دقیقه ۸٠ به بعد تیم هنگ با تعویض ٤ بازیکن 
قربانی گلر ۱٤ سال بجای علی رسولی و ابولفضل حسینی ۱٤ سال بجای مشکین و ابوالفضل 
قنبری بازیکن تیم ملی زیر ۱٣ سال بجای غلامی و حسین اخوان بجای بلوری عملا نبض بازی  
رادراختیاز تیم ملی ایران قرار داد که حاصل آن ٣ گلی بود  که تیم ملی  ۱٤ سال وارد دروازه 
تیم هنگ کرد و در پایان این بازی زیبا و مهیج با نتیجه ٤ بر ۲  به نفع تیم ملی فوتبال ۱٤ 
سال ایران پایان یافت . گفتنی است :در این بازی  بهلولی-اسلام بیگی و میرزاده در خط دفاغ 
بهترین عملکرد داشتند وبهترین صحنه بازی در دقیقه ٦٠ بازی شوت زیبا و سنگین محمد 

حسین اسماعیل گل از فاصله ۲٥ متری بابدشانسی به تیر افقی برخورد کرد.

 بازدید مجید جلالی از آکادمی فوتبال هنگ قم

 تحویل کلید ساختمان سئول به تاج، آجورلو یا محمدی توسط کفاشیان؟

انتخابات فدراسیون فوتبال؛ مثلث چهار ضلعی!

انتخابات فدراسیون فوتبال سرانجام پس از کش و قوس های فراوان 
فردا برگزار می شود تا فوتبال، رئیس چهار ساله آینده خود را بشناسد، 

البته اگر از مجمع فردا رئیس جدید خارج شود.
گمانه زنی ها هر نوع اتفاقی را پیش بینی کرده اند؛ از رئیس ماندن علی 
کفاشیان که می تواند عجیب ترین و غیر منتظره ترین اتفاق باشد، تا 
الگوی مدودف - پوتین )با انتخاب تاج به عنوان رئیس(، بحث ریاست 
مصطفی آجورلو، عزیزالله محمدی، لغو انتخابات، باطل شدن آن و در 
نهایت برگزاری انتخاباتی جدید. تمام این گمانه زنی ها مدت هاست درباره 
یکی از مهم ترین اتفاقات اخیر فوتبال ایران می شود و مطمئناً خروجی 
آن خیلی چیزها را تغییر خواهد داد. پیام هایی هم که انتخابات در پی 
خواهد داشت متفاوت است که می تواند اعتماد به علی کفاشیان یا 
اعتماد به محمود گودرزی را در پی داشته باشد، اما هرچه هست اتفاقات 
این انتخابات غیر قابل پیش بینی است، ولی بدون پس لرزه نخواهد بود.

با تأکید  انتخابات وجود دارد و  اولین مسئله ای که در خصوص 
کفاشیان و مسئولان وزارت ورزش احتمال آن کاهش یافت، بحث 
برگزاری یا عدم برگزاری انتخابات است؛ انتخاباتی که ابتدا قرار بود 
اسفند ماه سال ۹٤ برگزار شود و سپس به ۱۱ اردیبهشت موکول 
شد و در نهایت ۱۸ اردیبهشت برگزار خواهد شد. برخی در این مدت 
تلاش کردند جلوی برگزاری انتخابات را بگیرند تا فدراسیون فوتبال با 
همین ساز و کار به فعالیت خود ادامه دهد. برخی بهانه تراشی ها نیز 
صورت گرفت و در برخی مواقع حتی ترساندن مسئولان ورزش کشور 
از تعلیق فوتبال ایران هم مطرح شد که البته این تلاش ها و بهانه ها به 
جایی نرسید. یکی از آخرین تیرهایی که برای عدم برگزاری انتخابات 
وجود داشت و همچنان نیز حس می شود که برخی به این بهانه مقابل 
برگزاری انتخابات را بگیرند، تأیید نشدن اساسنامه سال ۸٦ فدراسیون 
فوتبال در هیئت دولت است. موضوعی که توسط سازمان بازرسی کل 
کشور و پیگیری های وزارت ورزش وجوانان پیگیری شد و در نهایت آنها 
فدراسیون را مجاب کردند این اساسنامه را برای تأیید به هیئت دولت 
بفرستند که این کار نیز صورت گرفت، اما به دلیل زمان بر بودن چنین 

کاری، اساسنامه هنوز تأییدیه نگرفته است.
با این حال وزارت ورزش وجوانان که متولی ورزش است، موافقت کرد 
انتخابات با اساسنامه سال ۹٠ برگزار شده و تکلیفش مشخص شود 
تا پس از مشخص شدن رئیس جدید، پیگیری های لازم برای تأیید 
اساسنامه سال ۸٦ در هیئت دولت انجام شود. این اتفاق در حالی افتاد 

که برخی رؤسای هیئت ها با ارسال نامه ای به محمود گودرزی، وزیر 
ورزش وجوانان خواستار لغو انتخابات شدند تا او تأیید اساسنامه را از 

هیئت دولت بگیرد که وزارتخانه با این مسئله موافقت نکرد.
از این مسئله که عبور کنیم، به بحث اصلی که برگزاری انتخابات و 
رأی گیری است خواهیم رسید. به ترتیب حروف الفبا، مصطفی آجورلو، 
مهدی تاج و عزیزالله محمدی سه نامزد نهایی انتخابات فدراسیون 
فوتبال هستند. نامزدهایی که برنامه های خود را یا به صورت انتشار در 
رسانه ها یا با حضور در صداوسیما و برنامه های مختلف اعلام کرده اند 
و مطمئناً در بین اعضای مجمع نیز تلاش های خود را انجام داده اند تا 
بتوانند حداکثر آرا را کسب کنند و جانشین علی کفاشیان در فدراسیون 
رئیس  اساسنامه  طبق  نیز  آرا  حداکثر  در خصوص  شوند.  فوتبال 
فدراسیون فوتبال با دوم سوم رأی اعضای مجمع )٤۹ نفر از 7٤ عضو( 
انتخاب خواهد شد و در صورتی که این اتفاق رخ ندهد که احتمال آن 
زیاد است، انتخابات به دور دوم خواهد رفت که حضور نامزدها در دور 

دوم بستگی به آرای آنها خواهد داشت.
برگزاری انتخابات در دور دوم نیز حرف و حدیث های زیادی به دنبال 
داشت. در حالی که مسئولان فدراسیون فوتبال و در رأس آنها علی 
کفاشیان می گفت اگر رئیس با دو سوم آرا انتخاب نشود، بار دیگر باید 
نام نویسی صورت بگیرد، اما مشخص شد که در انتخابات ۱٥ اسفندماه 
سال ۹٠ کفاشیان در دور دوم با قانون »نصف + یک« به فعالیت خود 
در فوتبال ادامه داد و با همین قانون انتخابات ۱۸ اردیبشهت ماه ۹٥ هم 
برگزار خواهد شد. با این حال تا لحظه آخر باید منتظر تصمیم مجمع 
ماند تا مشخص شود در صورت کشیده شدن انتخابات به دور دوم، دو 

سوم آرا تعیین کننده است یا »نصف +۱«.
آنچه در ظاهر پیداست، انتخابات این بار سه ضلع دارد؛ مصطفی 
آجورلو، مهدی تاج و عزیزالله محمدی که هر کدام لابی های خاص 
خودشان را برای حضور در انتخابات داشته اند، اما در این مثلث ضلع 
چهارمی هم هست که شاید گفت این ضلع در انتخابات تأثیرگذارتر 
خواهد بود. علی کفاشیان، ضلع مخفی این مثلث است که در مجمع 
نفوذ بسیار بالایی دارد و شاید گفت از شانس خوب آجورلو و تاج یا از 
شانس بد محمدی، نایب رئیس پیشنهادی دو کاندیدای اول است. به 
این شکل انتظار این مسئله می رود که کفاشیان در انتخابات حتی اگر 
به صورت ظاهری انجام نشود، از آجورلو یا تاج حمایت کند. با این حال 
ترفندهای کفاشیان و تاکتیک رئیسی که ۸ سال به خوبی در فوتبال 

دوام آورده است، مشخص نیست و تا لحظه آخر مشخص نمی کند که 
کفاشیان در روز انتخابات چه اقدام غیر قابلی پیش بینی دیگری انجام 
دهد. اگر همه چیز عادی پیش برود فردا )شنبه، ۱۸ اردیبهشت ماه 
۹٥( رئیس جدید فدراسیون فوتبال انتخاب خواهد شد و تنها راهی که 
ممکن است مقابل این اتفاق را بگیرد، رأی سفیدها است. در صورتی 
که برخی اعضای مجمع -که در روزهای اخیر نیز تلاش کرده اند- در 
صندوق انتخابات فدراسیون فوتبال رأی سفید بیندازند و تعداد آنها 
بیشتر از حد معمول شود تا آرای نوشته شده به حد نصابی نرسد که 
بتوان رئیس را انتخاب کرد، انتخابات از مشروعیت خواهد افتاد و در آن 
صورت باید پروسه نام نویسی نامزدها و برگزاری انتخابات یک بار دیگر 
برگزار شود. باید دید این انتخابات که شبیه به یک بازی شطرنج شده، 
در نهایت به سود چه کسی پایان خواهد یافت. کدام کاندیدا می تواند 
به کمک اعضای مجمع، رقبایش را کیش و مات کند یا شاید هم رأی 

سفیدها این انتخابات را پات کنند.
خیلی ها به دنبال این هستند که علی کفاشیان پس از انتخابات کلید 
ساختمان خیابان سوم سئول را به رئیس جدید تحویل بدهد، اما آیا این 
اتفاق رخ خواهد داد یا همچنان دسته کلیدهای فدراسیون و دفتر طبقه 

چهارم دست کفاشیان خواهد بود؟
آشنایی با سه نامزد ریاست فدراسیون فوتبال )به ترتیب حروف الفبا(

مصطفی آجورلو
قهرمانی پاس در لیگ برتر و معرفی چندین ستاره فوتبال از این تیم 
شاید یکی از یادگارهای مصطفی آجورلو در فوتبال باشد. مدیرعاملی که 
خیلی ها قهرمانی پاس را مدیون مدیریت او می دانند و سابقه این مدیر 
باعث شده تا وارد انتخابات فدراسیون شود. آجورلو البته دو دوره قبل 
هم قصد حضور در انتخابات را داشت، اما باتوجه به روندی که به وجود 
آمده بود و اقداماتی که از سوی علی آبادی صورت گرفت، پشیمان شد و 

علی کفاشیان توانست وارد ساختمان سئول شود.
آجورلو به غیر از مدیرعاملی باشگاه پاس تهران، سوابق دیگری هم در 
مدیریت ورزش دارد.  مدیرکل تربیت بدنی سپاه پاسداران، مدیرعامل 
باشگاه های فجر شهید سپاسی، پاس تهران و استیل آذین از جمله 
سوابق آجورلو به شمار می رود. او مدتی هم در سازمان ورزش شهرداری 
مدیریت کرد و البته رئیس تربیت بدنی نیروهای مسلح آسیا هم بود و 
عضویت هیئت مدیره باشگاه تراکتورسازی را در کارنامه دارد. او حالا 
با پشتوانه سال ها حضور در ورزش برای حضور در فدراسیون فوتبال 

اعلام آمادگی کرده و امیدوار است با رأی مجمع این تجربیات را در 
فدراسیون به کار گیرد. 

مهدی تاج
از مدیران حال حاضر فدراسیون فوتبال، مهدی تاج یکی از فعال ترین 
آنها بوده که به عنوان نایب رئیس دوم در سازمان لیگ حضور دارد. 
فردی که پس از سال ها مدیریت در فوتبال که از اواخر دهه ٦٠ آغاز 
شده بود، مدیریت های مختلفی را تجربه کرده است. او سابقه عضویت در 
هیئت مدیره باشگاه های سپاهان، ذوب آهن و پرسپولس را دارد و جزو 
مدیران اقتصادی محسوب می شود. رئیس فعلی سازمان لیگ در سه 
سال اخیر کارهای اجرایی خوبی را در لیگ برتر انجام داده و برگزاری 
مراسم افتتاحیه و اختتامیه که یکی از معضلات همیشگی لیگ بود، در 

زمان مدیریت تاج رفع شد.
نایب رئیس اول علی کفاشیان در چهار ساله اول مدیریت او، معاونت 
اداره کل صنایع استان اصفهان، مدیریت کل فروشگاه رفاه اصفهان، 
پست  چند  اصفهان  ذوب آهن  کارخانه  صادرات  و  فروش  معاونت 
اقتصادی دیگر را عهده دار بوده است. از تاج به عنوان فردی که به وزارت 
ورزش نزدیک شده و گزینه این وزارتخانه در انتخابات فردا است، یاد 

می شد که البته این موضوع از سوی نصرالله سجادی رد شد.
عزیزالله محمدی

رئیس فعلی اتحادیه فوتبال ایران، از جمله مدیرانی بوده که در دوره 
اول ریاست علی کفاشیان در فدراسیون فوتبال حضور داشت و البته 
مدیریت چهار ساله سازمان لیگ را نیز برعهده داشت. عزیزالله محمدی 
که در دوره قبلی انتخابات نیز برای ریاست ثبت نام کرده بود، نتوانست با 
علی کفاشیان و البته محمدحسین قریب که هر دو به دور دوم رفتند، 
رقابت کند و در نهایت از بدنه فدراسیون جدا شد. وی حالا با تجربه ای 
بیشتر پا به عرصه انتخابات گذاشته و با سابقه ای که در مدیریت فوتبال 
دارد، می خواهد جانشین علی کفاشیان شود. محمدی از جمله مدیرانی 
بود که در فجرشهید سپاسی شیراز حضور داشت و از مدیریت در این 
باشگاه نظامی هم معرفی شد. او در ستاد نیروی زمینی سپاه پاسداران 
مسئول پرسنلی بود و در قرارگاه خاتم الانبیا و نیروی مقاومت بسیج 
فعالیت داشته است. محمدی به این امید آمده که برخلاف دوره گذشته 

اعضای مجمع به او رأی بدهند.
فهرست کامل افرادی که در پست های مختلف نامزد حضور در 

فدراسیون فوتبال هستند به شرح زیر است:
نامزدهای پست ریاست فدراسیون فوتبال:

مصطفی آجورلو، مهدی تاج، عزیزالله محمدی
نامزدهای پیشنهادی پست نایب رئیس اول فدراسیون فوتبال:

علی فتح الله زاده: نایب رئیس اول پیشنهادی عزیز محمدی
علی کفاشیان: نایب رئیس اول پیشنهادی آجورلو و تاج

نامزدهای پیشنهادی پست نایب رئیس دوم فدراسیون فوتبال:
محمود اسلامیان: نایب رئیس دوم پیشنهادی مهدی تاج

منصور قنبرزاده: نایب رئیس دوم پیشنهادی مصطفی آجورلو و عزیز 
محمدی

نامزد پیشنهادی پست نایب رئیس سوم و رئیس کمیته بانوان:
الهه عرب عامری: نایب رئیس سوم پیشنهادی تاج، آجورلو و محمدی

نامزدهای پست سایر اعضای هیئت رئیسه:
۱- فریدون اصفهانیان ۲- حبیب الله ابوالحسن شیرازی ٣- حیدر 
بهاروند ٤- مراد حاج جعفری ٥- شهرام دبیری اسکوئی ٦- غلامرضا 
شاه کرمی 7- عباس صوفی ۸- سعید عباسی ۹- ناصر غلامحسین 
گودرزی ۱٠-هدایت الله ممبینی ۱۱- میرشاد ماجدی ۱۲ - حسن 

کامرانی فر
نامزد عضو هیئت رئیسه نماینده هیئت های فوتبال استان ها:

عبدالکاظم طالقانی
نامزد عضو هیئت رئیسه نماینده مدیران عامل باشگاه ها:

محمود شیعی
به گزارش تسنیم انتخابات فدراسیون فوتبال از ساعت ۹:٣٠ فردا 
)شنبه( در سالن اجتماعات آکادمی ملی المپیک برگزار می شود تا 

فوتبال، رئیس ٤ سال آینده خود را بشناسد.



5علمی و سلامت

دانشمندان ربات جدیدی ساخته اند که به تنهایی و بدون نیاز به دخالت پزشک قادر به 
جراحی روی بدن حیوانات است.

دانشمندان بر این باورند که این ربات هوشمند خودکار)STAR( توانایی انجام عمل های 
جراحی پیچیده را حتی بهتر از جراحان حاذق دارد.در آزمایش های کوچکی که بر روی 
خوکها انجام شد، این بازوی رباتیک موفق شد تا کار خود را در دوخت بافت روده این حیوانات، 
حتی بهتر از جراحان متبحر انجام دهد.به گفته محققان این پژوهش، هدف از ساخت این 
ربات،جایگزینی آن با جراحان نبوده بلکه توسعه یک ابزار هوشمند فوق العاده ماهر برای کمک 
به پزشکان در حین عمل جراحی بوده است.آنها خاطر نشان کردند که مهارت فوق العاده این 
رباتها، به این معنی نیست که جراحان به طور کامل اتاق عمل و جراحی را به آنها واگذار کنند 
بلکه تخصص این ابزارهای هوشمند فقط در برخی زمینه های خاص بوده و مسوولیت آنها 
تعریف شده است.اگرچه تکنیک های جراحی رباتیک سالهای زیادی است که در بیمارستانها 
استفاده می شود، آنها هنوز هم به عنوان روشهای ناامن مورد انتقاد برخی قرار می گیرند.با این 
حال محققان این پژوهش ادعا می کنند که ربات جدید آنها،با یک بار برنامه ریزی و به تنهایی 

می تواند وظایف تعریف شده خود را به درستی انجام دهد. 

تصاویر خودرویی که به آینده تعلق دارد

اقیانوسها خالی از اکسیژن می شوند

ساخت نخستین صندلی چرخدار با فناوری چاپ 3 بعدی

تا سال ۲٠٣٠ اقیانوسهای سراسر جهان حجم قابل توجهی از اکسیژن خود را از دست می 
دهند. این تازه ترین هشدار محققان فعال در حوزه محیط زیست است.

 محققان مرکز ملی تحقیقات اتمسفریک )NCAR( هشدار داده اند که به واسطه تداوم 
گرمایش زمین چندان دور از ذهن نخواهد بود که تا سال ۲٠٣٠ بسیاری از اقیانوسهای جهان 

حجم قابل توجهی از اکسیژن خود را از دست دهند.
نتایج این مطالعه که در ژورنال تخصصی Global Biogeochemical Cycles منتشر شده 
نشان می دهد که تغییرات جوی تأثیرگذاری شدیدی بر غلظت اکسیژن اقیانوسهای سراسر 

جهان داشته است.
درحالی که محققان به این نتیجه رسیده اند که سطح آب اقیانوسهای سراسر جهان در 
حال کاهش است اما آنها مطمئن نیستند که تغییرات جوی و گرمایش زمین تا چه حد در 

این فرآیند تأثیرگذار است.
محققان در این بررسی به سراغ شبیه سازی های رایانه ای نیز رفته اند. آنها از این ابزار 
برای بررسی تأثیرگذاری گرمایش زمین بر کاهش سطح اکسیژن اقیانوسهای جهان در دهه 
های پیش روی استفاده کرده و متوجه شده اند که این شرایط به وخیم شدن محیط زندگی 

ارگانیسمهای دریایی منجر می شود.
مطالعه در زمینه کاهش اکسیژن اقیانوسهای جهان همواره در دست انجام بوده اما هیچگاه 

توجه چندانی به نتایج منتشر شده در این زمینه نمی شده است.
اما اکنون مشخص شده که در مقایسه با قبل، اقیانوسها محیط خطرناک تری برای حیات 
وحش دریایی محسوب می شوند. در این خصوص می توان به تمایل برخی گونه های جانوری 
ساکن در اعماق اقیانوس اشاره کرد که با توجه به تغییرات به وجود آمده در آبها، گرایش به 

سطح پیدا کرده اند.

نخستین صندلی چرخدار ساخته شده با فناوری چاپ 
سه بعدی به دنیا معرفی شد.  این نوآوری توسط گروهی از 
محققان در لندن ارایه شده و پیش بینی می شود به تحولی 
حرکتی  معلولان  زندگی  وضعیت  بهبود  در  امیدوارکننده 
منجر شود. این فناوری جدید که Go نام دارد به زودی در 
نمایشگاهی موسوم به Clerkenwell Design رونمایی می 
شود. برای ساخت این صندلی چرخدار نزدیک به شش ماه 

زمان صرف شده و طی آن از نظرات متخصصان و همچنین 
معلولان حرکتی نیز استفاده شده تا در نهایت محصولی 
بی نقص ارایه شود. در ساخت این صندلی چرخدار از مواد 
مختلفی استفاده شده است. استفاده از نوعی رزین نیمه شفاف 
و پلی اتیلن ترموپلاستیکی )TPU( که مورد دوم نقش زیادی 
در جذب شوکهای محیطی دارد موجب شده تا محصولی 
خلاقانه تولید و آماده رسیدن به مرحله تولید انبوه شود. در 

عین حال از تیتانیوم نیز در ساخت قسمتی که پای از کار افتاده 
معلول بر روی آن قرار می گیرد نیز استفاده شده است. استفاده 
از فناوری چاپ سه بعدی در این محصول جدید موجب شده تا 
صندلی چرخداری ارایه شود که فاقد نواقص ساختاری مدلهای 
فعلی باشد.  محققان بر این باورند که با بهره گیری از فناوری 
چاپ سه بعدی می توان متناسب ترین صندلی چرخدار را با 

توجه به وضعیت معلولیت هر فرد طراحی کرد.

کمک به شناسایی مخفی مجرمان
 با خودروی ردیاب مواد مخدر

یک خودروی ردیاب مواد مخدر می تواند یک ابزار کاملا جدید را برای شناسایی مجرمان 
در اختیار افسران پلیس بگذارد.

محققان دانشگاه شمال تگزاس یک سیستم فوق حساس رصدگر هوا تولید کرده اند که 
می تواند مواد شیمیایی مشکوک را از فاصله ٤٠٠ متری تشخیص دهد.

این سیستم موسوم به " طیف سنجی جرمی غشای ورودی" می تواند به نیروهای اجرایی 
در مبارزه با مواد مخدر غیر قانونی و همچنین به مدیران منابع در نظارت بر کیفیت آب و 

هوا کمک کند.
این سیستم در حقیقت ابتدا برای سنجش کیفیت هوا طراحی شده بود اما دانشمندان به 

زودی دریافتند که حسگرهای آن ها بسیار حساستر از تصورات اولیه است.
یک غشای نیمه تراوا در مرکز این سیستم قرار دارد که مواد شیمیایی را در هوا حس کرده، 
آن ها را با طیف سنج جرمی تحلیل می کند و سپس جزئیات را بطور بلادرنگ بر روی یک 

نمایشگر نشان می دهد که برای همه قابل خوانش است.
محققان این سیستم را بطور آزمایشی بر روی یک خودروی دوگانه سوز اتصال برقی سدان 
فورد فیوژن انرژی نصب کردند و دریافتند به این شکل، خودرو بطور مخفیانه و بدون ایجاد 

سوءظن توانست آثار مواد مخدر را شناسایی کند.
 دانشمندان علاوه بر این سیستم مبتنی بر خودرو، یک نسخه کوچکتر کوچه پشتی را نیز 

برای آزمایش کیفیت آب و هوا برای مدیریت محیط زیست طراحی کرده اند. 

ساخت رباتی که بهتر از یک پزشک حاذق 
جراحی می کند

مفهومی  مدل  از  ایتالیایی  خودروسازی  شرکت  یک 
آن  اصلی  هدف  که  کرده  رونمایی  برانگیزی  تحسین 
بازگرداندن شکوه دهه های قبل این خودروساز عنوان شده 

است.
آلفارومئو که در سال ۱۹۱٠ در  شرکت خودروسازی 
میلان ایتالیا تأسیس شد در سالهای اخیر به طراحی و تولید 
خودروهای اسپرت و البته گران قیمت شهرت یافته و حالا از 
مدل مفهومی به نام Trionfo رونمایی کرده که به نظر نمی 

رسد نه در حال حاضر و نه در آینده نزدیک ساخته شود.
اوج هنرنمایی به کار رفته در طراحی این مدل از بازگشت 
باشکوه این شرکت به سطح اول خودروسازی دنیا نشان 

دارد.
آلفارومئو اطلاعات فنی چندانی درباره این مدل جدید 
ارایه نکرده اما برقی بودن این خودرو و اینکه از چهار موتور 
برقی در چهار چرخ آن استفاده شده نشان می دهد که با 

خودرویی متعلق به آینده سر و کار داریم.
طراحان خوش ذوق آلفارومئو در طراحی این محصول به 

فاکتورهای تعیین کننده ای نظیر استحکام بالا همزمان با 
استفاده از مواد سبک توجه کرده اند.

نکته جالب توجه درباره سیستم موتوری این خودرو در 
این است که موتورهای آن با ریزتوربین گازی پیشرفته ای 
در ارتباط هستند که انرژی لازم برای عملکرد هر چهار موتور 

آن را تأمین می کند.
آلفارومئو در پوستر این خودرو، آن را در کنار یکی از 
محصولات معروف قدیمی خود قرار داده تا نشان دهد که 
این شرکت مشهور بار دیگر به سطح اول خودروسازی جهان 

بازگشته است.

آیا همیشه گرسنه اید؟ خوب شما تنها کسی نیستید که 
این مشکل را دارد. تقریبا همه ما دوره هایی را تجربه می 
کنیم که در آنها حس می کنیم انگار شکممان هیچ گاه 
نمی خواهد پر شود و تبدیل به یک چاه بی انتها شده است. 
این مسئله دلایل مختلفی می تواند داشته باشد که در اینجا 
به اصلی ترین دلیل های ممکن اشاره خواهیم کرد. ببینید 
چندتا از آنها ممکن است این مشکل را در شما به وجود 

آورده باشند؟
 1. بهم زدن تعادل سطح قند خون

زمانی که احساس خستگی مفرط می کنیم یکی از عکس 
العمل های طبیعی ما این است که به سراغ خوراکی هایی با 
میزان قند بالا می رویم که به ما انرژی کاذب می دهند ولی 
دیری نمی گذرد که باعث احساس گرسنگی بیشتر شما می 
شوند. بلافاصله بعد از مصرف یک میان وعده حاوی قند شما 
احساس می کنید که سطح انرژیتان بالا رفته است، ولی این 
انرژی خیلی سریع و به شدت کاهش پیدا می کند و باعث 
می شود حس کنید که حتی از قبل هم گرسنه تر شده اید. 

پس آن بیسکوییت و شکلات ها را کنار بگذارید.
2. تشنگی

ما خیلی وقت ها حس تشنگی و گرسنگی را با هم اشتباه 
می گیریم! خوردن خوراکی های خوشمزه خیلی راحت تر 
و لذت بخش تر از این به نظر می رسد که بخواهیم شکم 
خودمان را با آب پر کنیم، به همین دلیل هم تا بدنمان 
های  خوراکی  سراغ  به  فورا  کند  می  کمبود  احساس 
جورواجور و پر کالری می رویم، غافل از این که با یک لیوان 
آب می توانیم این احساس خود را برطرف کنیم. همه ما 
می دانیم که در روز باید ۸ لیوان آب بنوشیم، ولی خیلی از 
ما شاید بیش از یکی دو لیوان آب نمی نوشیم. اگر در طول 
روز به میزان کافی به بدن خود آب برسانید خواهید دید که 

خیلی کمتر به غذا تمایل پیدا می کنید. 
3. خستگی

انکار  تاثیر  مانید قطعا  بیدار می  این همه ساعتی که 
ناپذیری روی حس گرسنگی شما دارند. وقتی که شما 
احساس خستگی می کنید می خواهید کمبود انرژی خود 

را به طریقی جبران کنید و غذا خوردن، آن هم غذاهای 
بسته بندی شده یا فست فود، یکی از راحت ترین روش 
های ممکن برای تأمین این انرژی است. این خوراکی ها 
که معمولا سرشار از قند و چربی هم هستند را می توان 
بمب کالری نامید، در حالی که احساس سیری که ایجاد 
می کنند خیلی پایدار نیست و این یک فاجعه است. بهتر 
است به اندازه کافی استراحت داشته باشید، اگر هم احساس 
خستگی کردید و امکان استراحت نداشتید به سراغ غذاهای 
سالم بروید که شما را برای مدت بیشتری سیر نگه می دارند 

و یا قهوه بدون شکر بنوشید.
 4. سر رفتن حوصله

بله، گاهی وقت ها موضوع به همین سادگی است! خوردن 
به شما این احساس را می دهد که دارید کاری انجام می 
دهید، کاری که هم لذت بخش است و هم در تنهایی 
و بیکاری به شما کمک می کند. وقتی که بی دلیل می 
حواس  کردن  پرت  برای  راهی  بخورید  چیزی  خواهید 
خودتان پیدا کرده و برای خود ایجاد سرگرمی کنید. کتاب 
بخوانید، تلویزیون ببینید، یا حتی به پیاده روی بروید. خیلی 
زود این احساس گرسنگی دروغین را فراموش خواهید کرد.

5. نداشتن برنامه غذایی منظم
اگر شما از آن دسته آدم هایی نیستید که تعداد وعده های 
غذایی مشخصی دارند، به احتمال خیلی زیاد جزء آن دسته 
ای قرار می گیرید که بیش از حد نیازشان غذا می خورند. 
شاید فکر کنید اگر تنها وقت هایی که احساس گرسنگی می 
کنید چیزی بخورید کمتر غذا خواهید خورد، ولی در واقع در 
اشتباه هستید. حتی اگر پنج وعده غذایی در روز غذا بخورید 
ولی سر برنامه و با میزان مشخص باشد بهتر از این است که 
هر وقت حس کردید گرسنه اید به سراغ یخچال بروید. زیرا 
نداشتن برنامه غذایی مشخص حس کمبود غیر قابل جبرانی 
را در شما ایجاد کرده و باعث می شود بیشتر بخورید. به 

خصوص وعده صبحانه را به هیچ عنوان نباید حذف نکنید.
6. یک هفته مشخص در ماه

این قسمت به خانم ها مربوط می شود و هر چند آزار 
دهنده است ولی حقیقت دارد. احساس گرسنگی بیشتر در 

دوره قاعدگی اجتناب ناپذیر است. در واقع از لحاظ علمی 
ثابت شده است که اشتهای خانم ها در نیمه دوم از سیکل 
قاعدگیشان افزایش پیدا می کند. ولی چطور باید با این 
معضل مواجه شد؟ به این موضوع توجه داشته باشید و بدانید 
افزایش اشتهایتان به این دلیل است و سعی کنید میزان 
غذایتان را کمی بیشتر کنید و از مواد غذایی مغذی استفاده 
کرده و از خوردن میان وعده های پرکالری در زمان گرسنگی 
پرهیز کنید. این تصور که در این دوره باید خوراکی های 
حاوی قند بیشتری بخورید کاملا اشتباه است و تنها حس 

گرسنگی را در شما بیشتر می کند.
7. حواس پرتی

خیلی از ما زمانی که داریم کار دیگری انجام می دهیم 
همزمان مشغول خوردن نیز می شویم. خواه خوردن ناهار 
سر میز کارتان به دلیل مشغله کاری باشد، خواه شام خوردن 
در حالی که محو تماشای تلویزیون هستید، در هر صورت 
شما در اشتباهید. برای غذا خوردن وقت بگذارید و روی 
کاری که دارید می کنید تمرکز کنید. شاید این کار به 
نظرتان زمان بر و بیهوده برسد، ولی هرچقدر آرامتر و با دقت 
بیشتری غذا بخورید مغزتان از میزان غذایی که خورده اید 
بیشتر و سریعتر آگاه می شود و در نتیجه حس سیری زودتر 

ایجاد شده و پایدارتر نیز خواهد بود.
 8. نیاز احساسی

برای خیلی از مردم احساساتی مانند استرس، ناراحتی و 
نگرانی مستقیما روی حس گرسنگی اثر می گذارند. اشتهای 
بعضی ها کاهش یافته و اشتهای برخی دیگر سر به فلک 
می کشد. اگر گزینه دوم در مورد شما صدق می کند راه 
های زیادی برای مقابله با آن وجود دارند. احساساتی که 
گرسنگیتان را تحریک می کنند بشناسید و هر وقت در 
آن موقعیت ها خواستید به سراغ خوردن بروید به خودتان 
یادآوری کنید که گرسنه نیستید و فقط نیاز به حس آرامش 
دارید. برنامه سه وعده غذا در روز و میان وعده های سالم را 
حفظ کرده و خارج از آن چیزی نخورید، اگر احساس نیاز 
شدیدی به خوردن داشتید به سراغ یک لیوان آب، چای یا 

قهوه بدون شکر بروید.

آیا شما هم از غذا خوردن سیر نمی شوید؟ 
آیا ماکارونی برای بدن خاصیت دارد؟

ارزش تغذیه ای ماکارونی در اصل وابسته به آردی است که در تهیه ی ماکارونی از آن استفاده 
می شود. این ماده ی غذایی غنی از نشاسته است، در حالی که میزان پروتئین آن حدود 7 تا ۸ 

برابر کم تر از میزان نشاسته ی آن است.
 فرآورده های ماکارونی، فرآورده هایی مانند اسپاگتی، ماکارونی، ورمیشل، نودل و لازانیا را در 
برمی گیرد؛ علاوه بر این انواع مختلف دیگری برحسب فرهنگ غذایی وجود دارد. تحقیقات 
تاریخی به طور دقیق منشاء اصلی ماکارونی را مشخص نمی کند. در واقع احتمالاً تهیه و 
مصرف ماکارونی پیش از نان بوده است. از آن جایی که تهیه ی آن برخلاف نان نیاز به تخمیر 
و پخت نداشته است، تهیه ی ماکارونی برای انسان های اولیه آسان تر بوده است. مدارك تاریخی، 
پیدایش ماکارونی را به اتروسك ها )Etruscan: مهم ترین تمدن، پیش از تمدن رومی در 
شبه جزیره ی ایتالیا هستند(، رومی ها، عرب ها و چینی ها نسبت می  دهد. امروزه بیش از ٦٠٠ 

نوع ماکارونی تولید می شود.
ارزش تغذیه ای ماكارونی: 

ارزش تغذیه ای ماکارونی در اصل وابسته به آردی است که در تهیه ی ماکارونی از آن استفاده 
می شود. این ماده ی غذایی غنی از نشاسته است، در حالی که میزان پروتئین آن حدود 7 تا 
۸ برابر کم تر از میزان نشاسته ی آن است. از نظر عناصر معدنی به خصوص آهن و روی، در 
مقایسه با غذاهای دیگر که منبع اصلی املاح معدنی و ویتامین ها هستند، در حد متوسطی 
است. تجزیه ی اسیدهای آمینه ی ترکیبات پروتئینی ماکارونی در مقایسه با ترکیبات پروتئینی 
غذاهای دیگر مانند شیر، تخم مرغ و پروتئین  سویا که روزانه مصرف می کنیم، نشان می دهد 
که از نظر اسید آمینه ی ضروری لیزین در حد پایینی قرار دارد و به دلیل همین محدودیت 
اسید آمینه ای، ارزش تغذیه ای آن کاهش می یابد. بنابراین فاکتور ارزش بیولوژیکی و فاکتور 
میزان پروتئین ماکارونی در مقایسه با تخم مرغ و گوشت پایین تر است. از طرفی این ارزش 
تغذیه ای ماکارونی از مرحله ی خرید در سوپر مارکت تا پختن آن و قرار گرفتن روی میز غذا 
دست خوش تغییر می شود. در بعضی از موارد نزدیك به ۲٠ درصد ترکیبات انرژی زای آن به 
هنگام پخت از دست می رود، اما باید به خاطر داشته باشیم که ماکارونی هیچ گاه به تنهایی و 
بدون چاشنی خورده نمی شود. ماکارونی محصولی نیمه فرایند شده است که در تهیه ی آن؛ 

فانتزی بودن، نوآوری و حتی علم تغذیه سهم زیادی دارد.
از دیدگاه تغذیه ای ماکارونی دارای ویژگی های زیر است

- ارزش انرژی زایی بالایی که به طور عمده از طریق قندها تأمین می شود؛
- ارزش چربی کم یا خیلی کم؛

- قابلیت هضم آسان؛
- مواد زائد کم.

ماکارونی همراه با چاشنی
ماکارونی برخلاف دیگر مواد غذایی سرشار از کربوهیدرات )مانند نان و بیسکویت(، هیچ گاه 
به تنهایی مصرف نمی شود و بیش تر با مواد غذایی دیگری که دارای پروتئین بالایی هستند 
مانند پنیر، گوشت، ماهی و ... مصرف می شود. از این طریق ارزش بیولوژیکی آن نسبت به 
هر غذای دیگر به خاطر تکمیل شدن پروتئین آن و همچنین تأمین اسید آمینه های ضروری 
افزایش می یابد. 7٠ گرم ماکارونی همراه با کمی سس گوجه فرنگی، ۱٠ درصد روغن زیتون و 
۱٠ گرم پنیر رنده شده، غذایی را فراهم می کند که فاکتور پروتئینی آن به طور کامل بالا بوده 
و از نظر سهم دریافت انرژی از سه نوع ماده ی غذایی انرژی زا )پروتئین ها، قندها و چربی ها( 
دارای نسبت ٥7 درصد از قندها، ٣٠ درصد از چربی ها و ۱٣ درصد از پروتئین هاست که این 
نسبت از نظر متخصصان تغذیه بهترین نسبت دریافت انرژی از مواد غذایی است. در مواردی 
که ماکارونی همراه با سس گوجه فرنگی و مقداری پنیر استفاده شود، ۲٥ تا ٣٠ درصد پروتئین 
و ٤٠ درصد ویتامین C روزانه ی مورد نیاز بدن را تأمین می کند و در صورتی که ماکارونی 
همراه با سس گوشت مصرف شود، ٤٠ درصد پروتئین و ۲٥ تا ٣٠ درصد آهن روزانه ی مورد 

نیاز بدن را برآورده می سازد.
ماكارونی، غذای ورزشكاران :

 ماکارونی یك غذای پایه و اصلی برای ورزشکاران محسوب می شود. این گروه سعی می  کنند 
با استفاده از یك رژیم غذائی مناسب قدرت فیزیکی خود را در انجام مهارت مورد نظر افزایش 
دهند. تغذیه، سوخت بدن است. برای این که بدن کار خود را به خوبی به انجام برساند، لازم 
است که هر دو عامل سوخت و مکانیسم بدن انسان به خوبی شناخته شود. در ورزش های 
هوازی، وعده ی غذای اصلی و غالب باید به طور عمده شامل قندها و چربی ها باشد. یك وعده ی 
ماکارونی که به طور معمول با سس گوجه فرنگی و روغن زیتون یا کره مصرف شود، غذای 
ایده آلی بوده و به خوبی مشخص است که نسبت دریافت انرژی به نسبت ۱-۲-٤ به ترتیب از 

قندها، چربی ها و پروتئین ها را تأمین می کند.
 استفاده از مقادیر بالاتری از ترکیبات کمپلکس و حتی بدتر از آن، از قندهای ساده به منظور 
افزایش کارایی ورزشکار قبل از شروع فعالیت، به طور کامل غیرمنطقی و حتی خطرناك است 

و منجر به بیماری هیپرگلیسمی )افزایش قند خون( می شود.

سنگ کلیه و بخورنخورهایش
کلیه، مواد اضافه ای چون نمک های معدنی و سایر مواد زائد محلول و نامحلول را از 
خون پاکسازی می کند. کلیه همچنین در تولید ادرار و دفع نیتروژن اضافه از بدن نقش 
دارد. سنگ کلیه وقتی به وجود می آید که ادرار از برخی مواد معدنی اشباع شود. مثلًا در 
صورت مصرف فراوان شکر با چای، کریستال های نامحلول به یکدیگر متصل می شوند و 
سنگ کلیه روز به روز بزرگتر می شود. این سنگ ها در هر قسمت از دستگاه دفع ادرار 

ممکن است تشکیل شوند.
 اگر این سنگ ها کوچک باشند به صورت نامحسوس دفع می شوند. اما گاهی بزرگ 
می شوند و دارای لبه های تیزی می شوند و با عبور از دستگاه دفع ادرار، ایجاد درد و 
خونریزی می کنند. در مواردی که این سنگ ها به طور خود به خود دفع نمی شوند 
به تجهیزات پزشکی مخصوص یا عمل جراحی نیاز است. برای بیشتر افراد سنگ کلیه 
مانند قاصدک در چمن است که ممکن است آن را دفع کنند، اما سال آینده ممکن است 
بازگردد. بهترین حالت برای سنگ کلیه درمان پیشگیرانه است. برای پزشک اهمیت دارد 
که بداند جنس سنگ کلیه چیست زیرا درمان متفاوت می باشد و درمان شامل ترکیب 
دارو و تغییر رژیم غذایی می باشد. ۸٠ درصد سنگ های کلیوی از کلسیم و سایر مواد 
معدنی تشکیل شده است و عموماً ترکیب کلسیم و اگزالات می باشد. و رژیم های غذایی 
مخصوصی برای پیشگیری از این سنگ ها تجویز می شوند. رژیمی که برای درمان سنگ 
کلیه کلسیمی توصیه می شود، برای فردی که نه در یائسگی، حاملگی، شیردهی و یا زیر 
۲٥ سال است؛ مناسب می باشد. در زیر توصیه هایی کلی برای افرادی که از سنگ کلیه 

رنج می برند ارائه می شود.
دریافت مایعات را افزایش دهید

وقتی ویتامین C مصرف می شود، در بدن تبدیل به اگزالات می شود و تشکیل سنگ 
های اگزالاتی شدت می یابد. اگر سنگ کلیه دارید، مکمل ویتامین C استفاده ننمایید 
مهمترین درمان برای افراد مبتلا به تمامی سنگ های کلیوی توصیه به مصرف آب است. 
زیرا باعث رقیق شدن ادرار می شود و از تشکیل سنگ کلیه پیشگیری می کند. بیماران 
باید به اندازه ای آب بنوشند، تا بتوانند ۲ لیتر ادرار یا بیشتر در طی روز دفع کنند. برای این 
هدف می توانید هر ساعت )در زمان بیداری( ۱ لیوان مایعات و یک لیوان قبل از خواب 
بنوشید. سعی کنید حداقل نیمی از مایعات مصرفی حتماً آب باشد. برای افراد ورزشکار، 
افرادی که در مناطق گرمسیری زندگی می کنند و یا در فصول گرم سال میزان بیشتری 

مایعات لازم است.
سنگ كلیه كلسیمی را چگونه باید مدیریت كرد؟

کلسیمی که از طریق رژیم غذایی دریافت می شود، برای عملکردهای مختلف بدن 
استفاده و مقدار اضافه آن از طریق کلیه ها دفع می گردد. بیشترین کلسیم رژیم غذایی از 
شیر و لبنیات )ماست و پنیر( حاصل می شود. کلسیم این مواد به راحتی جذب می شوند. 
سایر مواد غذایی مانند سبزیجات برگ سبز هم سرشار از کلسیم هستند اما به دلیل دارا 
بودن ماده ای به نام اگزالات که مانع جذب کلسیم است، این سبزیجات کمتر از لبنیات 
کلسیم قابلیت جذب دارند. داروها ممکن است کلسیمشان در شکل قابل جذب یا غیر قابل 
جذب باشد. اما بدن بیشتر از مقداری که نیاز دارد کلسیم جذب نمی کند. در شرایطی 
ممکن است کلسیم بیشتری جذب شود یا به کلیه ها فرستاده شود. افزایش دفع کلسیم 
در ادرار با عنوان هایپرکلسیوریا شناخته می شود. در برخی از موارد این عارضه، پیشگیری 
از تولید سنگ به وسیله کاهش مصرف کلسیم در رژیم غذایی ممکن است. اگر پزشک 
رژیم محدود از کلسیم را توصیه نموده است. توصیه می شود کلسیم در حد متعادلی نه 
خیلی کم نه خیلی زیاد مصرف شود. زیرا بدن برای عملکرد طبیعی خود به مقدار مشخصی 
از کلسیم نیاز دارد. مردان ۸٠٠ میلی گرم و زنان قبل از یائسگی ۱٠٠٠ میلی گرم و بعد 
از یائسگی ۱۲٠٠ میلی گرم در روز به کلسیم نیاز دارند. اگر نوع سنگ کلیه شما از نوع 
کلسیمی باشد، و باید رژیم محدود از کلسیم را رعایت کنید؛ در رابطه با مصرف مکمل ها 

)بالأخص مکمل های حاوی کلسیم( با پزشک خود مشورت کنید.
اگر سنگ كلیه اگزالاتی دارید، از اگزالات در رژیم غذایی اجتناب كنید

اگزالات، بیشتر در مواد غذایی گیاهی وجود دارد. در روده کلسیم با اگزالات متصل می 
شود و باعث کاهش جذب اگزالات می شود. اگر کلسیم کافی در رژیم وجود نداشته باشد. 
اگزالات بیشتری از طریق روده ها جذب بدن می شود و امکان تشکیل سنگ های اگزالاتی 
در کلیه افزایش می یابد. در چنین مواقعی پزشک شما توصیه می کند که مصرف مواد 
غذایی حاوی اگزالات را کاهش و کلسیم مصرفی را افزایش دهید. اگزالات در رژیم غذایی 
نباید بیش از ٥٠ میلی گرم باشد. برای رسیدن به این هدف باید مواد غذایی حاوی اگزالات 
متوسط و بالا محدود شوند. ۸ ماده غذایی حاوی اگزالات زیاد که باید از آن ها اجتناب شود، 
در زیر می آید: ریواس، اسفناج، توت فرنگی، شکلات، سبوس گندم، آجیل، چغندر و چای.

شكر، سدیم و پروتئین حیوانی را محدود نمایید
مصرف مقادیر زیادی از شکر، سدیم و پروتئین حیوانی باعث افزایش سنگ های کلسیم 
اگزالاتی و کلسیمی می شود. البته شکر طبیعی در غذا نگرانی ندارد. افرادی که دارای هر 
نوعی از سنگ های کلیوی هستند باید از غذاهای آماده حاوی شکر مانند انواع شیرینی 
ها، کیک، کلوچه، شکلات، آبنبات، ژله، دسرهای آماده، نوشابه ها، نوشیدنی های آماده، 
آبمیوه های مصنوعی و ... اجتناب کنند.  کاهش مصرف سدیم، باعث کاهش دفع کلسیم 
از کلیه ها می شود. سدیم مصرفی باید ما بین ۲٣٠٠ تا ٣٥٠٠ میلی گرم در روز باشد. در 
نتیجه لازم است که مصرف غذاهای آماده حاوی سدیم مانند انواع کنسروها، ترشی جات، 
شوریجات، خیار شور، سوسیس و کالباس، ناگت، غذاهای بسته بندی آماده، غذاهای فست 
فودی، رستورانی و ... اجتناب شود. پروتئین حیوانی زیاد مانند انواع گوشت ها )مرغ، ماهی، 
گوساله، گوسفند و ...(، تخم مرغ و .... در رژیم غذایی باعث دفع مواد معدنی از کلیه ها و 

افزایش احتمال تشکیل سنگ کلیه می شود.
مكمل ویتامین C استفاده نكنید

وقتی ویتامین C مصرف می شود، در بدن تبدیل به اگزالات می شود و تشکیل سنگ های 
اگزالاتی شدت می یابد. اگر سنگ کلیه دارید، مکمل ویتامین C استفاده ننمایید. 

فوق تخصص گوارش:

سیری زودرس را جدی بگیرید
 علل ایجاد سوءهاضمه فوق تخصص گوارش علایم بیماری سوءهاضمه را بیان کرد 

و گفت: عادت بد غذایی و عوارض مصرف آسپیرین و ایبوپروفن از علل ایجاد آن است. 
محمود سرابی گفت: سوءهاضمه یکی از اختلال عملکرد در سیتم گوارشی بویژه در معده 
است که با علایمی مثل احساس سیر شدن زودرس هنگام غذا خوردن یا احساس سیری 
بیش از حد معمول همراه است. وی افزود: از دیگر علائم این بیماری می توان به احساس 
درد خفیف تا شدید در شکم، احساس سوزش در ناحیه معده، نفخ شکم و حالت تهوع 
اشاره کرد. این فوق تخصص گوارش گفت: عادت های نا سالم و بد غذا خوردن می تواند با 
اختلال و بیماری گوارش ارتباط داشته باشد بطوری که خوردن بیش از حد غذا، سریع 
غذا خوردن، مصرف غذاهای تند و چرب و دراز کشیدن سریع پس از غذاخوردن در ایجاد 
سوءهاضمه موثر است. سرابی تصریح کرد: عواملی مثل سیگار کشیدن، مصرف الکل و 
عوارض مصرف بالای داروهایی مثل آسپیرین و ایبوبروفن نیز از علل ایجاد سوءهاضمه 

می تواند باشد.

کارشناسان توصیه می کنند؛

حفظ تناسب اندام با نوشیدن مخلوط آبلیمو و عسل
نوشیدنی آبلیمو و عسل جدای از اینکه به کاهش وزن کمک می کند دارای فواید بسیار 

زیادی است. 
به گزارش مهر، شروع صبح با نوشیدن مخلوط آبلیمو و عسل بسیار توصیه می شود 
چراکه این نوشیدنی کم کالری و سرشار از آنتی اکسیدان هاست. به گفته متخصصان تغذیه 
این نوشیدنی به کاهش وزن کمک می کند. بعلاوه دارای فواید متعدد دیگری نظیر بهبود 
یبوست بوده و پوست را شفاف می سازد. ترکیب عسل و لیمو معجون بی نظیری است 
که بدون کاهش انرژی و ویتامین ها مشکل اضافه وزن را حل می کند. اگر می خواهید از 
این معجون برای کنترل وزن خود استفاده کنید همانند دستورالعمل زیر عمل کنید. یک 
قاشق مرباخوری عسل طبیعی را با دو قاشق مرباخوری آبلیموی طبیعی در یک لیوان آب 
ولرم حل کنید. این ترکیب را هر روز قبل از صبحانه بخورید. اگر بعد از یک وعده غذایی 
چرب هم این مخلوط را میل کنید به معده شما در هضم غذا کمک می کند. با خوردن این 
معجون قبل از صبحانه شاهد ناپدیدشدن چربی های اضافه بدن به مرور زمان خواهید بود.

محققان پزشک هشدار دادند؛

عوامل بروز »آسم« در حال افزایش است
مواد آلرژی زا که موجب بروز »آسم« در افراد می شوند در هر فردی متفاوت است، اما 
معمولاً شامل گردوغبار، حشرات ریز، گرده ها، خاکستر، برخی غذاهای مشخص نظیر 

مغزهای آجیل و رنگ های مصنوعی هستند. 
به گزارش مهر، محققان در روز ٣ می مصادف با روز جهانی آسم گزارشی منتشر کردند 
که نشان می دهد ٣٠٠ میلیون از مردم جهان درگیر این بیماری هستند. از هر ۱۲ نفر یک 
نفر در جهان مبتلا به این بیماری است. هرساله ۲٥٠ هزار نفر به خاطر این بیماری در دنیا 
جان خود را از دست می دهند. فرد مبتلا به آسم در صورت قرارگیری در معرض مواد آلرژی 
زا دچار خس خس سینه، مشکل در تنفس، سرفه، تنگی قفسه سینه و گاهی حتی مرگ 
می شود. در کنار درمان های دارویی این بیماری، برخی معتقدند هومئوپاتی شیوه درمانی 
جالبی برای بیماری آسم است. این شیوه نه تنها به شکل قابل توجهی موجب تسکین 
علائم در طول حمله شدید آسم می شود، بلکه به طور کامل موجب کاهش علائم اولیه نیز 
می شود. هومئوپاتی یک روش درمانی است که با تحریک دستگاه ایمنی بیمار با داروهای 
هومئوپاتی، فرد را به سمت بهبودی سوق می دهد. هومئوپاتی یعنی همانند بیماری و به 
تعبیری دیگر درمان با همانند، یا درمان به دست عامل همانند بیماری است. از آنجائیکه این 

روش درمانی طبیعی است، هیچ گونه عارضه جانبی نداشته و کاملا ایمن است.

بررسی ارزانتر و ساده تر ویروس زیکا با راکتور زیستی مخترع نوجوان
یک نوجوان ۱٦ ساله موفق به ساخت یک رآکتور زیستی برای مینی مغزهایی شده است که می توانند در تحقیقات بر روی ویروس زیکا 

کارآمد باشند.
کریستوفر هادیونو و تیم وی از دبیرستان بیرام هیلز با استفاده از فناوری چاپ سه بعدی این بازتولیدگر را ساخته اند که آن را به گزینه ای 

مقرون به صرفه تر از دستگاه های دیگر بازار تبدیل کرده است.
یک مینی مغز به یک مغز نیمه کامل انسان یا نمونه کوچک شده آن گفته نمی شود بلکه یک اندام آزمایشگاهی پرورش یافته از سلول های 

بنیادی انسان است. یک راکتور زیستی به چرخاندن مایع و سلول های درون آن با سرعتی مناسب برای ایجاد مینی مغزها می پردازد.
این راکتور موسوم به "SpinΩ" طی کمتر از چهار ماه توانست مینی مغزها را برای انجام آزمایشات پرورش دهد. به گفته محققان، این 

مینی مغزها از مدلهای مشابه آن ها حقیقی تر هستند.
محققان اکنون قصد دارند از راکتور زیستی چاپی سه بعدی هادیونو برای بررسی اثرت ویروس زیکا در زمان بارداری استفاده کنند. آن ها 
داروهای تائید شده توسط سازمان غذا و داروی آمریکا را بر روی این مینی مغزها آزمایش کرده و به بررسی آثار حفاظتی آن ها علیه ویروس 
خواهند پرداخت. نمونه های مشابه درون بازار هزینه ای حدود ۲٠٠٠ دلار دارند اما راکتور زیستی هادیونو حدود ٤٠٠ دلار هزینه داشته و 
به دلیل اندازه کوچکش به چندین دستگاه اجازه می دهد همزمان با آن به کار بپردازند. این فناوری همچنین مینی مغزها را دو برابر بیشتر 

در معرض شرایط آزمایشی قرار می دهد. 
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اجتماعی 6

رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزشهای دفاع مقدس خبرداد: 

تاسیس موزه دفاع مقدس قم تا پایان سال 96 
رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس گفت: بر خلاف برخی اظهارنظرها، 
مدارك و اسناد دفاع مقدس طبقه بندی ندارد و می تواند به راحتی در دسترس فیلمسازان 

قرار داشته باشد. 
سرداربهمن کارگر شامگاه سه شنبه در جمع خبرنگاران در قم افزود: پرتیراژترین کتاب 
ها و پرفروش ترین فیلم های سال های گذشته متعلق به آثار دفاع مقدس بوده است و باید 
برای تولید هرچه بیشتر آثار فاخر در این حوزه، به بخش خصوصی و سازمان های مردم 
نهاد توجه داشته باشیم. وی خاطرنشان کرد: بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
در سال ٦۹ بنابر دستور رهبر معظم انقلاب تاسیس شده و سیاستگذاری، هدایت، نظارت، 
هماهنگی و حمایت از تمامی فعالیت ها در این عرصه را برعهده داشته و ۱٠ نفر از اعضای 
هیات دولت در هیات امنای این بنیاد حضور دارند. وی با اشاره به اقدامات آموزشی و پژهشی 
بنیاد، ازتدوین »دایرالمعارف دفاع مقدس« در ۱٤ جلد که تا کنون سه جلد آن آماده شده 
و همچنین » تاریخ جنگ« خبر داد و گفت: هر دو عنوان کتاب به دو صورت ملی و استانی 
تدوین خواهد شد و امیدواریم تا پایان برنامه ششم توسعه به سرانجام برسد. رییس بنیاد 
حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در ادامه افزود: در حوزه نشر نیز درس های آمادگی 
دفاعی در بنیاد تدوین شده و به خوبی در آموزش و پرورش و دانشگاه ها تدریس می شود 
و سالانه بیش از ٣٠٠ هزار دانشجو این درس دو واحدی را می گذرانند. وی با اشاره به 
ساخت مراکز فرهنگی و موزه های دفاع مقدس در سراسر کشور،گفت: امیدواریم این مراکز 
فرهنگی تا پایان برنامه ششم توسعه در بیش از 7٠ درصد استانها احداث شود، ضمن اینکه 
موزه دفاع مقدس استان قم تا کنون ٤٠ درصد پیشرفت فیزیکی داشته تا پایان سال ۹٦ 
به بهره برداری می رسد. وی احداث یادمان های دفاع مقدس را نیز مورد توجه قرار داد و 
گفت: تا پایان برنامه ششم در هفت منطقه جنگی دفاع مقدس ٥٤ یادمان احداث می شود 
و امیدواریم در سالهای آینده پذیرای بیش از ۱٠ میلیون زائر در مناطق دفاع مقدس باشیم.  
کارگر با بیان این که در سال گذشته ٥.٥ میلیون نفر و در ایام نوروز بیش از 7٥٠ هزار نفر از 
مناطق دفاع مقدس بازدید کردند، اظهار کرد: بیش از ۸٠درصد از زائران راهیان نور را جوانان 
و 7٠ درصد را بار اولی ها تشکیل می دهند و همه ساله تعداد کسانی که با اتومبیل های 
شخصی به مناطق سفر می کنند، بیشتر می شود. وی از تدفین یك هزار و ۱٠ شهید گمنام 
در یك هزار و ٤٠۸ یادمان در سراسر کشور خبر داد و گفت: تا کنون نزدیك به نیمی از یادمان 
های شهدای گمنام به خوبی ساماندهی شده اند و امیدواریم در سالهای آینده تمامی این 
یادمان ها بهسازی و ساماندهی شوند. وی همچنین تصریح کرد: امروز با توجه به تداوم دفاع 
مقدس در خطوط مقاومت اسلامی و با توجه به اینکه اجر شهدای مدافع حرم از شهدای 
جنگ تحمیلی کمتر نیست، حفظ آثار و نشر ارزش های مقاومت نیز بسیار با اهمیت است 
و قطعا تمامی فعالیت ها در این عرصه مورد حمایت قرار خواهد گرفت. رییس بنیاد حفظ 
آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس با بیان اینکه یادمان دفاع مقدس در مناطق بمباران شده 
شهری نیز احداث خواهد شد و نخستین اولویت، شهر دزفول خواهد بود، تصریح کرد: مکان 
یابی دفن شهدای گمنام با کمیته تفحص شهدا بوده و دارای ضوابطی است، اما تلاش داریم 
تا این مکان های مقدس، در دسترس همه مردم باشد. وی از اتخاذ تدابیر ویژه با مشارکت 
نیروی انتظامی برای تامین سلامت و امنیت زائران راهیان نور خبر داد و گفت: امروز باید 
دفاع مقدس را به خوبی برای نسل جوان و نوجوان کشورمان معرفی کنیم و نسبت به جمع 
آوری تاریخ شفاهی دفاع مقدس اهتمام ویژه ای داشته باشیم، زیرا بهترین سبك زندگی را 
می توانیم در دفاع مقدس به دست بیاوریم. وی در ادامه افزود: برای معرفی هرچه بهتر دفاع 
مقدس به جهان باید نهضت ترجمه فیلم ها، کتاب ها و آثار این حوزه را آغاز کنیم و زبان 
های انگلیسی، عربی، اردو و روسی در اولویت بنیاد قرار دارد، ضمن اینکه به دنبال ایجاد 
بنیاد مجازی و تدوین کتاب های الکترونیکی هستیم. کارگر با بیان اینکه در سالهای گذشته 
7٠٠ عنوان و از ابتدای تاسیس بنیاد بیش از ۱٥ هزار عنوان کتاب در حوزه دفاع مقدس به 
چاپ رسیده است، اظهار کرد: این تعداد کتاب های منتشر شده برای طولانی ترین جنگ 
قرن واقعا بسیار کم است و ما باید به کمیت و کیفیت آثار چاپ شده توجه داشته باشیم. 
وی در پایان خاطرنشان کرد: هشت سال دفاع مقدس در برابر مستکبران غربی باعث عزت 
و افتخار همه ملت ایران است و بنیاد حفظ آثار و نشر ارزشهای دفاع مقدس متعلق به همه 

مردم است و هیچگاه نباید آلوده به مسایل سیاسی و جناحی شود. 

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم: 

90 درصد جمعیت فعال استان قم
 زیرپوشش تامین اجتماعی هستند 

مدیرکل تامین اجتماعی قم از پوشش ۹٠ درصدی جمعیت فعال استان خبر داد و 
گفت: در سال ۹٥ ارائه خدمات قابل قبول در کمترین زمان ممکن و با بهترین کیفیت به 

بیمه شدگان، کارفرمایان و مستمری بگیران را پیگیری می کنیم. 
سید مجتبی موسوی در نشست مشترک مدیران و کارشناسان تامین اجتماعی قم با 
مدیرعامل و معاونین شرکت شهرک های صنعتی استان اظهار کرد: در استان قم ۱٤ هزار 
و 7٠٠ کارگاه فعال مشمول قانون تامین اجتماعی وجود دارد که ٦٠ درصد از این کارگاه ها 
صنفی هستند.وی افزود: همکاری با صنعت و تولید از مهمترین سیاست های کاری تامین 
اجتماعی در استان قم است و معتقدیم در سایه تعامل مطلوب و همکاری صادقانه می توان 
بر بسیاری از مشکلات غلبه کرد.مدیرکل تامین اجتماعی قم کارفرمایان و تولیدکنندگان را 
یکی از شرکای خوب تامین اجتماعی نام برد و تصریح کرد: همکاری دو سویه کارفرمایان 
و تامین اجتماعی به پویایی تولید می انجامد و همین امر می تواند در رفع مسائل فی مابین 
موثر باشد.وی با اشاره به اینکه ارائه مستندات قانونی و مدارک مثبت در زمان حسابرسی 
و نیز بازرسی کارگاه ها از سوی کارفرما به نفع خود آنها است اظهار کرد: کارفرمایان نهایت 
همکاری را با حسابرسان و بازرسان کارگاهی تامین اجتماعی داشته باشند و اگر هم 
اعتراضی به مبالغ بدهی ایجاد شده دارند می توانند با توجه به ماده ٤۲ و ٤٣ قانون تامین 
اجتماعی درخواست بررسی در هیأت های بدوی و تجدیدنظر کنند.موسوی از فراهم شدن 
امکان خرید دِین کارفرمایان بدهکار به تامین اجتماعی توسط بانک رفاه خبر داد و افزود: 
کارفرمایان بدهکار می توانند با معرفی این اداره کل از امکان خرید دِین بانک رفاه برخوردار 

شوند و نسبت به تسویه بدهی خود با تامین اجتماعی اقدام کنند.

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم تاکید کرد :

 نظارت  جدی  برتولید و توزیع محصولات فرهنگی 
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: نظارت بر محصولات فرهنگی دقت 

و حساسیت ویژه ای را می طلبد.
حجت الاسلام و المسلمین دانشی در نشست مشترک با رئیس ستاد مبارزه با بازی های 
رایانه ای غیرمجاز وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: باید به طور ویژه و جدی بر تولید 
و توزیع محصولات فرهنگی که در دسترس فرزندانمان قرار می گیرند نظارت و حساسیت 
داشته باشیم تا مبادا جوانان جامعه ما گرفتار انحرافات و مشکلات روحی و فکری بشوند.

در ادامه این جلسه خسرو کُرد میهن رئیس ستاد مبارزه با بازی های رایانه ای غیرمجاز نیز 
تاکید کرد: بازی های رایانه ای غیرمجاز سلامت جسمی، جنسی، فکری و روحی جوانان را به 
شدت تهدید می کند و در صورتی که مردم و به ویژه جوانان نسبت به آسیب های این بازی ها 
آگاه نشوند آینده فکری و جسمی آن ها به خطر خواهد افتاد.وی از تولید ۲۲٠ عنوان بازی 
رایانه ای در داخل کشور خبر داد و گفت: علاوه بر این، ۲ هزار بازی خارجی نیز مورد ویرایش 
و استانداردسازی قرار گرفته است که در بازار محصولات رایانه ای به فروش می رسد و استفاده 
از این بازی ها آثار و پیامدهای مخربی ندارد.کردمیهن با بیان اینکه ایران دارای استعدادهای 
فکری و انسانی خوبی در زمینه تولید بازی های رایانه ای است، تصریح کرد: پتانسیل های 
انسانی توانمندی، در کشور وجود دارد که به جرات می توان گفت در منطقه پیشتاز هستند.

رئیس ستاد مبارزه با بازی های رایانه ای غیرمجاز افزود: این در حالی است که تولید بازی های 
رایانه ای نیازمند اعتبارات قابل توجهی است که این امر حمایت بیش از پیش مسئولان را 
می طلبد.کردمیهن با اشاره به اقدامات سلبی ستاد مبارزه با بازی های رایانه ای غیرمجاز، افزود: 
این اقدامات فضای ناامنی برای عرضه کنندگان بازی های رایانه ای غیرمجاز در کشور ایجاد 

کرده و نقش مهمی در سالم سازی این عرصه داشته است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان  قم:

توسعه سطح زیر کشت در استان قم
 به صلاح نیست 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: توسعه سطح زیر کشت به صلاح و نفع 
استان قم نیست، لذا به دنبال ایجاد کشاورزی پایدار در استان قم هستیم.

محمدرضا طلایی با تأکید بر ضرورت صرفه جویی در مصرف آب های زیرزمینی در بخش 
کشاورزی، اظهار داشت: هرچقدر بتوانیم در مصرف آب های زیرزمینی صرفه جویی کنیم، 
به آینده بخش کشاورزی استان کمک کرده ایم. وی با اشاره به مزیت های آبیاری تیپ در 
مزارع، افزود: کشاورزان و بهره برداران بخش کشاورزی باید در خصوص مباحث فنی آبیاری 
تیپ به کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی اعتماد کنند و من به آن ها این قول را می دهم 
که نتیجه آن را در مزارع خود خواهند دید. طلایی بیان داشت: امروز کارشناسان بخش 
کشاورزی توانسته اند با استفاده از روش های نوین آبیاری، میزان نیاز آبی مزارع را تا حد قابل 
قبولی کاهش دهند که این روش امروز در مزارع استان قم جواب داده است، لذا کشاورزان 
باید به سمت استفاده از این روش ها بروند.رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم در ادامه 
سخنان خود با اشاره به وضعیت زراعت در استان قم، گفت: در اردیبهشت ماه به علت باد 
گرمی که می وزد، شاهد کاهش عملکرد زراعت هستیم، اما وقتی زراعتی آبیاری شده باشد، 
در بدترین شرایط وزش باد گرم، کاهش عملکرد نخواهد داشت.وی با تأکید بر اینکه اگر 
کشاورزان می خواهند زراعت پائیز خود را حفظ کنند باید از آبیاری تیپ استفاده نمایند، 
تصریح کرد: وقتی آبیاری در یک زراعتی به شیوه سنتی باشد، وقتی در یک روز باد گرم می 
وزد، نهایتاً کشاورز بتواند در ۲٤ ساعت دو هکتار از اراضی خود را آبیاری کند، ولی با استفاده 

از آبیاری تیپ بیش از ٣٥ هکتار از اراضی در یک مرحله آبیاری می شود. 

هر پدر و مادری بهترین آرزوها را برای فرزندان خود 
دارند و یکی از دغدغه های والدین این است آیا کودکان 
آنها واقعا شاد و خوشحال هستند؟ آیا در آینده همسر 
شادی خواهند بود؟ آیا به عنوان یک شوهر می تواند 
خانواده اش را شاد کند و زندگی لذت بخشی را فراهم 

آورد؟ 
بد نیست مهم ترین عامل شادی را اول از همه در 
کودکان و بعد در میان زنان و مردان با هم مرور می 
کنیم. اگر تصمیم دارید در این عید عزیز شاد باشید و 
تا آخر امسال هر روز این شادی را تجربه کنید، شاید 
استفاده از این موارد بتواند زندگی را برای شما لذت 
بخش تر کند. از کودکی آغاز می کنیم، اگر کودکی در 
منزل دارید، توجه به نکات زیر کمک می کند او نه تنها 
امروز بلکه در بزرگسالی فراز و نشیبهای زندگی را با کمی 

حوصله و انعطاف تحمل کنند. 
پدر و مادر شاد و خوشحالی باشید

شاید این خیلی بدیهی به نظر برسد، ولی ارزش تکرار 
کردن را دارد. کلید داشتن فرزندی شاد، شاد بودن  است. 
منظورمان این نیست که خوش گذران یا بی خیال 
باشید، ولی داشتن حس اعتماد به نفس، هدفمندی و 
معنا داشتن زندگی، به والدین کمک می کند تا دیدگاه 
مثبتی داشته باشند و شکرگذار باشند و جنبه مثبت 

قضایا و موقعیت ها و نقاط مثبت افراد را ببینند.
روی نقاط قوت تمركز كنید 

زنان عاشق این هستند که همسر یا نامزدشان زمانی را 
با خانواده او بگذرانند، گاهی به همسرتان پیشنهاد دهید 
که همراه هم به دیدن خانواده اش بروید.درست است که 
برای آنکه بچه ها رشد درست و مناسبی داشته باشند، 
باید انتقاد سازنده بشود. ولی باید از کارهای که درست و 
خوب انجام می دهند هم تقدیر شود. حواس تان باشد 
که به فرزندتان چه می گویید. برای آنکه او حس خود 

ارزشی قوی تر و ماندگارتری داشته باشد.
پایبندی به  مقررات

کودکان کم سن و سال با احساس امنیت، شاد می 
شوند. وقتی که چارچوب محکمی برای رفتارهایشان 
وجود داشته باشد، آنها پیشرفت می کنند. در حقیقت 
فراموش  ساختارند.ورزش  وجوی  در جست  کودکان 
نشودکودکی که خوب غذا می خورد و ورزش می کند 
مغزش موادی شیمیایی به نام اندروفین ترشح می کند 

که به او احساس شادی می بخشد. کودک تان را به 
انجام دادن ورزش و سرگرمی های خارج از منزل تشویق 

کنید.
بگذارید با مشكلات بجنگد

یک راز اصلی شاد زیستن برخورداری از قدرت پشت 
سر گذاشتن مشکلات است. سعی نکنید کودک خود 
را از همه ناراحتی ها دور نگه دارید. به او کمک کنید 
بیاموزد چگونه با آنها مواجه شود. بگذارید با مشکلاتش 

بجنگد و خودش چیزهای مختلف را کشف کند.
به او بگویید عاشقش هستید

همیشه به کودک تان بگویید که دوستش دارید: این 
جمله باید اولین چیزی باشد که کودک تان صبح ها، 
پس از بیدار شدن از خواب می شنود و نیز آخرین جمله 

ای باشد که پس از شنیدن آن به خواب می رود.
بگویید به دیگران كمک كند

با بزرگتر شدن کودك او می تواند یاد بگیرد که کمك 
به دیگران چقدر می تواند برای خودش ارضاکننده باشد. 
تحقیقات نشان می دهند افرادی که در زندگی کارهای 
خوب انجام می دهند کمتر احساس افسردگی می کنند.

تحمل كردن را به او یاد بدهید 
شما هر کاری کنید، بالاخره فرزندتان با مشکلات 
روبرو می شود. بجای اینکه سعی کنید او را سر حال 
بیاورید، به او بیاموزید که احساسات خود را مدیریت 
کند. مثلًا نوشتن، هنر و داستان گویی به معنا دادن به 

احساسات کمک می کنند.
حال اگر می خواهید علاوه بر کودکی شاد، شوهری 
شاد هم داشته باشید و تصمیمات تان به سرانجام برسد، 
با هم راههایی برای شاد کردن شوهر عزیزتان را می 

خوانیم.
غذای مورد علاقه همسر را بپزید

غذای مورد علاقه همسرتان را درست کنید. بعد از 
یک روز معمولی که همسرتان از سر کار برگشت، او را با 

غذای مورد علاقه اش متعجب کنید. 
کارهای نیمه تمامش را تمام کنید

کاری برای همسرتان انجام دهید که او دوست دارد 
اما وقت ندارد خودش انجام دهد. مثلا لباس ها را به 

اتوشویی بدهید.
ظاهرتان را همیشه زیبا نگه دارید

به خاطر اینکه سال های زیادی از ازدواجتان گذشته، 
از زیبایی ظاهرتان و مرتب بودنتان نگذرید. همسر شما 
از اینکه هنوز هم به ظاهرتان می رسید از شما قدردانی 

خواهد کرد.
یک روز فقط برای او

یک روز را بدون فرزندانتان تنها با همسرتان سپری 
و  مادربزرگ  به خانه  را  فرزندانتان  توانید  کنید. می 

پدربزرگشان بفرستید.
بگویید كه دوستش دارید

در گوش او نجوا کنید که دوستش دارید. بارها این 
جمله را در گوشش بگویید. این کار موجب می شود 

احساس خوشحالی  کند.
و شما هم اگر در این روز به دنبال راههایی برای 
خوشحال کردن همسرتان هستید، برای این که همسر 
یا نامزدتان را خوشحال کنید راهکارهای زیر را بخوانید. 
می دانید که داشتن یك زن خوشحال مساوی است با یك 

زندگی شادتر و یك خانه آرام تر.
لطفا مشاركت كنید 

اصلا کافی نیست که تنها مشارکت شما در خانه فقط 

آوردن پول باشد. همسرتان احتیاج دارد که به لحاظ 
عاطفی او را پشتیبانی کنید ، او احتیاج به همراهی دارد 
که در تمام قدم های زندگی همراهش باشد از عوض 
کردن پوشك و آرام کردن کودك تان در شب گرفته تا 

تقسیم مساوی کارهای خانه.
 نصیحت نكنید

فقط به حرف های او گوش دهید. لازم نیست که او را 
نصیحت کنید. او فقط می خواهد هنگامی که درد و دل 
می کند به او توجه کنید، همدردی  شما باعث می شود 
حال او بهتر شود و  او به دنبال راه حل یا نصیحت نیست.

درد و دل كنید
غذای مورد علاقه همسرتان را درست کنید. بعد از 
یک روز معمولی که همسرتان از سر کار برگشت، او را با 

غذای مورد علاقه اش متعجب کنید 
مردی که هیچ وقت یا به ندرت احساساتش را با 
همسرش در میان می گذارد و با او درد و دل نمی کند 
مسلما در آینده ای نه چندان دور همسرش را ناامید 

خواهد کرد.
كمی منظم باشید

همه زنان نفرت دارند و دوباره تکرار می کنیم نفرت 
دارند از این که مدام پشت همسرشان حرکت کنند و 
نا منظمی های او را مرتب کنند. حتی ادب و مهربانی 
شما هم حکم می کند تا کارهای مربوط به خودتان را 

انجام دهید
بهترین هدیه برای او

زنان عاشق این هستند که همسر یا نامزدشان زمانی را 
با خانواده او بگذرانند، حتی اگر علاقه چندانی به خانواده 
همسرتان ندارید و خیلی راحت نمی توانید با مادر زن یا 
پدرزن تان صحبت کنید اما گاهی به همسرتان پیشنهاد 

دهید که همراه هم به دیدن خانواده اش بروید.
او می خواهد تنها زنی باشد كه شما می بینید

او می داند که زیبا ترین یا باهوشترین زن دنیا نیست، 
نیازی هم ندارد که باشد، او تنها می خواهد در چشم 
شما زیباترین و بهترین زن دنیا باشد. او می خواهد 
شما فکر کنید که او بهترین اتفاق زندگی شما بوده 
است. این احساس را به او انتقال بدهید و ببینید که 
چگونه خوشبخت ترین زن دنیا خواهد بود و شما را نیز 
خوشبخت و شاد خواهد کرد و خانه تان پر می شود 

از خوشحالی.

نکات کوچک برای اینکه شاد باشید
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دزدی مسلحانه از بانکی در تهران 
در کمال خونسردی

مرکز اطلاع رسانی پلیس آگاهی تهران بزرگ اعلام کرد: دزدی مسلح با خونسردی تمام 
به یکی از شعب بانك در قیطریه وارد و پس از سرقت ٦۲٠ میلیون ریال از محل گریخت.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان ،ساعت ۱۲ و ٤٠ دقیقه یکشنبه دوازدهم اردیبهشت 
سالجاری مرد جوانی نقاب پوش وارد بانك اقتصاد نوین شعبه قیطریه شده و پس از بررسی 
داخل شعبه اسلحه کلت کمری خود را خارج و با تهدید مشتریان از مسئول بانك درخواست 
پول نقد کرد.براساس این گزارش مدیر بانك نیز که نگران جان مشتریان داخل شعبه بود از 
سارق خواست با برداشتن پول ها از محل دور شود که این دزد مسلح نیز با برداشتن ٦۲٠ 
میلیون ریال وجه نقد در کمال خونسردی پیاده بانك را ترك کرد. با اعلام موضوع به کلانتری 
۱٠۱ تجریش پرونده تشکیل و به اداره یکم پلیس آگاهی، کارآگاهان بخش مبارزه با سرقت 

مسلحانه پلیس آگاهی تحقیقات خود را برای دستگیری سارق مسلح بانك آغاز کرده اند.

فرمانده انتظامی شهرستان آبادان  خبرداد:

دستگیری کلاهبردار میلیاردی در آبادان 
فرمانده انتظامی شهرستان آبادان از شناسایی و دستگیری فردی که با جعل عنوان 
متصدی شرکت پیمانکاری بیش از یک میلیارد ریال کاهبرداری کرده بود، خبر داد.  به 
گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سرهنگ سید محسن تقی زاده با اعلام این خبر گفت: 
در پی دریافت مرجوعه قضائی مبنی بر اینکه فردی با جعل عنوان متصدی شرکت پیمانکاری 
اقدام به کلاهبرداری از چند شهروند آبادانی کرده ، موضوع به صورت ویژه در دستور کار 
کارآگاهان پلیس آگاهی قرار گرفت. وی اظهار داشت: فرد کلاهبردار با مراجعه به چند نفر از 
شهروندان ، خود را متصدی یک شرکت فعال پیمانکاری معرفی و با اغفال سوژه های خود 
مبلغ یک میلیارد و ۲٠٠ میلیون ریال از آنها کلاهبرداری کرده و متواری می شود. به گفته 
سرهنگ تقی زاده  ، کارآگاهان پلیس با تجزیه و تحلیل اطلاعات مردمی و تلاش شبانه روزی، 
سرانجام متهم را شناسایی و با هماهنگی قضائی طی یک عملیات ضربتی در مخفیگاهش 
دستگیر کردند.  فرمانده انتظامی شهرستان آبادان در پایان با اشاره به اعتراف صریح متهم به 
بزه ارتکابی از عموم شهروندان خواست، در تنظیم قراردادها کلیه قوانین و مقررات مربوطه را 

رعایت کرده و ضمن حفظ هوشیاری مانع رسیدن افراد شیاد به نیت پلیدشان شوند. 

فرمانده انتظامی استان خراسان جنوبی  خبرداد:

کشف بیش از 700 کیلو تریاک و حشیش
 در سربیشه

فرمانده انتظامی استان خراسان جنوبی از کشف 7۱٠ کیلوگرم تریاک و حشیش طی ۲٤ 
ساعت گذشته در شهرستان سربیشه خبر داد.

 سرهنگ مجید شجاع به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس،در تشریح این خبر گفت: 
با کسب خبری مبنی بر اینکه قاچاقچیان قصد جابه جایی مقادیر قابل توجهی مواد مخدر 
از روستاهای اطراف شهرستان سربیشه را دارند،مأموران بررسی موضوع را به طور ویژه 
آغاز کردند. وی افزود: مأموران انتظامی با انجام چندین روز کار اطلاعاتی،اقدامات گسترده 
تخصصی و رصد منطقه،موفق شدند روز گذشته ضمن شناسایی مسیر تردد قاچاقچیان 
با اجرای کمین در مسیر عبور آنان خودروی حامل مواد مخدر را شناسایی و پس از ۱٠ 
کیلومتر تعقیب و گریز متوقف کنند. سرهنگ شجاع بیان داشت: مأموران در بازرسی از 
خودروی تویوتا ٥۲٦ کیلو و۸٠٠ گرم تریاک و ۱۸٣ کیلو و ۲٠٠ گرم حشیش کشف 
کردند. وی تصریح کرد: در این عملیات یک دستگاه خودرو توقیف و متهم با تشکیل پرونده 
به مراجع قضائی معرفی شد. فرمانده انتظامی استان خراسان جنوبی با اشاره به برخورد 
مقتدرانه پلیس با سوداگران مرگ،خاطر نشان کرد: نیروی انتظامی با استفاده از توان و 
ظرفیت موجود در اقشار جامعه و اشراف اطلاعاتی بر نقاط مختلف استان ،اجازه نخواهد داد 

که قاچاقچیان و مخلان امنیت در هیچ نقطه ای احساس آرامش کنند. 

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان 
قم با اشاره به تصادف یک دستگاه موتورسیکلت با خودرو 
سواری گفت: در این حادثه راننده موتورسیکلت جان باخت. 
مهدی فراهانی با اشاره به حوادث شاخص این هفته اظهار 
کرد: برخورد خودرو سوناتا با موتورسیکلت، واژگونی کامیون 
در جاده رحمت آباد، واژگونی خودروی تیبا مقابل بوستان 
غدیر و انحراف از مسیر اتوبوس در اتوبان کاشان - قم از جمله 
حوادث شاخصی بود که در این مدت به وقوع پیوست.وی با 
تشریح جزئیات حادثه برخورد یک دستگاه خودرو سوناتا با 
موتورسیکلت گفت: بر اثر برخورد شدید سوناتا با موتورسیکلت 
یک نفر کشته و سه نفر به شدت مجروح شدند.معاون مرکز 
مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم اضافه کرد: 
در این تصادف، راکب موتورسیکلت که آقایی ۱۸ ساله بود به 
دلیل اصابت ضربه به سر در دم فوت کرد و دیگر سرنشین 
موتورسیکلت نیز که به شدت آسیب دیده بود توسط عوامل 
اورژانس ۱۱٥ قم به مراکز درمانی منتقل شد.فراهانی ادامه 
داد: در این تصادف دو سرنشین خودرو سوناتا که به شدت 

مجروح شده بودند با دو دستگاه آمبولانس به مراکز درمانی 
منتقل شدند.وی با تشریح جزئیات حادثه واژگونی کامیون 
در جاده رحمت آباد واقع در جاده قدیم قم - تهران افزود: 
این حادثه منجر به وارد آمدن آسیب های گوناگون به راننده 
فوریت های  و  حوادث  مدیریت  مرکز  شد.معاون  کامیون 
کامیون  این  راننده  کرد:  خاطرنشان  قم  استان  پزشکی 
آقایی ٤۱ ساله  ای بود که از ناحیه ساعد دچار قطعی دست 
شد.فراهانی با اشاره به امدادرسانی اورژانس ۱۱٥ به مجروح 
این حادثه تصریح کرد: مجروح این حادثه پس از دریافت 
خدمات اولیه پیش بیمارستانی برای ادامه درمان و تصمیمات 
پزشکی به بیمارستان شهید بهشتی منتقل شد.وی با اشاره 
به وضعیت سخت مجروح این حادثه و محدودیت زمان برای 
پیوند عضو قطع شده گفت: در این راستا هماهنگی های لازم 
با هواناجا_Eoc و اورژانس کشور صورت گرفت و پس از انجام 
اقدامات اولیه در بیمارستان شهید بهشتی با بالگرد اورژانس، 
به بیمارستان امام خمینی)ره( تهران برای پیوند عضو اعزام 
شد.این مسئول همچنین از واژگونی خودروی تیبا مقابل 

بوستان غدیر خبر داد و افزود: بر اثر این حادثه هفت نفر 
مجروح شدند.فراهانی اظهار کرد: در میان مجروحان یک 
کودک سه ساله نیز وجود داشت که برای امدادرسانی و انتقال 
به مراکز درمانی، سه دستگاه آمبولانس اورژانس ۱۱٥ به 
محل حادثه اعزام شد.وی با بیان اینکه مجروحان این حادثه 
توسط پرسنل اورژانس ۱۱٥ خدمات اولیه را دریافت کردند، 
ادامه داد: مجروحان با سه دستگاه آمبولانس برای تکمیل 
درمان به مراکز درمانی قم انتقال یافتند.معاون مرکز مدیریت 
حوادث و فوریت های پزشکی استان قم تصریح کرد: انحراف 
از مسیر اتوبوس در اتوبان کاشان - قم نیز دیگر حادثه ای 
بود که در این هفته رخ داد و منجر به مجروح شدن ۲٣ نفر 
شد.فراهانی اضافه کرد: پس از اعزام نخستین آمبولانس به 
محل حادثه و محرز شدن ۲٣ مجروح، پنج آمبولانس دیگر 
برای امدادرسانی به مجروحان اعزام شد.وی خاطرنشان کرد: 
مجروحان این حادثه پس از دریافت خدمات درمانی اولیه 
به دو مرکز نکویی و شهید بهشتی قم برای تکمیل درمان 

منتقل شدند.

کارشناس مسئول پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اعضای بدن پسر نوجوان که 
در قم دچار مرگ مغزی شده بود، اهدا شد و به شش بیمار زندگی دوباره بخشید. 

ولی الله صمدی در گفت و گو با ایرنا، افزود: این نوجوان که بر اثر تصادف، ۱٠ روز در یکی از 
بیمارستان های قم بستری بود، پس از یك دوره درمان و حصول اطمینان از برگشت ناپذیر بودن 

علائم حیاتی به وضعیت عادی، مرگ مغزی وی تشخیص داده شد.
وی با بیان اینکه خانواده این بیمار با ایثار نسبت به اهداء اعضای بدن فرزند خود رضایت دادند، 
گفت: اعضای اصلی بدن این نوجوان از جمله قلب، کبد، ریه و کلیه ها به شش بیمار بستری در 
بیمارستان زندگی دوباره بخشید. وی با اشاره به اینکه مرگ مغزی بیماران توسط تیم پزشکی 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تایید می شود، بیان کرد: این تیم چهار نفره شامل 
متخصص جراح مغز و اعصاب، متخصص داخلی مغز و اعصاب، متخصص بیهوشی و متخصص 
داخلی هستند که هر کدام به صورت جداگانه پس از انجام معاینات و آزمایشات پزشکی، مرگ 
مغزی بیماران را تایید می کنند. صمدی ادامه داد: پس از تایید مرگ مغزی توسط این تیم، 
پزشکی قانونی نیز باید ضمن تایید اقدام های تیم پزشکی، با انجام مجدد معاینات و آزمایشات، 

برگه مرگ مغزی را تایید کند.  وی با بیان اینکه با توجه به گروه خونی، قد، وزن، شرایط پزشکی 
و اورژانسی بودن افراد منتظر در لیست، اعضا بیماران به آن ها اهدا می شود، افزود: اهدای عضو 
در صورت وصیت بیماران مرگ مغزی و یا جلب رضایت خانواده این بیماران توسط پزشکان 
بیمارستان ها، انجام می شود. وی با بیان اینکه فاصله بین تشخیص مرگ مغزی بیمار تا پیوند 
اعضا نباید طولانی شود، گفت: پس از مرگ مغزی سایر دستگاه های بدن مانند قلب، کبد و 
کلیه ها به عملکرد خود ادامه می دهد، ولی پس از یك تا ۱۲ روز این اعضا نیز از کار می افتد و 
احتمال عمل موفق پیوند کمتر می شود.کارشناس مسئول پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی 
قم با بیان اینکه اهدای عضو صورت گرفته در قم نخستین مورد در سال جاری است، خاطرنشان 
کرد: سال گذشته اعضای بدن ۱٥ بیمار مرگ مغزی و در سال ۹٣ نیز اعضای بدن شش بیمار 
مرگ مغزی استان به بیماران نیازمند اهدا شد. وی با اشاره به اینکه به طور میانگین سالانه ۱٠٠ 
تن در استان قم دچار مرگ مغزی می شوند، افزود: از این تعداد حدود 7٠ تن دارای شرایط 
پیوند اعضا هستند، ولی به دلیل اینکه برخی خانواده ها برگشت ناپذیر بودن بیمار مرگ مغزی را 

نمی پذیرند، سالانه اعضای بدن ۱٠ تا ۱۱ بیمار به نیازمندان پیوند می شود.

چهار سارق مسلح اقدام به سرقت از یك طلافروشی در شهر گالیکش در شرق استان گلستان در ساعت ۲۱ سه شنبه 
شب  گذشته کردند. 

به گزارش ایرنا، سیدعبدالحمید کریمی دادستان عمومی شهرستان گالیکش با تایید این سرقت مسلحانه گفت : به 
دنبال وقوع این سرقت ، نیروهای انتظامی وارد عمل شده و به دنبال دستگیری عوامل سرقت هستند. شاهدان عینی 
سرقت می گویند : حدود ساعت ۲۱ سه شنبه شب چهار سارق مسلح ، مغازه طلا فروشی واقع در جنب مسجد جامع 
شهر گالیکش مورد دستبرد قرار دادند.به گفته این شاهدان، یکی از سارقان پشت فرمان اتومبیل نشسته و یك نفر دیگر از 
آنان اقدام به بستن مسیر جاده گنبد به سمت مشهد که از داخل شهر می گذرد، کرده است.دو نفر از سارقان نیز وارد مغازه 
طلافروشی شده و یکی از آنان، افراد حاضر در مغازه را که سه نفر بوده اند با اسلحه تهدید وسارق دیگر با شکستن شیشه 
ویترین اقدام به سرقت طلاهای موجود در مغازه کرده است .به گفته شاهدان عینی ، سارق مسلحی که اقدام به بستن 
خیابان کرده بود، مرتب اقدام به تیراندازی هوایی کرده و باعث رعب و وحشت مردم شده است.شاهدان عینی مشخصات 
خودرو سارقان را رانای سفید رنگ با پلاك ایران ۱۲)مشهد( اعلام کردند و گفتند ، تمامی سارقان با زدن نقاب، صورت خود 
را پوشانده بودند.هنوز از مقدار طلای سرقت شده اطلاع دقیقی به دست نیامده ولی گفته های مردمی حکایت از سرقت 
بین ۱٠ تا ۲٠ کیلوگرم طلا از این مغازه دارد.شهر گالیکش مرکز شهرستان گالیکش در شرق استان گلستان و در مسیر 

جاده بین المللی مشهد - تهران واقع و فاصله آن از گرگان مرکز استان گلستان حدود ۱۲٠ کیلومتر است. 

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم خبر داد :

مرگ موتورسوار در برخورد با خودرو سواری 

کارشناس مسئول پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم :

 اهدای اعضای بدن نوجوان  قمی به شش بیمار زندگی دوباره بخشید 

سرقت مسلحانه از یک طلافروشی در گالیکش 

شما چقدر از دیگران انتقاد می کنید؟ آیا به همان میزان که انتقاد 
می کنید انتقاد پذیر هم هستید؟ آدم های زیادی هستند که علیرغم 
انتقادگری افراطی نسبت به دیگران از مورد انتقاد واقع شدن اصلًا 
خوششان نمی آید و در برابر هر انتقادی سریع جبهه می گیرند. کنار 

آمدن با این افراد گرچه آسان نیست ولی ممکن است. 
 انتقاد اگر با نیتی سالم و با کلماتی به جا انجام شود و اگر در حد 
متعادل باشد می تواند به رشد و کمال ما کمک کند. تا اینجای قضیه 
مشکلی وجود نخواهد داشت ولی اگر انتقاد به یک عادت و رویه ارتباطی 
تبدیل شده باشد طوری که به خاطر هر اتفاق کوچکی از دیگران انتقاد 
کنیم خیلی زود از گردانه روابط اجتماعی کنار گذاشته خواهیم شد. 
دلیل آن هم مشخص است؛ آدم ها از شخصیتهای انتقادی خوششان 
نمی آید چون این افراد فقط از دیگران انتقاد می کنند و آنقدر خودشان 
را قبول دارند که اجازه هیچ نقد و نظر متقابلی را به بقیه نمی دهند. در 
این مقاله درباره گروه های مختلف این افراد و راه های کنار آمدن با آنها 

صحبت می کنیم. 
انتقادی ها چه كسانی هستند؟ 

سبک رفتاری انتقادی بودن و در عین حال انتقاد پذیر نبودن، اغلب 
در افرادی دیده می شود که در یک یا چند تا از گروه های زیر قرار 

می گیرند: 
گروه خود برتر بین ها

مورد انتقاد مکرر واقع شدن باعث ناراحتی و خشم می شود. لازم است 
فرد قابل اعتماد و آگاهی را برای در میان گذاشتن احساساتتان پیدا کنید 

و یا احساساتتان را بنویسید 
این گروه آنقدر در خیال موفقیت ، قدرت و کاردُرُستی خودشان غرق 
شده اند که نمی توانند ایرادهایشان را ببینند. این افراد وقتی در موقعیت 
ارزیابی خودشان قرار می گیرند نسبت به وقتی که می خواهند دیگران را 
ارزیابی کنند، از معیارهای مطلوبتری استفاده می کنند و در نتیجه حاضر 

نیستند همانقدر که از دیگران انتقاد می کنند مورد انتقاد واقع بشوند. 
گروه بدبین ها

 این آدم ها چون به دیگران اعتماد ندارند همیشه آماده اند تا از هر 
کاهی کوه بسازند و در نتیجه مدام در حال انتقاد کردن و زیر سؤال بردن 
رفتارهای بقیه هستند. آنها حتی به خاطر هر مشکلی که برای خودشان 
پیش می آید هم دیگران را سرزنش می کنند و در مقابل زیر بار پذیرش 

هیچ سرزنش یا مسئولیت و شکستی نمی روند. 
گروه كنترل گرها

این افراد تمایل زیادی برای کنترل کردن رفتار دیگران دارند و از انتقاد 
کردن به عنوان ابزاری برای کنترل استفاده می کنند. مانند دو گروه قبل 

این اشخاص تمایلی برای پذیرفتن انتقادات دیگران ندارند.
گروه فراری ها

عده دیگری هم هستند که دیگران را مورد هجمه بی امان انتقادات 
خودشان قرار می دهند تا فرصت انتقاد کردن را از آنها بگیرند. افرادی که 
از این تاکتیک که نوعی فرار رو به جلو تلقی می شود استفاده می کنند، 
مانند گروه های قبل، عزت نفس پایینی دارند و برای محافظت از همین 
مقدار کم عزت نفس، دست به رفتارهای انتقادی افراطی می زنند. برخی 

از وسواسی ها و افسرده ها را می توان در این گروه جای داد. 
با آدم های انتقادی چطور كنار بیاییم؟ 

هیچ کس را نمی شود از چرخه روابط اجتماعی حذف کرد. درست 
است که کنار آمدن با بعضی از افراد مثل افراد انتقادی سخت است اما 
اگر چنین کسی همکار یا همسایه و یا یکی از اقوام نزدیک شما باشد 
ناگزیرید که با او رابطه داشته باشید. برای اینکه در این کار موفق بشوید 

لازم است با چند راهبرد آشنا باشید:
حساس نشوید

وقتی با یک آدم انتقادی مراوده می کنید این احتمال به مقدار زیاد 
وجود دارد که بعد از مدتی از کوره در بروید و بخواهید با یک جمله ی 
حسابی جواب انتقادهای پایان ناپذیر او را بدهید. شاید این کار به طور 
موقت حالتان را بهتر کند اما یادتان باشد که این فرد انتقاد گر کسی 
است که شما ناگزیرید برای مدتی نامعلوم با او سر و کار داشته باشید پس 
سعی کنید به جای اینکه به فکر تلافی باشید آرامش خودتان را حفظ 

کنید. برای این کار می توانید مثلًا روی تنفستان تمرکز کنید. 
بحث نكنید

اشخاص انتقادی افراد سر سختی هستند و هر قدر هم که شما برای 
متقاعد کردنشان تلاش کنید باز هم آنها از مواضع خودشان کوتاه نمی 
آیند که هیچ، بیشتر در لاک دفاعی فرو می روند و انتقادی تر هم می 
شوند. البته این به معنای آن نیست که شما هر انتقادی که آنها کردند 
را بپذیرید، شما می توانید با قاطعیت و متانت توضیحاتی به آنها بدهید 
ولی باید مراقب باشید که در لاک دفاعی فرو رفتنِ آنها به شما هم 

سرایت نکند. 
مرزگذاری كنید

وقتی با یک آدم انتقادی مراوده می کنید این احتمال به مقدار زیاد 
وجود دارد که بعد از مدتی از کوره در بروید و بخواهید با یک جمله ی 

حسابی جواب انتقادهای پایان  ناپذیر او را بدهید
عذرخواهی کردن و یا ژست انتقاد پذیری گرفتن در برابر افراد انتقادی، 
باعث تغییر رفتار آنها نمی شود. پس برای اینکه از فشارهای ناشی از 
رابطه با این افراد ایمن بمانید، سعی کنید مرزهایی را برای خودتان 

تعیین کنید. 
احساساتتان را بیان كنید

مورد انتقاد مکرر واقع شدن باعث ناراحتی و خشم می شود. لازم است 
فرد قابل اعتماد و آگاهی را برای در میان گذاشتن احساساتتان پیدا کنید 

و یا احساساتتان را بنویسید. 
با احترام برخورد كنید

مهم نیست دیگران چه رفتاری می کنند مهم آن است که شما با 
برخورد محترمانه تان، شأن والای خودتان را حفظ کنید. 

شوخ طبعی تان را حفظ كنید
شوخ طبعی یک راهکار مناسب برای کنار آمدن با شرایط استرس 
زا است. البته مراقب باشید در موقع صحبت کردن با این افراد لبخند 
یا شوخ طبعی زیادی به خرج ندهید چون ممکن است آنها با خودشان 
فکر کنند که دارید مسخره شان می کنید و در نتیجه اوضاع رابطه تان 

پیچیده تر بشود.  

چگونه با آدمهای انتقادی کنار بیاییم؟ 
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نکتــه

دریــچه

روز  )نخستین  پیش  چندی  آمریكا  عالی  دیوان   
اردیبهشت ماه(، رای یك دادگاه این كشور مبنی بر برداشت 
نزدیك به 2 میلیارد دلار از دارایی های مسدود شده ایران 
را تایید كرد؛ اقدامی كه با واكنش های جدی مقام های 
كشورمان رو به رو شد. بر اساس حكم این دادگاه، قرار است 
این دارایی ها به بازماندگان قربانیان بمبگذاری سال 1983 

در مقر تفنگداران دریایی آمریكا در بیروت پرداخت شود.
در واكنش به این حكم، »محمدجواد ظریف« وزیر امور 
خارجه كشورمان، اعلام كرد: دولت آمریكا را مسوول حفظ 
اموال خود می دانیم و اگر به این دارایی ها دست اندازی 
شود، ادعای خسارت می كنیم. پیش از این نیز سخنگوی 
وزارت امور خارجه، حكم دیوان عالی آمریكا علیه ایران را 
محكوم و آن را غیرمنطبق با اصول و مبانی اولیه حقوق بین 
الملل اعلام كرد. وی تاكید كرد، حكم صادره دیوان عالی 
آمریكا، عدالت و قانون را به سخره گرفته است و دستبرد به 

اموال جمهوری اسلامی ایران محسوب می شود.
در همین پیوند، ظریف اخیرا نامه ای به »بان كی مون« 

دبیر كل سازمان ملل متحد نوشت. 
اقدام دادگاه های  نامه  این  ایران در  امور خارجه  وزیر 
پایه علیه دارایی های  بی  آرای  آمریكا در صدور  داخلی 
جمهوری اسلامی ایران از جمله رای اخیر را تهدیدی جدی 

علیه نظم و حقوق بین الملل دانست.
در ارتباط با حكم صادر شده دیوان عالی آمریكا و بررسی 

حقوقی آن، گفت وگویی را با حبیبی مجنده حقوقدان و عضو 
هیات علمی دانشگاه مفید قم انجام داده ایم.

وی حكم صادر شده را خلاف اصول اساسی حقوق بین 
الملل دانست و گفت در این حكم، حاكمیت و برابری دولت ها، 
مصونیت قضایی و اجرایی آن ها و همچنین مصونیت اموال و 

دارایی كشورها نادیده گرفته شده است.
به گفته حبیبی رجوع به »دیوان بین المللی دادگستری« 
بهترین راه برای پیگیری حقوقی حكم دادگاه آمریكایی است. 
همچنین برای استیفای حقوق ضایع شده كشورمان، تلاش 

های همزمان سیاسی و حقوقی باید مدنظر قرار گیرد.
متن كامل گفت وگوی ایرنا با حبیبی به شرح زیر است:

را  ایران  علیه  آمریكا  عالی  دیوان  اخیر  حكم  بسیاری 
غیرمنطبق با اصول و مبانی اولیه حقوق بین الملل می دانند. به نظر شما آیا چنین 

حكمی از نظر حقوقی و قانونی قابل توجیه است؟
حکم صادر شده مغایر با اصول حقوق بین الملل است زیرا با اجرای این حکم اصول 
اساسی حقوق بین الملل همچون حاکمیت و برابری دولت ها، مصونیت قضایی و اجرایی آن 
ها و مصونیت اموال و دارایی کشورها نادیده گرفته شده است. این حکم از نظر قضایی در 
آمریکا طی ۲ مرحله اتفاق افتاد. نخست در دادگاه های بدوی )دادگاه های داخلی آمریکا(، 
شکایت بستگان افراد کشته یا زخمی شده حادثه از ایران پیگیری شد. در واقع رای صادر 
شده دادگاه های بدوی خلاف مصونیت قضایی دولت ها است چرا که دادگاه های هیچ 
کشوری نمی توانند در ارتباط با اعمال و رفتاری که یك کشور در مقام حاکمیت انجام می 

دهد، قضاوت کنند.
کشورمان در مرحله بدوی دادگاه ها شرکت نکرد و رای آن دادگاه ها به صورت غیابی 
صادر شد زیرا ایران رای این دادگاه ها را به رسمیت نمی شناخت. دادگاه های بدوی در چند 
ایالت مختلف آمریکا حکم صادر کردند. آمریکایی ها در دادگاه فدرال نیویورك اجرای احکام 
اولیه ای را درخواست کردند که در دادگاه های ایالتی و به صورت بدوی صادر شده بودند. 
همچنین آمریکایی ها با به دست آوردن اطلاعاتی از اموال ایران، آن ها را شناسایی کردند 
که این امر خود خلاف قوانین و مقررات بانکداری بین المللی است چرا که اطلاعات مالی 

در بانك ها جنبه محرمانه دارد.

بر چه اساسی دادگاه داخلی آمریكا، چنین حكم حقوقی را علیه یك دولت 
دیگر صادر كرد؟

 در آمریکا قوانینی تصویب شده که بر اساس آن به دادگاه های این کشور اجازه داده 
میشود در موارد اعمال تروریستی و نقض حقوق بشر، قاعده مصونیت قضایی دولت ها را 

کنار بگذارند. هر چند این قانون داخلی آمریکا با حقوق بین الملل مغایرت دارد اما از نظر 
حقوق داخلی آمریکا معتبر است.

حقوق بین الملل چه نظری در مورد پرونده هایی چون انفجار بیروت و دریافت 
غرامت دومیلیارد دلاری از ایران دارد؟ رویه های حقوقی مشابه چه نتیجه ای 

داشته اند؟
آمریکا جزو نخستین کشورهایی است که آرای مربوط به مصونیت قضایی دولت ها در 
آن جا صادر شده است. در سال های اخیر آمریکایی ها از استثنا در قاعده مصونیت دولت 
ها سخن به میان آورده اند و معتقدند که اقدام های تروریستی، بیرون از قاعده مصونیت 

قضایی دولت ها است.
آخرین پرونده ای که درباره مصونیت دولت ها در دیوان بین المللی دادگستری مطرح 
و حکم درباره آن صادر شد، مربوط به سال ۲٠۱۲ میلادی است. این پرونده مربوط به 
شکایت آلمان از ایتالیا بود. در دادگاه های ایتالیا به نفع شاکیان بازمانده های جنگ 
جهانی دوم رای صادر شده بود. ایتالیا نخست از متحدان آلمان و جزو کشورهای »دول 
محور« بود تا این که در سال ۱۹٤٣ با شورش مردم، »بنیتو موسولینی« دیکتاتور این 
کشور از قدرت خلع شد. در نتیجه ایتالیا به متفقین پیوست و علیه آلمان اعلان جنگ 
کرد. برهمین اساس آلمانی ها بخشی از ایتالیا را تصرف کردند که در این میان شماری 

از ایتالیایی ها از بین رفتند.
دادگاه های ایتالیا احکامی را صادر کردند که تبدیل به موجی در اروپا شد زیرا در دیگر 
کشورهای اروپایی نیز علیه آلمان شکایت و احکامی صادر شد. بر اساس آرای دادگاه های 
ایتالیایی، اموال آلمان در ایتالیا مصادره شد. با شکایت آلمان به دیوان بین المللی دادگستری، 
رای به نفع آلمان صادر و ایتالیا محکوم شد چرا که ایتالیا مصونیت قضایی دولت دیگر را 

نقض کرده بود.

حكم دیوان عالی آمریكا چه تاثیری بر رویه های حقوقی و 
تخریب چهره حقوق بین الملل خواهد داشت؟

اگر ما رای ۲٠۱۲ دیوان دادگستری )رای ناظر بر مناقشه یاد شده 
میان آلمان و ایتالیا( را نداشتیم رویه کشورهایی همچون ایتالیا تقویت 
می شد اما رای دیوان این روند را متوقف کرد. این رای نگذاشت 
استثناهای تازه ای همچون حقوق بشر و تروریسم اصل مصونیت 
قضایی و اجرایی دولت ها را خدشه دار کند. به این ترتیب، رویه 
های حقوقی مشابه در سطح بین المللی رای دادگاه آمریکایی را 

نمی پذیرد.

بیشتر حقوقدانان معتقدند بهترین راهكار در شرایط 
بین  دیوان  به  راه شكایت  از  پیگیری  و  اعتراض  كنونی 
المللی دادگستری است. آیا شما نیز معتقد به این مساله 

هستید؟
 بله، من نیز معتقدم که شکایت به دیوان بین المللی دادگستری 
بهترین راه برای پیگیری حقوقی حکم دادگاه آمریکایی است. البته 
این راه به خاطر طولانی و زمانبر بودن دشواری های خاص خود را 
دارد. از طرفی، در این مرحله ۲ طرف باید صلاحیت دیوان برای 
رسیدگی به این موضوع را بپذیرند یعنی هر کشوری که علیه کشور 
دیگر طرح دعوا می کند باید در دادخواست خود اثبات کند کشور 

مقابل هم صلاحیت دیوان را پذیرفته است.
یکی از راه ها اعلام رضایت ۲ طرف، انعقاد موافقتنامه است 
که با توجه به روحیه آمریکایی ها احتمال آن ضعیف است. راه 
دیگر از معاهده های از قبل منعقد شده میان ۲ طرف می گذرد؛ 
معاهده ای که اختلاف های ناشی از آن به دیوان ارجاع داده شده 
باشد. در صورت وجود چنین معاهده ای، طرف ها می توانند با 
استناد به آن معاهده، اختلاف خود را به دیوان دادگستری بین 

المللی ارجاع دهند.
طرف  بین ۲  ای  معاهده  آیا  که  دید  باید  کنونی  پرونده  در 
وجود دارد یا خیر. در بررسی ها متوجه می شویم یك »عهدنامه 
مودت« بین ایران و آمریکا وجود دارد که مربوط به سال ۱٣٣٤ ) 

۱۹٥٥میلادی( است. 
در آن عهدنامه مقرراتی در زمینه نوع رفتار اتباع ۲ کشور، تجارت 
و دارایی آنان در کشورهای یکدیگر توافق شده است. باید دید آیا این 
اختلاف می تواند در چارچوب آن معاهده مطرح شود. البته نمی توانیم 
به روشنی بگوییم که اختلاف مربوط به توقیف اموال جمهوری اسلامی ایران در چارچوب 

این معاهده می گنجد. 
نخستین مساله ما این است که آیا دیوان بین المللی دادگستری صلاحیت رسیدگی به 
این پرونده را خواهد داشت یا نه. بررسی ماهوی این که وضعیت به چه نحوی پیش می رود 

و آمریکا چه دفاعیاتی را ایراد خواه کرد، خود مساله ای دیگر است.
البته یك راه حقوقی دیگر هم وجود دارد آن هم توافق ایران با آمریکا برای تشکیل یك 
هیات داوری است. ایران و آمریکا در صورت توافق می توانند هر کدام یك داور انتخاب کنند. 
سپس هر ۲ کشور به اتفاق یکدیگر داور سومی را نیز برگزینند. بر این اساس یك هیات 
داوری تشکیل می شود که هر ۲ طرف باید به رای آن تَن دهند. به احتمال قوی اما آمریکا 

این راهکار را هم نمی بپذیرد.

وزیر امور خارجه كشورمان به تازگی در نامه ای به دبیر كل سازمان ملل متحد، 
خواستار ورود این سازمان بین المللی به اختلاف ایران و آمریكا شده است. این 

راهكار تا چه میزانی می تواند نتیجه بخش باشد؟
به نظر می رسد باید تلاش های سیاسی و حقوقی همزمان پیگیری شود تا بتوانیم 
حق ضایع شده خود را استیفا کنیم. در این میان شیوه های حل مسالمت آمیز اختلاف 
های بین المللی گوناگون است. در کل می توان این شیوه ها را به ۲ دسته تقسیم 
کرد؛ نخست شیوه های غیرحقوقی و دیپلماتیك و دیگری شیوه های حقوقی. در کنار 
شیوه های حقوقی که به آن اشاره شد، در شیوه های غیرحقوقی بیشتر مواردی که در 
ماده ٣٣ منشور سازمان ملل مطرح شده به کار بسته می شود. این ماده توصیه می 
کند، اختلاف میان کشورها از راه هایی همچون »مذاکره«، »کمیته تحقیق« و »مساعی 

جمیله« پیگیری و حل شود. 

رییس دفتر رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام، بخش 
زیاد نارضایتی ها از برجام را ناشی از رقابت های سیاسی 
دانست و گفت: برخی با طرح زود هنگام انتخابات ریاست 

جمهوری به دنبال سست كردن دولت هستند.
محمد هاشمی رفسنجانی كه از دوران انقلاب تا مسئولیت 
های اجرایی پس از آن، دولت سازندگی و اكنون به عنوان 
سیاست مداری معتدل فعالیت داشته و دارد در تشریح 
وضعیت دولت یازدهم می گوید:»برجام به تنهایی خود یك 
دستاورد بزرگ بوده است. دستاوردی كه دولت های قبلی از 

آن محروم بودند«.
وی از از اهمال دولت قبل در جلوگیری از مصادره اموال 
بانك مركزی در آمریكا می گوید و بر این باور است: اگر پول در 
بانك ها باقی می ماند، مطابق قوانین بانكداری هیچ كشوری 
نمی توانست به آن دست درازی كند اما در یك دوره ای این 
پول ها را به اوراق بهادار آمریكا تبدیل و به تعبیری بهتر، 

شرایط دست اندازی آمریكا فراهم شد.
مشروح گفت و گوی محمد هاشمی رفسنجانی با ایرنا در 
خصوص نتایج انتخابات مجلس دهم، تركیب آینده مجلس، 
انتخابات 96 و واقعیت ها در مورد مصادره دو میلیارد دلار از 

اموال ایران در ذیل آمده است:

منتقدان دولت یازدهم می گویند، پذیرفتن برجام از سوی 
ایران هیچ دستاوردی برای كشورمان نداشته است. به عنوان 
یك فعال سیاسی بفرمایید برجام چه دستاوردی برای دولت 

داشت؟
برخلاف نظر منتقدان روحانی، معتقدم خود برجام یك دستاورد 
بزرگ محسوب می شود بدان معنا که پس از چندین سال، فشار 
بر کشور و تصویب چندین قطعنامه به بهانه مسائل هسته ای پایان 
پذیرفت. به هر حال مسائل هسته ای یکی از مهم ترین بهانه های 
غرب برای اعمال فشار بر تهران بود. اکنون این بهانه دیگر وجود ندارد.

مجموع اظهارات و موضع گیری های مقامات غربی نشان دهنده 
این واقعیت است که دیگر این ابزار فشار در روابط ایران و غرب کارایی 
خود را از دست داده است. بنابراین از منظر کارشناسان، خود برجام 
یك دستاورد بزرگ برای دولت روحانی بود. دستاورد بزرگی که دولت 

های قبلی از آن محروم بودند.

اما منتقدان دولت یازدهم می گویند از میزان تهدید های 
آمریكا به رغم وجود برجام كاسته نشده است؟

غرب تا دیروز در تبلیغات خود ایران را یك دشمن خطرناك و در 
آستانه هسته ای شدن برای جامعه بین الملل به تصویر می کشید. 
اکنون این تصویر دیگر وجود خارجی ندارد؛ نه در سخنرانی ها و نه در 
تحلیل ها نمی توانیم این مسئله را ببینیم. به معنای درست تر، این 
بهانه تبلیغات ضد ایرانی دیگر وجود خارجی ندارد. آنچه از گفته های 
مقامات آمریکایی می توانیم متوجه شویم بحث بر سر مسائل دیگری 

است که ارتباطی به برجام ندارد.

مسئله این است كه برجام اكنون چه سودی برای ایران 
داشته است ؟

در مسائل ایران و جامعه بین الملل چند نکته اساسی وجود دارد 
که باید برای بررسی دستاوردهای برجام مورد توجه قرار گیرند. 
چندین سال است که تجارت، انتقال پول، سرمایه گذاری، کشتیرانی 
و خرید و فروش نفت ایران ، تحت تاثیر تحریم های بین المللی است.

این واقعیت ها سبب شده بود در روابط تجاری کشورمان مشکل 
ایجاد شود. فروش نفت کشورمان در سال های تحریم به زیر یك 
میلیون بشکه در روز رسید، حتی در این اواخر ما قادر به دستیابی 
به پول حاصل از این مقدار هم نبودیم. برجام در چنین شرایطی 
حاصل شد. در واقع وقتی می گوییم این برجام خودش یك دستاورد 
مهم بوده است باید در ظرف زمانی و شرایط تحریم ها آن را بررسی 

کنیم. اکنون هر چند با گذشت زمان، تولید نفت ما به بالای ۲ میلیون 
بشکه رسید و ارتباطات بانکی ما در حال افزایش یافتن است اما باید 
این واقعیت را بپذیریم که ایران بیش از دو سال از شبکه بانکداری و 

ارتباطات جهانی دور نگه داشته شده بود.

پس چرا منتقدان برجام معتقدند كشورمان تنها تعهداتی 
پذیرفته است ودر مقابل چیزی را به دست نیاورده است؟

در فضای رقابت های سیاسی جناح های مختلف، این بحث 
ها وجود دارد. بخش اعظمی از این نارضایتی ها به فضای رقابت 
های جناحی درون کشور باز می گردد. برخی جناح ها می خواهند 
دستاورد بزرگ دولت را کوچك یا حتی منفی نشان دهند به همین 

دلیل می گویند برجام دستاورد بزرگ و افتخار نبوده است.
اما این ها تنها یك گروه اندکی هستند و اکثریت نظر آنها را 
ندارند. گروه های متعددی در برابر این گروه اقلیت هستند که برجام 
را دستاورد بزرگ و مایه افتخار دولت یازدهم می دانند. این گروه 
اکثریت برجام و دستاوردهایش را مثبت ارزیابی می کنند و به برجام 

بدبین نیستند.
گروه  دراین  علمای شناخته شده کشور  و  قم  عظام  مراجع 
اکثریت قرار دارند. بنابراین این گونه که گروه اقلیت می گویند برجام 
دستاوردی نداشته است در جامعه مخالفان زیادی دارد. بسیاری از 
نخبگان کشور نظری مخالف منتقدان برجام و نتایج آن را دارند. به 
همین دلیل نخبگان سیاسی نسبت سنگ اندازی ها و کارشکنی های 

مخالفان دولت در اظهاراتشان اظهار ناخشنودی می کنند.

آیا روحانی می تواند از برجام و دستاوردهایش استفاده 
كند یا این مخالفان هستند كه در انتخابات 96 از برجام و 

مسائل اقتصادی استفاده می كنند؟
بحث پیرامون انتخابات ۹٦ بسیار زود هنگام است. من فکر می 
کنم کسانی که بحث پیرامون انتخابات ۹٦ و نتیجه آن را مطرح 
می کنند، هدفشان ترساندن دولت است. مخالفان آقای روحانی می 
خواهند به این بحث ها دامن بزنند و یاس و ناامیدی را در دولت و قوه 
مجریه ایجاد کنند. اگر ما بخواهیم به صورت تجربی نتیجه انتخابات 
را پیش بینی کنیم، می توانیم بگوییم خود برجام عاملی برای پیروزی 

حامیان روحانی در انتخابات مجلس بوده است.
برجام بسیار پیشتر از برگزاری انتخابات هفتم اسفند به امضا رسید 
و اجرایی شد. در آستانه هفتم اسفند هم همین تخریب ها و تبلیغات 
ها علیه برجام و اقدامات دولت انجام می شد اما زمان انتخابات و سر 

صندوق مردم برخلاف تبلیغات گسترده مخالفان برجام رای دادند.

یكی از تحلیل گران معتقد است انتخابات مجلس رقابت 
بین برجامیان و نابرجامیان بود. آیا این تحلیل را شما هم قبول 

دارید؟
من این تعبیر را انجام نمی دهم. اما معتقدم مخالفت برخی 
جناح ها با برجام و منفی بافی که برخی چهره ها در آستانه انتخابات 
انجام دادند، تاثیری در حضور مردم و نتیجه انتخابات نداشت. حتی 
در فاصله میان دور اول و دور دوم در برخی شهرستان ها علیرغم 

اظهارات منفی و تبلیغات منفی گروه ها و چهره ها، نتیجه به مانند 
7 اسفند بود.

اگر این سخنان منفی علیه برجام تاثیر گذار بود قطعا باید در دور 
دوم نتیجه غیر از آنچه که منتشر شد اتفاق می افتاد. به رسانه های 
نزدیك و حامی دولت نیز توصیه می کنم به طرح این بحث که دولت 
روحانی به همین یك دوره محدود می شود وارد نشوید که این بحث 

انحرافی و یك دام برای منحرف کردن ذهن افکار عمومی است.
مخالفان روحانی از هم اکنون می خواهند با طرح این بحث ها، 
انتخابات ۹٦ را سست نشان دهند. پرداختن به این مسائل به لحاظ 
روانی درست نیست و ذهن جامعه را مشوش می کند. حمله ها و 
تخریب ها بیشتر واکنشی است به انتخابات هفتم اسفندماه که در 
آن یك طیف سیاسی در کشور از سوی مردم کنار گذاشته شدند. به 
همین دلیل تندروها با طرح بحث های زودهنگام به دنبال سست 

کردن دولت هستند.

در همین بحث ها راجع به اثر گذاری برجام یا بی تاثیر 
بودن آن، بحث دست اندازی آمریكا به اموال ایران و مصادره 

دو میلیارد دلار پیش كشیده شد.
مقصر دولتی است که در دوران مسئولیت خود دو میلیارد دلار 
را از بانك های اروپایی به آمریکا منتقل و اوراق بهادار این کشور را 
خریداری کرده؛ این واقعیت در دولت گذشته رخ داده است. اگر پول 
در بانك ها باقی می ماند، مطابق قوانین بانکداری هیچ کشوری نمی 
توانست به آن دست درازی کند اما ما در یك دوره ای این پول ها را 
به اوراق بهادار آمریکا تبدیل کردیم و به تعبیری بهتر شرایط دست 
اندازی آمریکا را فراهم کردیم. متاسفانه در تخریب دولت یازدهم و در 
تبلیغات منفی رخ داده مسئله به گونه ای دیگر روایت می شود. ایران 
پول های زیادی در بانك های بین المللی داشته و دارد اما این اتفاق 
زمانی رخ داد که ما اوراق بهادار تهیه کردیم و حتی زمانی که شرایط 

تحریم سخت تر شد کاری برای نجات سرمایه ایران صورت ندادیم.
اهمال دولت قبل در حراست از اموال کشور به لحاظ حقوقی و 
عرفی مجازات دارد. دولت قبل باید پاسخگوی این اهمال در حراست 
از دارایی ها باشد.طرح این مسئله که برجام یا دولت یازدهم اهمال 
کرده است بحث انحرافی است. اگر قرار است مجازاتی صورت بگیرد 
کسانی که شرایط دست اندازی آمریکا به اموال ایران را فراهم کردند، 

باید پاسخگو باشند.

آیا نهادهای نظارتی و مجلس می توانند به این قضیه ورود 
كند؟

طبعا این اموال متعلق به ملت ایران بوده است و مقامات دولت 
قبل باید پاسخگو باشند. اگر قرار است مجازاتی صورت بگیرد کسانی 
که شرایط دست اندازی آمریکا به اموال ایران را فراهم کردند باید 
تحت پیگرد قرار گیرند. طبعا مجلس شورای اسلامی یکی از نهادهای 

نظارتی است و مجلس دهم می تواند به این قضیه ورود کند.

حال كه صحبت از مجلس دهم شد؛ به نظر شما تركیب 
این مجلس با كدام یك از ادوار مشابهت دارد؟

از لحاظ ترکیب، مجلس دهم به هیچ وجه شبیه به هیچ کدام از 
مجالس گذشته نیست. دو یا سه جناح مطرح کشور در این مجلس 
حضور جدی دارند که به هر حال همکاری یا رقابت آنها با یکدیگر 
ترکیب و رفتار مجلس دهم را شکل می دهد. بنابراین با وجود آنکه 
حامیان دولت اکثریت مجلس را در اختیار دارند باید گفت مجلس 
دهم شبیه به مجلس ششم، هفتم، هشتم و یا نهم نیست. به معنای 
درست تر، یك دستی که در مجالس گذشته در همراهی دولت های 
تازه بر سر کار آمده وجود داشت،در این مجلس وجود ندارد. در حال 
حاضر ما نیازمند اتحاد و انسجام داخلی در مقابل دشمنان منطقه ای 
و جهانی هستیم؛ انتظار می رود این مجلس در جهت اتحاد و انسجام 

بیشتر در کشور حرکت کند.
گفت و گو از سعید سیف

محمد هاشمی رفسنجانی تشریح كرد:

پشتپردهمباحثزودهنگامانتخاباتریاستجمهوری

عضو هیات علمی دانشگاه مفید با اشاره به برداشت 2 میلیارد دلار از دارایی های ایران تاكید كرد:

تلاش همزمان سیاسی و حقوقی برای استیفای حقوق ایران

بحث پیرامون انتخابات 96 بسیار زود هنگام است. من فكر می كنم كسانی كه 

بحث پیرامون انتخابات 96 و نتیجه آن را مطرح می كنند، هدفشان ترساندن 

دولت است. مخالفان آقای روحانی می خواهند به این بحث ها دامن بزنند و یاس 

و ناامیدی را در دولت و قوه مجریه ایجاد كنند. اگر ما بخواهیم به صورت تجربی 

نتیجه انتخابات را پیش بینی كنیم، می توانیم بگوییم خود برجام عاملی برای 

پیروزی حامیان روحانی در انتخابات مجلس بوده است

به نظر می رسد باید تلاش های سیاسی و حقوقی همزمان پیگیری شود
 تا بتوانیم حق ضایع شده خود را استیفا كنیم. در این میان شیوه های حل مسالمت 

آمیز اختلاف های بین المللی گوناگون است. در كل می توان این شیوه ها را به 2 
دسته تقسیم كرد؛ نخست شیوه های غیرحقوقی و دیپلماتیك و دیگری شیوه های 
حقوقی. در كنار شیوه های حقوقی كه به آن اشاره شد، در شیوه های غیرحقوقی 

بیشتر مواردی كه در ماده 33 منشور سازمان ملل مطرح شده به كار بسته می شود. 
این ماده توصیه می كند، اختلاف میان كشورها از راه هایی همچون »مذاكره«

 »كمیته تحقیق« و »مساعی جمیله« پیگیری و حل شود

پیش شرط مردمسالاری دینی و نیاز امروزِ جامعه سیاسی

فرهنگ تحمل مخالف
رهبر انقلاب در دیدار اخیر با معلمان و فرهنگیان بر ضرورت نهادینه کردن فرهنگ 
تحمل مخالف در جامعه تاکید کرد؛ اشاره ای که سبب شد ضرورت های افزایش سطح 
بردباری جامعه، تکثرگرایی و تحمل رقیبان در کانون توجه رسانه ها و فعالان سیاسی قرار 
گیرد. رهبری در این دیدار که دوازدهم اردیبهشت ماه و به مناسبت روز معلم برگزار شد 
تصریح کرد: »تحمل مخالف؛ بله، تا یك کسی یك مختصر تنه ای زد به ما، ما برگردیم با مشت 
به سینه اش بکوبیم؛ این عدم تحمل است. اسلام این را از ما نمی خواهد، اسلام عکس این 

را از ما می خواهد؛ رُحَمآءُ بَینَهُم.«
با توجه به این سخنان، در مورد بایسته های ترویج و نهادینه کردن فرهنگ دیگرپذیری 

و تحمل مخالف و رقیب در جامعه چند نکته لازم به یادآوری است.
۱- تحمل رای و نظر مخالف در جامعه یکی از اصلی ترین ویژگی های نظام های 
مردمسالار است؛ نظام هایی که مخالفان از حق اعتراض برخوردارند و صاحبان قدرت به 
واسطه وجود چنین حقی، در برابر رقیبان از خود بردباری نشان می دهند. در چنین نظامی 
حتی اگر مخالفان در اقلیت باشند صدایشان سرکوب نمی شود و همیشه گوش هایی 
شنوای صدای آنان است. این در حالی است که در نظام های تمامیت خواه و مستبد نه تنها 
صدای اقلیت مردم شنیده نمی شود بلکه در بسیاری از موارد خواسته های بیشتر مردم 

قربانی خواست صاحبان قدرت و خودهمه پنداران کم شمار می شود.
از طرف دیگر و همانگونه که رهبری تاکید دارد، تحمل مخالف یکی از پیشروترین آموزه 
های دینی ما است که در سیره سیاسی پیامبر و امامان شیعه بسیار به چشم می خورد. بر 
همین مبنا لازم است در چارچوب نظام جمهوری اسلامی ایران که در پیاده سازی الگوی 
سیاسی »مردمسالاری دینی« پیشتاز است، ضریب تحمل سیاسی و پذیرش دیگری میان 
کنشگران، تشکل ها و احزاب سیاسی ترویج یابد تا صدای مخالف نه تنها سرکوب نشود 
بلکه از طریق سازوکارهای مردمسالارانه در تصمیم گیری ها و تصمیم سازی ها مورد توجه 

کنشگران سیاسی قرار گیرد.
۲- کنشگران سیاسی پیش از اینکه بازیگران عرصه سیاست باشند، شهروندان جامعه 
به شمار می روند و رفتارشان شاخصی از فرهنگ عمومی جامعه است. بردباری در برابر 
دیگری، مهارت رفتاری است که افراد جامعه بدون دریافت آموزش های لازم نمی توانند در 
کنش های اجتماعی خود آن را عملیاتی سازند. تنها شهروندان جامعه ای می توانند در برابر 
نظر مخالفِ خود بردبار باشند که ضمن مشاهده تحمل پذیری بالای چهره ها و مسوولان 
سیاسی، این مهارت رفتاری را از سنین پایین آموزش ببینند و فرهنگ عمومی جامعه این 

کنش عاقلانه را در آنها پرورش دهد.
از این رو نهادهای متولی امر آموزش و فرهنگ در مورد یاددهی و نهادینه کردن این 
اصل رفتاری انسانی و دینی در جامعه مسوولیت مهمی بر عهده دارند. اشاره رهبری به این 
مساله در دیدار با معلمان و فرهنگیان نشان دهنده نقش و مسوولیت پررنگ آموزگاران و 
نهادی چون وزارت آموزش و پرورش است که می تواند با برنامه ریزی های دقیق و آموزش 

های اصولی، رفتاری را در شهروندان جامعه نهادینه کند.
از سوی دیگر، اشاره مستقیم رهبری به وظیفه سازمان صدا و سیما در حوزه آموزش 
جوانان در این دیدار بر سنگینی مسوولیت رسانه و به طور ویژه این نهاد حاکمیتی در عرصه 

انتقال و ترویج فرهنگ دیگرپذیری صحه می گذارد. 
صدا و سیما که نقش مهمی در ساخت فرهنگ عمومی دارد، باید از برخوردهای 
گزینشی در ساخت، انتخاب و پخش برنامه ها پرهیز کند و برنامه هایش بازتابی از نظرهای 
مختلف در جامعه باشد و از این طریق تحمل پذیری را به شهروندان جامعه آموزش دهد. 
دیگر رسانه های عمومی هم باید با رعایت اصل احترام به مخالفان و بازتاب بی طرفانه نظر 

آنان، فرهنگ بردباری را در جامعه رواج دهند. 
پاسخ مستدل و منطقی به نظر مخالفان به جای انتشار مطالب توهین آمیز در رسانه 
ها، از چشم مردم جامعه پنهان نخواهد ماند و به عنوان منبعی الهام بخش بر رفتارهای 
اجتماعی آنها تاثیر خواهد گذاشت. همچنین مسوولان باید با افزایش تحمل شنیدن صدای 
مخالف و رفتار بردبارانه، به نهادینه کردن این فرهنگ در جامعه سیاسی و میان شهروندان 

کمك کنند.
٣- اگر همه بازیگران صحنه سیاسی جامعه »منافع ملی« را اسم رمز کنش و واکنش 
خود قرار دهند، مخالفتشان به نقد سازنده و دلسوزانه تبدیل می شود و مسوولان هم، نظر 

منتقدان را در کنش های خود در نظر خواهند گرفت.
با این تفسیرها باید گفت ترویج و نهادینه کردن فرهنگ تحمل مخالفان بر عهده تك 
تك افراد جامعه و همه نهادهایی است که در مسیر اجرای وظایف خود با نظرهایی مواجه 
می شوند که متفاوت از رای آن ها است. با تحمل مخالفان، جامعه و به طور اخص جامعه 
سیاسی مطلوبتر و متعادل تری خواهیم داشت که به جای اینکه نیروها و توانمندی هایش 

را صرف تنش و جنجال کند، در مسیر تامین منافع ملی بسیج خواهد کرد.

لیست اصولگرایان در كدام حوزه های انتخابیه پیروز شد

 ده شهر مهم اصولگرایان
در انتخابات مجلس با وجود اینکه اصلاح طلبان در تعداد قابل توجهی از حوزه های 
انتخابیه پیروز شدند، اما در بعضی حوزه های انتخابیه لیست اصولگرایان پیروز انتخابات شد. 
در مشهد، قم، کرمانشاه، کرمان، همدان، بندرعباس، زنجان، کاشان،بروجرد، خمینی شهر 

لیست اصولگرایان برنده انتخابات شد.

مشهد: پایتخت اصولگرایی
کسب تمام کرسی های ممکن در مشهد، بار دیگر اقتدار اصولگرایان را در مشهد نشان 
داد. پیش از این در سال ۹۲ نیز تمام کرسی های شورای شهر مشهد در اختیار اصولگرایان 
قرار گرفته بود. در روزهای گذشته نیز اخبار موثقی شنیده شده است که به زودی بعضی 
نمایندگان ناکام تهران راهی مشهد خواهند شد تا در مسئولیت های مختلف استان قرار 

بگیرند.

قم: حاشیه امن اصولگرایان
تنها شهر ایران که اگر همه گزینه های اصلاح طلب تایید صلاحیت می شدند باز هم 
شانس اصولگرایان روی کاغذ بیشتر بود شهر قم بود. حضور برخی چهره های تاثیرگذار 
جریان اصولگرا در قم این شهر را به یکی از پایگاه های مهم اصولگرایان تبدیل کرده است. با 
این حال اصولگرایان قمی با شخصیتی مثل علی لاریجانی مواجه هستند. فردی که در دور 
اول در لیست اصولگرایان نبود اما در لیست اصلاح طلبان قرار گرفت و وارد خانه ملت شد و 

حالا مهم ترین گزینه اصولگرایان برای ریاست مجلس است.

كرمانشاه: پیروزی در دور اول
کرمانشاه تنها شهری بود که پیروزی لیست امید در دور دوم انتخابات قطعی بود. هر دو 
نامزد راه یافته به دور دوم انتخابات در کرمانشاه در دور اول نامزد لیست امید بودند. با این 
حال اصولگرایان در دور اول انتخابات دو نماینده اصولگرا را به مجلس فرستاده بودند تا در 

کرمانشاه نیز پرچم اصولگرایی بالا باشد.

كرمان: با تشكر از آقای وزیر
اگر مصری، وزیر رفاه دولت احمدی نژاد برگ برنده اصولگرایان کرمانشاه در مجلس نهم 
و دهم بود، در کرمان این زاهدی بود که امید لیست اصولگرایان شد. کرمان دو نماینده 
در مجلس دارد و دو نماینده لیست امید سوم و چهارم شدند و در رسیدن به مجلس 

ناکام ماندند.

همدان: سه گانه یاران احمدی نژاد
در همدان هم لیست اصلاح طلبان توفیقی برای ورود به مجلس نداشت و اصولگرایان با 
حاجی بابایی پیروز انتخابات شدند. دومین منتخب مردم همدان خجسته است که گرایش 

حمایت از دولت دارد و در لیست اصولگرایان قرار نگرفت.

بندرعباس:  جراره افتاد
اصولگرایان دو کرسی از سه کرسی مجلس را در بندر عباس به خود اختصاص دادند 
اما سومین کرسی به یک چهره مستقل رسید تا جراره، چهره تندروی مجلس در راهیابی 

به خانه ملت ناکام بماند.

زنجان: شكست در دور دوم
با وجود اینکه هر دو نامزد اصلاح طلب توانسته بودند به دور دوم انتخابات راه پیدا کنند 
اما در دور دوم یک اصولگرا و یک چهره مستقل وارد مجلس شدند تا بزرگ ترین شکست 

اصلاح طلبان در دور دوم در زنجان رقم بخورد.

كاشان: منتظر منصوری آرانی
اصلاح طلبان کاشانی تا روزهای آخر امیدوار بودند منصوری آرانی تایید صلاحیت شود 
اما در   نهایت او تایید نشد تا اصولگرایان در کاشان با سید جواد ساداتی نژاد صاحب تنها 

کرسی این شهر در مجلس باشند.

بروجرد: بروجردی سناتور شد!
در بروجرد با وجود اینکه بیرانوند نتوانست وارد مجلس شود و یک نفر از چهره های 
تندروی مجلس کمتر شد اما »علا الدین بروجردی« برای پنجمین بار وارد مجلس شد تا 
تبدیل به یکی از قدیمی ترین نمایندگان ادوار مجلس شود و وزنه اصولگرایان را در بروجرد 

بالا ببرد.

خمینی شهر: جبران شكست در مركز استان
 به جز کاشان در خمینی شهر و نجف آباد، شهرهای با جمعیت بالای ۲٠٠ هزار نفر در 
استان اصفهان نیز اصولگرایان پیروز انتخابات شدند. در خمینی شهر ابطحی از جمله افراد 

نزدیک به تفکر جبهه پایداری وارد مجلس شد.
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آیت الله ابراهیم امینی از استادان حوزه 
علمیه قم با تاکید بر ضرورت رسیدگی به 
بافت فرسوده قم اظهار داشت: حقوق مردم 

در ساخت و سازها باید رعایت شود.
وی در دیدار استاندار قم طی سخنانی با 
اشاره به مشکلات به وجود آمده برای مردم 
اظهار کرد:  و سازها  از ساخت  برخی  در 
حقوق مردم و ساکنین اطراف طرح های 

عمرانی باید رعایت شود. 
انجام هرچه  بر ضرورت  تاکید  با  وی 
سریعتر طرح های عمرانی افزود: طولانی 
شدن روند اجرای طرح ها، موجب آزار مردم 
خواهد شد که در رابطه با این موضوع باید 

تدبیر لازم صورت پذیرد.
وی با اشاره به ضرورت توجه به تامین حق و حقوق 
شهروندان در اجرای طرح های عمرانی ادامه داد: نهادهای 
حاکمیتی باید بر این گونه موارد نظارت دقیق داشته باشند. 
آیت الله امینی همچنین تسریع در تدوین طرح جامع 
شهری توسط نهادهای مسئول را از دیگر ضرورت های 
شهر قم عنوان و تصریح کرد: همه برنامه ها و تصمیم 
گیری ها باید بر اساس چشم انداز آینده و منطبق بر این 

طرح اتخاذ گردد.

وی با اشاره به مضرات و تبعات جزیی نگری تصریح 
کرد: مسئولان باید به جای پرداختن به امورجزیی به 

مسائل اساسی استان بپردازند.
انتقاد استاندارقم از اجرای طرح های 

غیركارشناسی
استاندار قم نیز در این دیدار با اشاره به برخی طرح 
های غیرکارشناسی آغاز شده در سال های اخیر اظهار کرد: 
بعضی از این طرح ها ضمن اینکه باری را از استان بر نمی 
دارند، نیازمند تزریق اعتبارات زیادی برای اتمام است. سید 

مهدی صادقی با اشاره به طرح های عمرانی 
جاری سطح کشور افزود: دولت در چنین 
شرایطی در تلاش است تا با اعطای این 
طرح ها به بخش خصوصی زمینه تسریع 
در اجرای آنها را فراهم نماید. استاندار قم 
با بیان اینکه طرح تفصیلی شهر قم در 
راستای تعیین چارچوب حرکت مسئولان 
مدیریت شهری نقش تعیین کننده ای 
دارد ادامه داد: در تلاش هستیم تا بر اساس 
به  را  طرح  این  اسلامی  ایرانی  معماری 
تصویب برسانیم. صادقی همچنین با اشاره 
به وجود دو هزار هکتار بافت فرسوده در قم 
خاطرنشان کرد: ۲٥٠ هزار تن از شهروندان 
در بافت فرسوده زندگی می کنند و در 
تلاش هستیم تا با جذب سرمایه گذار این مشکل را حل 
نماییم. استاندار قم پس از این دیدار با حضور در طرح 
شهید کاظمی از این طرح عمرانی بازدید کرد و از نزدیك در 
جریان روند پیشرفت آن قرار گرفت. طرح شهید کاظمی 
با ۲7 هزار و ٥٤٦ متر مربع جزو یکی از طرح های اساسی 
استان قم است، هدف از بهره برداری این طرح روان سازی 
تردد، حل مشکلات و معضلات ترافیکی و تامین سه هزار 

پارکینگ در هسته مرکزی شهر است.

آیت الله امینی در دیدار استاندار قم:

حقوق مردم در ساخت و سازها رعایت شود

اخبــار
مدیركل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم عنوان كرد:

 پیشرفت 50 درصدی پروژه تقاطع 
بلوارعماریاسر- كمربندی امام علی )ع(

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم از پیشرفت 
٥٠ درصدی پروژه تقاطع کمربندی امام علی )ع( - بلوار عماریاسر خبر داد.

عباس حلوایی زاده با اشاره به وضعیت پیشرفت پروژه تقاطع کمربندی 
امام علی - بلوار عماریاسر اظهار کرد: اجرای این تقاطع تأثیر زیادی در رفع 

مشکلات محور عماریاسر و خروج این بلوار از بن بست خواهد داشت.
وی با اشاره به اجرای تقاطع کمربندی امام علی - بلوار عماریاسر با ٣٥٠ 
میلیارد ریال اعتبار خاطرنشان کرد: پروژه با توان خوبی که پیمانکار به کار 
گرفته سرعت قابل توجهی دارد و موانع پروژه نیز به سرعت در حال رفع است.

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: 
با توجه به اجرای تقاطع سه سطحه عماریاسر - ۱٥ خرداد، پروژه تقاطع 
کمربندی امام علی – بلوار عماریاسر به محوری ویژه در شهر تبدیل خواهد 
شد و حجم زیادی از ترافیک میدان جهاد و خیابان ۱۹ دی را کاهش داده و 
مسیر خروجی مناسبی به سمت عوارضی تهران و مسیرهای دیگر خواهد بود.

وی با بیان اینکه بیش از ۸٠ هزار مترمربع معارض در مسیر اجرای این 
پروژه برطرف شده است، خاطرنشان کرد: تاکنون پروژه بیش از ٥٠ درصد 
پیشرفت داشته و در صورتی که همین روند طی شود دو ماه زودتر از موعد 
به بهره برداری خواهد رسید. حلوایی زاده بیان کرد: امیدواریم با روندی که 
در پروژه اجرا شده است، بتوانیم مسیر جدیدی در اجرای پروژه های عمرانی 
شهری ایجاد کنیم و پروژه تقاطع کمربندی امام علی - بلوارعماریاسر به 

پروژه ای نمونه در شهرهای کشور تبدیل شود.

شهردار منطقه 3 قم خبر داد:

توسعه و تجهیز كمپ
 تفریحی و گردشگری فدك

شهردار منطقه ٣ قم گفت: مهم ترین پروژه فضای سبز منطقه در زمینه 
توسعه و تجهیز کمپ تفریحی و گردشگری فدك بوده که از موقعیت خوبی 
برخوردار است. رضا پوریافر با اشاره به بحث فضای سبز منطقه اظهار کرد: 
مساحت کل فضای سبز منطقه ٤٠٠ هکتار بوده، که از این میزان مساحت 
بوستان ها ٥۹٣ هزار و ٥٠٠ متر مربع و مساحت جنگلی ٣ میلیون متر مربع 
است. وی خاطرنشان کرد: باقیمانده فضای سبز شامل میادین و لچکی ها می 
باشد که البته سرانه فضای سبز کلی منطقه با احتساب فضای سبز جنگلی 
۲٣.٥ متر مربع به ازای هر نفر و سرانه بوستان ها ٣.٥ مترمربع به ازای هر نفر 
است. شهردار منطقه ٣ قم با اشاره به برنامه توسعه ای و بودجه سال ۹٥ گفت: 
در زمینه طرح احداث پارك و ایجاد فضای سبز و کمربند سبز اعتباری بالغ بر 

۲۸ میلیارد ریال برای سال جاری برنامه ریزی شده است.
وی خاطرنشان کرد: بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته با اعتبار حدود 
۲۸ میلیارد ریال، ٤٦ هزار متر مربع توسعه فضای سبز انجام خواهد شد و ۹ 
هزار متر مربع ابنیه بوستان های سطح منطقه در زمینه سرویس بهداشتی، 
نمازخانه و امکانات دیگر ساماندهی می شود. پوریافر با بیان اینکه مهم ترین 
پروژه فضای سبز در زمینه توسعه و تجهیز کمپ گردشگری فدك است، گفت: 
این پروژه در میدان 7۲ تن واقع شده، این کمپ و باغ فدك با قرارگیری در 

ورودی شهر و نزدیك عوارضی موقعیت خوبی دارد.
وی خاطرنشان کرد: برنامه ریزی شده باغ فدك به عنوان کمپ اصلی بحث 
گردشگری و زائر باشد و در عید نوروز نیز از آن استفاده شد و در افق بلند مدت 
بنا است، سه کمپ در کل شهر داشته باشیم، که یکی از آنها کمپ فدك است.

شهردار منطقه ٣ قم عنوان کرد: با توجه به اهمیت این بوستان و موقعیت 
آن برای شهروندان و زائران قرار دادی با مبلغ ٣٣ میلیارد ریال منعقد شده تا 
بتوانیم این پروژه را به نتیجه برسانیم، بخشی از بودجه این پروژه از اعتبارات 

سفر مقام معظم رهبری و بخشی از بودجه شهرداری تامین خواهد شد.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم مطرح كرد:

خرید تجهیزات به روز 
جهت توسعه زیرساخت ها

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: با استفاده از ٣٠ 
میلیارد ریال اعتبار اکنون سه دستگاه لودر خریداری شده و تا سه ماه آینده 
برخی دیگر از ماشین آلات سنگین نیز تحویل داده می شود تا بتوانیم خاکبرداری 

و ساخت زیرساخت های شهری را به صورت مطلوب تر دنبال کنیم.
محمدتقی نادعلی، با بیان اینکه رویکرد سازمان توسعه و عمران شهرداری 
قم اجرای پروژه های کلان شهری و سیاست گذاری های لازم در این حوزه 
است، اظهار کرد: مولفه ها و ادوات شهرداری برای اجرای پروژه های کلان 
شهری به این سازمان واگذار شده است. وی اضافه کرد: در سال های اخیر 
کارخانه پیشرفته ۲٤٠ تنی آمان، معدن شهید مولوی با تولید مصالح سنگی 
و خاکی، کارگاه موتوری و کارخانه آسفالت به سازمان توسعه و عمران 
شهرداری قم واگذار و این سازمان فعالیت های خود را در دو بخش تولید و اجرا 
دنبال کرده است. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از تامین 
زیرساخت مجموعه های مذکور در سال های اخیر یاد کرد و گفت: برخی از 
ماشین آلات فرسوده بوده اما بروزرسانی آنها به همت سازمان توسعه و عمران 
شهرداری قم انجام شده است. وی با اشاره به خرید ماشین آلات سنگین در 
سال گذشته برای کارگاه موتوری تصریح کرد: با استفاده از ٣٠ میلیارد ریال 
اعتبار اکنون سه دستگاه لودر خریداری شده و تا سه ماه آینده برخی دیگر از 
ماشین آلات سنگین نیز تحویل داده می شود تا بتوانیم خاکبرداری و احداث 

زیرساخت های شهری را به صورت مطلوب تر دنبال کنیم.
نادعلی ایجاد مدیریت واحد خدمات موتوری شهر را از اقدامات انجام شده 
در سال گذشته برشمرد و ادامه داد: در مجموعه کارخانه آسفالت نیز اقدامات 

زیربنایی مطلوبی انجام شده است

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم خبرداد:

نصب 65 درصد تابلوهای 
هدایت مسیر اولویت دار در قم

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم گفت: تاکنون ٦٥ 
درصد تابلوهای هدایت مسیر در اولویت نخست نصب شده است.

حسین شعبان زاده با اشاره به تابلوهای هدایت مسیر اظهار کرد: طراحی 
تابلوهای هدایت مسیر از دو سال پیش آغاز شده، بنابراین طرح تابلوها 
برای هدایت مسافران به مقاصد آنها تغییر کرده است. وی خاطرنشان کرد: 
اولویت بندی لازم برای نصب تابلوها انجام شده که اولویت نخست به مکان هایی 
تعلق می گیرد که تابلو وجود ندارد، نصب تابلوهای هدایت مسیر در پردیسان 
و بخشی از مناطق هفت، یك و چهار اجرا شده است. مدیر عامل سازمان 
حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم با بیان اینکه سعی گردیده تا پایان امسال 
نصب تابلوهای هدایت مسیر در اولویت اول اجرا شود، گفت: حدود ٦٥ درصد 
تابلوهای هدایت مسیر در اولویت نخست اجرا شده و مابقی در صورت تامین 
اعتبار تا پایان سال صورت خواهد گرفت. وی با بیان اینکه نصب تابلوهای 
هدایت مسیر در هر منطقه بودجه خاصی دارد، گفت: بحث شکل، خوانایی و 
استاندارد تابلوها کارشناسی شده و این ویژگی ها در نصب تابلوها لحاظ شده 
است. شعبان زاده خاطرنشان کرد: اکنون مکان تابلوها کارشناسی شده، شخص 

با دریافت آدرس، می تواند از روی تابلوها مسیر را پیدا کند.

سرپرست سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم خبرداد:

احداث جاده سلامت در بوستان لاله
سرپرست سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم گفت: با برنامه ریزی 

صورت گرفته، به زودی اولین جاده سلامت در بوستان لاله احداث می شود.
سید رسول موسوی نژادیان در همایش فرهنگی ورزشی خانوادگی نشاط 
و تندرستی که با حضور جمعی از مدیران استان و شهروندان برگزار شد 
اظهار داشت: یکی از مهم ترین مأموریت های سازمان فرهنگی هنری ورزشی 
شهرداری برنامه  ریزی و تلاش  برای رشد و توسعه ورزش همگانی در شهر 
قم است و در این مسیر اتفاقات خوبی رخ داده و یقیناً در آینده  تحول خوبی 
را نیز شاهد خواهیم بود. وی از برنامه ریزی برای احداث و راه اندازی جاده 
سلامت در بوستان های سطح شهر در قم خبر داد و ابراز کرد: در همین 
راستا شهرداری قم در نظر دارد جاده سلامت را در بوستان های سطح شهر با 

همکاری شهرداری های مناطق هشتگانه قم احداث نماید.
موسوی نژادیان در ادامه هدف از برگزاری این همایش را ترویج ورزش 
بین اقشار جامعه عنوان نمود و بیان کرد: در این همایش با اجرای برنامه های 
متنوع ورزش، در نظر داریم آهنگ نشاط و تندرستی را در بین اقشار جامعه 
ترویج داده و فضایی شاد و پرنشاط را برای شهروندان شهر کریمه اهل بیت 

)س( رقم بزنیم.

مراجع  از  مکارم شیرازی  ناصر  الله  آیت 
تولید  بانکداری سالم  نظام  تقلید گفت: در 
کار صورت می گیرد و مبارزه با بیکاری بدون 

اصلاح نظام بانکداری امکانپذیر نیست.
به گزارش ایرنا، وی روز چهارشنبه درجلسه 
قم  اعظم  در مسجد  فقه خود  درس خارج 
بیان داشت: بانکداری موضوعی است که از 
غرب آمده است و ما نیز اسم آن را بانکداری 
اسلامی گذاشته ایم ولی متاسفانه نه محاسن 
بانکداری غربی و نه محاسن بانکداری اسلامی 
را دارد. آیت الله مکارم شیرازی اظهار داشت: 
در غرب اگر سودی از مردم می گیرند چهار 
تا شش درصد است اما در بانکداری اسلامی تا 
۲۸ درصد و بتازگی به قول یکی از نمایندگان 

مجلس شورای اسلامی تا ٣٥ درصد زیر عقود شرعیه، سود 
از مردم دریافت می شود، معتقدیم مشکلات بانکداری امروز 
تنها مشکل جریمه دیرکرد نیست. وی افزود: باید بشارت 
داد که بتازگی گروهی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
که اغلب آن ها روحانی و جمعی دیگر از حقوقدانان هستند 
طرح بانکداری اسلامی جامعی را طی دو سال تهیه کرده اند 
و امیدواریم این طرح در باقیمانده عمر مجلس نهم، تصویب 
شود. وی با بیان اینکه نظام اقتصادی هیچ کشوری بدون 
حل مشکلات بانکداری سامان پیدا نمی کند، اظهار داشت: 
مطالبات بانك های ما از سرمایه داران قوی پیکر است یعنی 
تسهیلات در اختیار گردن کلفت ها قرار می گیرد و داد 

کارخانه های متوسط و کوچك به جایی نمی رسد، نظام بانکی 
باید دراختیار توده مردم باشد تا فعالیت های تولید انجام 
شود. آیت الله مکارم شیرازی افزود: یکی از درآمدهای بانك ها 
حساب جاری می باشد که از پول مردم به مردم تسهیلات 
داده می شود اما سود و درآمد تسهیلات درجیب بانك ها 
می رود، این در حالی است که وقتی مردم در بانك سپرده 
گذاری می کنند ۲٠ درصد سود دریافت می کنند اما همان 
بانك هنگام ارائه تسهیلات ۲۸ تا ٣٥ درصد سود دریافت می 
کند و این روند باعث شده که بانك ها روز به روز افزایش یابند. 
این مرجع تقلید ادامه داد: عده ای دادشان از افزایش بانکها 
درآمده است، لذا باید به این امر رسیدگی شود که چه کسی 
به آن ها اجازه داده است که بانك ایجاد کنند. وی ابراز داشت: 

صاحبان بانکها و مجلس شورای اسلامی باید 
همکاری کنند تا طرح بانکداری اسلامی ایجاد 
شود و اگر نیاز به اصلاحات دارد، این کار انجام 
شود، درست نیست بانکداری اسلامی بعد از 
٣۸ سال هنوز اصلاح نشده است. وی افزود: 
یکی از عوامل تورم، بانکداری ناسالم است و 
اگر بانکداری سالم شود تورم به میزان زیادی 

افت می کند. 
ادامه ضمن  الله مکارم شیرازی در  آیت 
تبریك به مناسبت مبعث حضرت رسول اکرم 
)ص( با توصیه هایی به طلبه ها گفت: نباید 
لباس ما لباس پیامبر اکرم )ص(، ولی خدای 
ناکرده عمل ما خلاف آن باشد، دراین صورت 

این افراد نزد خداوند مغبوض خواهند بود. 
وی اظهار داشت: طلبه های جوان از زمانی که این لباس 
را می پوشند افتخاری نصیب آن ها شده است و مسئولیت 
سنگینی بر عهده آن ها گذاشته می شود و باید طرز رفتار 

طلبه با سابق تفاوت کند. 
وی ادامه داد: ممکن است انسانی گناه عظیمی انجام دهد 
و بگویند فرد فاسقی است ولی اگر کسی در کسوت روحانیت 
باشد و کار خلافی کند اصل دین و مذهب زیر سوال می رود 

و توجه به این مساله بسیار مهم است. 
این مرجع تقلید افزود: زمانی که مداحان نیز مداح اهلبیت 
شدند با دیگر افراد تفاوت دارند و مداح اگر در کار شخصی 

خود خلاف کند مسئولیت خود را زیر سوال برده است.

آیت الله مكارم شیرازی:

مبارزهبابیکاریبدوناصلاحنظامبانکداریامکانپذیرنیست

نامحــرمانه

علمیه  حوزه های  عالی  شورای  عضو   
است،  ناپسندی  کار  سازی  شایعه  گفت: 
از طریق  نظام مقدس جمهوری اسلامی 
شایعه سازی از سوی بعضی انسان ها، دچار 

خسارت فراوانی شده است.
به گزارش مرکز خبر حوزه، آیت الله رضا 
استادی در مراسم جشن بعثت نبی مکرم 
اسلام )ص( که با حضور طلاب و روحانیون 
امام  حسینیه  در  مردم  مختلف  اقشار  و 
خمینی )ره( »دفتر مقام معظم رهبری« 
در قم برگزار شد با بیان اینکه درباره بعثت 
پیامبر )ص( بحث های فراوانی در کتاب ها 
از دوست و دشمن و باسلیقه های مختلف 
نقل و نوشته شده گفت: همه این کتاب ها 
اذعان دارند، مهم ترین هدف بعثت پیامبر 
)ص( و سایر انبیاء الهی دیگر، تزکیه انسان ها 

بوده است. وی افزود: اگر جامعه اسلامی در 
راه رستگاری و پاکی روح و جسم حرکت 
کند به هدف پیامبر )ص( نزدیک شده و هر 
مقداری از پاکی فاصله بگیرد از هدف بعثت 

دور شده است.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه بیان 
داشت: انسان باید برای داشتن زندگی سالم 
و پاک زندگی خود را با زندگی و خواسته 
رسول گرامی اسلامی و ائمه طاهرین )ع( 
بسنجد و ببیند چه شباهتی بین رفتار و 

اعمال او و اهل بیت )ع( هست.
)ص(  پیامبر  فرموده  قرآن  گفت:  وی 
آمده شما را به حیات واقعی رهنمون کند، 
زنده شدن حیات به این است که انسان به 
اهل بیت )ع( و خواسته و اخلاق و رفتار و 
نوع زندگی آن ها نزدیک شود و جامه عمل 

بپوشد. آیت الله استادی افزود: در قرآن برای 
مومنین و شیعه صفاتی ذکر شده، انسان باید 
در خود تأملی کند ببیند آنچه برای مؤمن 
واقعی ذکر شده در وجود او هست یا نه؛ ولی 
مشکل جامعه این است که همه می خواهند 
ببیند دیگران دارای چنین صفاتی هستند 
یا نیستند. وی گفت: انسان، موظف نیست 
زندگی دیگران را بررسی کند که اهل چه 
کار خوبی هست یا نه دروغ می گوید یا نه؛ 

بلکه موظفیم زندگی خود را بررسی کنیم.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه بیان 
داشت: پیامبر فرمود اند علامت مومن واقعی، 
این است که آنجا که خدا است مرتکب گناه 
نمی شود، در موقع ترس، راستگو است اگر 
چه راستگویی به ضرر او تمام شود، آنجا 
که غضبناک است خشم خود را فرو نگاه 

می دارد و کنترل می کند، در موقع نداری 
در  اینکه  آخر  و  است  دادن  صدقه  اهل 
مشکلات و رنجش ها و ناملایمات زندگی 

صبور و بردبار است.
وی گفت: همه این موارد اگر در کسی 
باشد او مومن واقعی است و اگر نباشد تنها 
ادعای مومن بودن می کند. آیت الله استادی 
افزود: شایعه سازی کار ناپسندی است، نظام 
مقدس جمهوری اسلامی از طریق همین 
شایعه سازی از سوی بعضی انسان ها دچار 

خسارت فراوانی شده است.
وی بیان داشت: همه نعمت ها از آن خدا 
است و او است که خالق هستی و نظام است 
می دهد و می گیرد با این وجود، تنها چیزی 
که برای انسان تا ابد ماندگار است عمل به 

دستوارت است.

یک نویسنده و قم پژوه با انتقاد از عدم 
توجه به حراست از فرهنگ و گویش اصیل 
قمی، گفت: این گویش جزئی از فرهنگ 
ماست و باید بماند که در اثر ناآگاهی ما در 

حال نابودی است.
به  پژوهی  قم  بنیاد  هفته  این  جلسه 
بررسی »گویش و لهجه قمی« با حضور 
از  دیگر  جمعی  و  فرساد  عباس  استاد 
نویسندگان و قم پژوهان شامگاه سه شنبه 
در موسسه طلوع مهر برگزار شد. در این 
جلسه استاد عباس فرساد با اشاره به سابقه 
تاریخی گویش قمی، اظهار کرد: سابقه این 
گویش به قرن ۱۱ باز می گردد و در قرن 
۱٤ رواج بیشتری یافته است. این شاعر و 
قم پژوه با بیان اینکه گویش قمی از ریشه 
زبان پهلوی است، افزود: گویش قمی زیر 
مانند  ایران  مجموعه گویش های مرکزی 
همدان، دلیجان، کاشان و اراک است که 
اصالت یکسان و کلمات مشترک بسیاری 
دارند و بیشتر اختلاف های آوایی در آنها 
جمع  به  سال ها  که  وی  است.  فاحش 
داشته  اهتمام  قمی  واژگان گویش  آوری 
است، تصریح کرد: گویش قمی از قدیم به 
است.  بوده  نام گویش »کمجی« معروف 
»کمج« به معنای قوم و مردم است و در 

کتاب »خلاصه البلدان« به این واژه اشاره 
شده و آمده است که ٤۲ قریه در این منطقه 
ستون  می گویند.  کمجی سخن  زبان  به 
نویس طنز قمی روزنامه ایمان با بیان اینکه 
در منطقه جاسب قم هنوز از عنوان کمج 
استفاده می شود، افزود: اگر بخواهیم به بن 
مایه و خصوصیات اصلی مردم یک منطقه 
پی ببریم باید در فرهنگ آن منطقه خرد 
شویم و گویش بخشی از این فرهنگ است 
که تاریخی در پشتش پنهان شده است. 
این شاعر و قم پژوه بیان کرد: هر منطقه ای 

فرهنگ بزرگی دارد که فرهنگ عامه در دل 
آن نهفته است و هر چیزی را که نتوانیم 
در فرهنگ بزرگ پیدا کنیم باید در فرهنگ 

عامه جستجو کنیم. 
رد پای واژه های قمی در متون تاریخی

سید محسن محسنی یکی از اعضای بنیاد 
قم پژوهی که سال ها در جمع آوری واژگان 
قمی به ویژه واژگان دامداری و چوپانی تلاش 
کرده است، اظهار کرد: برخی از واژه های قمی 
عینا در متون تاریخی به کار برده شده اند که 
از نمونه های بزرگ آن کلیله و دمنه است 

که واژه »افتیدن« در آن به کار رفته است. 
وی بیان کرد: ضرب المثل هایی که مختص 
گویش قمی باشد بسیار کم است و بیشتر 
از زبان های دیگر وارد گویش قمی شده و 
رواج پیدا کرده است. تنها ضرب المثل »هزار 
تا مهره بی سولاخ را  می پکونه« به معنای 
به رشته کشیدن را به عنوان ضرب المثل 
مختص قم یافته ایم. محمد قاضی یکی دیگر از 
اعضای این بنیاد در این جلسه با اشاره به ورود 
واژگان گوناگون از زبان های عربی، انگلیسی و 
کردی به گویش قمی، اظهار کرد: با توجه به 
مراوداتی که در گذشته بین قم و سایر قوم ها 
با زبان های گوناگون ایجاد شده برخی واژگان 
وارد گویش قمی شده و در طول زمان تغییر 
شکل داده است. این نویسنده قم پژوه با انتقاد 
از عدم توجه به حفظ و حراست از فرهنگ و 
گویش اصیل قمی، افزود: این گویش جزئی 
از  فرهنگ ماست و باید بماند و حالا در اثر 
ناآگاهی ما قمی ها در حال نابودی است. وی 
بیان کرد: گویش و فرهنگ قمی یکی از خرده 
فرهنگی های اصیل ایرانی است که فرهنگ ۹ 
هزار ساله پشتش دارد و بسیاری از کلماتی 
که ما به کار می بریم وجه درست کلمات 
است و خودمان نمی دانیم و از به کار بردن 

آن ابا داریم.

فرمانده سپاه استان قم در همایش روز قشر بسیج فرهنگیان استان گفت: امروز حضور در 
خط مقاومت و دفاع از حرم های اهل بیت )ع(، امتداد حماسه هشت سال دفاع مقدس است.

به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، سردار غلامرضا احمدی طی سخنانی که عصر 
دیروز در همایش روز قشر بسیج فرهنگیان استان قم در حسینیه ثارالله ستاد سپاه، اظهار 
داشت: رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدارهای خود با اساتید دانشگاه ها، دانشجویان، معلمان 
و دانش آموزان عضو اتحادیه های انجمن های اسلامی کشور، تهدیدها را تبیین فرمودند و از 
معلمان و اساتید به عنوان فرماندهان قرارگاه جنگ نرم نام برده و دانشجویان و دانش آموزان 

را افسران جنگ نرم نامیدند. 
وی افزود: رهبری فرمودند هر مسئولیت شما تنگه احدی است که باید از آن پاسداری 
کنید و واقعا از منظر ایشان، یک یک شما رزمندگان گمارده شده در تنگه احدی هستید که با 
غفلت معدودی افراد پیروزی ۹٥ درصدی به شکست سنگین و وقایع تلخی همچون شهادت 

حمزه سیدالشهدا و جراحت شدید پیامبر و امیرالمومنین )ع( منجر خواهد شد. 
فرمانده سپاه استان قم ادامه داد: امروز حماسه مقاومت مردم مسلمان و مظلوم یمن، 
غزه، فلسطین، سوریه و عراق و... ادامه دفاع مقدس هشت ساله ما است. وی یادآور شد: در 

آن روزها معلمان و دانش آموزان مدرسه ها را ترک کرده و در جبهه ها حضور یافتند و می 
بینینم امتداد آن خط مقدم که در هشت سال دفاع مقدس با مدیریت و رهبری امام عزیز به 
پیروزی رسید، امروز با رهبری مدبرانه رهبر عزیز انقلاب اسلامی تا حماسه شهدای مقاومت 

و شهدای مدافع حرم ادامه دارد. 
احمدی خاطرنشان ساخت: دشمنی که در ابتدای جنگ با نزدیکترین نقطه شهری ما دو 
کیلومتر فاصله داشت، الان دو هزار کیلومتر از مرزهای جغرافیایی ما فاصله دارد و اگر غفلت 

کنیم بعید نخواهد بود که مالک اشتر سید علی در خیابان های تهران با معارضان بجنگد. 
وی در خصوص اهمیت بسیج در کلام مقام عظمای ولایت گفت: حضرت آقا در سفر سال 
۸۹ خود به قم فرمودند: بسیج پرچمدار بصیرت بود به طوریکه کشور را از خطر سقوط رهانید. 
فرمانده سپاه استان قم بیان داشت: امروز در مسجد، دانشگاه، مدرسه و. به قرارگاه نیاز داریم 
چون به ایمان و بصیرت و اخلاق ما حمله کردند و میکروب پراکنده اند. فرمانده سپاه استان 
قم تاکید کرد: اگر قرار است کاری صورت بگیرد بهترین بستر در حلقه های صالحین، اردوهای 
راهیان نور، اردوهای جهادی و ... است که باید دست جوانان را بگیریم و از گردنه های صعب 

العبور، عبور دهیم زیرا امروز جنگ نرم، عظیم تر از جنگ هشت ساله است.

آیت الله استادی:

نظام با شایعه سازی دچار خسارت فراوان شده است

عباس فرساد در جلسه بنیاد قم پژوهی هشدار داد:

خطر نابودی گویش قمی

فرمانده سپاه استان قم؛

خط مقاومت امتداد حماسه هشت سال دفاع مقدس است

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای غلامرضا افشاری  فرزند عبدالرحیم دارای شناسنامه شماره ۱۱٤٦٤ به شرح دادخواست به کلاسه 
۹٥٠٣۸٤  از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است که شادروان لعیا 
ابراهیمی به شناسنامه شماره ۸٤ در تاریخ ۱٣۹٤/۹/٦ در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت 
آن مرحوم منحصر است به: ۱ - غلامرضا افشاری فرزند عبدالرحیم ش.ش ۱۱٤٦٤ نسبت به متوفی فرزند. ۲ - 
محمد رضا افشاری فرزند عبدالرحیم ش.ش ۱۱٤٦٥ نسبت به متوفی فرزند. ٣ - مرتضی  افشاری فرزند عبدالرحیم 
ش.ش ٤٣٦  نسبت به متوفی فرزند. ٤ - مهدی افشاری فرزند عبدالرحیم ش.ش ۱۲٠٣  نسبت به متوفی فرزند. 
٥ - مجید  افشاری فرزند عبدالرحیم ش.ش ٥٣٥ نسبت به متوفی فرزند. ٦ - فریده افشاری فرزند عبدالرحیم ش.ش 
۹٦٥٠  نسبت به متوفی فرزند. 7 - ملیحه افشاری فرزند عبدالرحیم ش.ش ۹٦٥۱  نسبت به متوفی فرزند.  اینک با 
انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای 
از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای علیرضا مهتریان فرزند علی دارای شناسنامه شماره 7۱٥۲ به شرح دادخواست به کلاسه ۹٥٠٣۸۲  از 
این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است که شادروان علی مهتریان به 
شناسنامه شماره 7٠ در تاریخ ۱٣۹٤/7/٤ در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم 
منحصر است به: ۱ - علی رضا مهتریان فرزند علی ش.ش 7۱٥۲ نسبت به متوفی فرزند. ۲ - معصومه مهتریان فرزند 
علی ش.ش ۱٥۹۸٠ نسبت با متوفی فرزند.  اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی 
می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک 

ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای علیرضا مهتریان فرزند علی دارای شناسنامه شماره 7۱٥۲ به شرح دادخواست به کلاسه ۹٥٠٣۸٣  از 
این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است که شادروان عذرا خوشه چین  
به شناسنامه شماره ٣۹٤۸ در تاریخ ۱٣۸۸/٥/۲٠ در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت 
آن مرحوم منحصر است به: ۱ - علی رضا مهتریان فرزند علی ش.ش 7۱٥۲ نسبت به متوفی فرزند. ۲ - معصومه 
مهتریان فرزند علی ش.ش ۱٥۹۸٠ نسبت با متوفی فرزند. ٣ - علی مهتریان فرزند محمد ش.ش 7٠  نسبت با 
متوفی زوج. ٤- کبری صالحی رشتی فرزند حسن ش.ش ٤۹٠7٦ نسبت با متوفی مادر.  اینک با انجام تشریفات 
مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او 

باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
موجب اجراییه صادره از شعبه ۲۲ محاکم حقوقی قم که در اجرای احکام به شماره 7/۹٤ج/۸٠۸ ثبت گردیده 
له عظیمه سادات طهرانی و علیه جعفر عقیقی که محکوم علیه محکوم است به پرداخت ۱۱٠ قطعه سکه تمام 
بهار آزادی در حق محکوم لها و تادیه حقوق اجرایی به صندوق دولت که محکوم له در راستای استیفاء محکوم به 
اقدام به توقیف خودروی محکوم علیه نموده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی نموده: احتراما بازگشت به شماره 
7/۹٤ج/۸٠۸ مورخ ۹٤/۱۲/٥ از وسیله نقلیه با مشخصات ذیل بازدید به عمل آوردم که با توجه به میزان استهلاک 
مدل و وضعیت فعلی قیمت پایه در حال حاضر جهت فروش به عدد ٣٠/٠٠٠/٠٠٠ ریال به حروف سی میلیون ریال 
تعیین و اعلام می گردد. سواری رنو ٥ مدل ۱٣7۱ رنگ قرمز به شماره انتظامی ۲۸۲ ص ٣۹ ایران ۱٦ و شماره 
موتور ٠٤۸۱٦٦ و شماره شاسی ۲٤۸۹۱۸ تعداد سیلندر ٤. توضیحات: قیمت تعیین شده با لحاظ اینکه درب موتور 
رنگ شده و گلگیر جلو درب جلو سمت چپ نیاز صافکاری و رنگ آمیزی دارد و دست پائین اتومبیل دارای خط و 
خش بوده و بیمه شخص ثالث هم اگر داشته باشد منظور گردیده است. که مقرر گردیده خودرو فوق الذکر در تاریخ 
۹٥/٣/۱٠ ساعت ۸ الی ۸/٣٠ صبح به آدرس قم، خ ساحلی، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای 
احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از خودرو را دارند می 
توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده 
شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. 
برنده مزایده باید ۱٠ درصد ارزش مزایده را فی المجلس و الباقی را قبل از یکماه پرداخت نماید. این آگهی یک نوبت 

در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به این واحد مراجعه نمائید. 
حسن كاظمی - دادورز اجرای احكام مدنی دادگستری قم

بررسی ادغام آموزش وپرورش با وزارت علوم
گفته می شود: در نشست »بررسی چالش های آموزشی« طرح پیشنهادی ادغام وزارت آموزش و 
پرورش با وزارت علوم، تحقیقات و فناوری مورد نقد و بررسی قرار گرفت.عبدالوحید فیاضی در نشست 
»بررسی چالش های آموزشی« با دفاع از طرح پیشنهادی ادغام وزارت آموزش و پرورش با وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری اظهار کرد: امیدواریم در برنامه ششم توسعه بتوانیم جایی برای این طرح در نظر بگیریم.

سخنگوی کمیسیون آموزش ادامه داد: در طی سال های گذشته علیرغم تغییراتی که در نظام آموزش و 
پرورش به وجود آمده اما این وزارتخانه همواره مورد نقد و بررسی صاحب نظران بوده است و این سوال 
مطرح بوده که به چه دلیل این وزارتخانه آن گونه که بایسته است رشد و توسعه یافتگی نداشته است.وی 
با بیان اینکه در این راستا ما شاهد تحولاتی در نظام آموزشی این وزارتخانه بوده ایم، ادامه داد: این تغییر و 
تحولات یک سری دستاوردهایی را به همراه داشته است ، ولی هیچ گاه نتوانسته نظر صاحب نظران، معلمان 

و خانواده های ایرانی را جذب کند تا بتوان از آن به عنوان یک آموزش و پرورش موفق نام برد.
 

لباس های جدید تیم ملی فوتبال از کجا آمده؟
گفته می شود: فدراسیون فوتبال در میان ناباوری، پیراهن های تیم ملی را رونمایی کرد؛ پیراهن هایی 
که مربوط به برند »جیووا« بودند و البته طراحی بسیار زشتی هم داشتند.»عصر ایران« با این مقدمه، افزوده 
است: تعجب از این رونمایی به مدل رفتار فدراسیون فوتبال در ماه های اخیر بازمی گردد؛ فدراسیون فوتبالی 
که دوبار اعلام کرد با برند »آل اشپورت« تمدید کرده و ناگاه با شرکتی بسیار کوچک تر به توافق رسید.

جیووا یک برند ایتالیایی است. برند پوشاکی که تنها ۸ سال از تاسیس شرکتش می گذرد. این شرکت 
نه تنها نام مشهوری در فوتبال ندارد، که تا امروز فقط یک تیم ملی دیگر را مجاب کرده که پیراهنش را 

بپوشد و این تیم مالت است.

آب آشامیدنی جهان در 2۰۵۰ تمام می شود
گفته می شود: سایت جنجالی ویکی لیکس در گزارشی محرمانه خاطرنشان کرد که آب آشامیدنی 
جهان به دلیل رژیم غذایی مبتنی بر گوشت در غرب در سال ۲٠٥٠ میلادی از روی زمین محو میشود. 
روزنامه الجزیره تأکید کرد که در این گزارش با عنوان »بحران مالی جهان را فراموش کنید، آبهای 
آشامیدنی جهان روبه اتمام است« که برای اولین بار در سال ۲٠٠۹ میلادی آماده شده، آمده است: مقامات 
آمریکایی هفت سال پیش هشدار داده بودند رژیم غذایی غرب که مبتنی بر گوشت به عنوان اصلی ترین 

ماده غذایی است، منجر به آلوده شدن آب های آشامیدنی تازه در جهان خواهد شد.

آرنولد ستاره یک فیلم کمدی شد
گفته می شود: آرنولد شوارتزنگر به جمع بازیگران کمدی »چرا گانتر را می کشیم« پیوست. تاران 
کیلام نویسنده فیلمنامه و کارگردان این اثر سینمایی است. این فیلم نخستین تجربه کارگردانی کیلام 
است. کیلام و همسرش کوبی اسمالدرز در کنار آرنولد شوارتزنگر، بابی موینیان، پل بریتاین، کمیل 
نانجینانی، راندال پارک و رایان گل بازیگران این اکشن کمدی هستند. داستان فیلم درباره گروهی از 
آدمکش های بین المللی است که از مشهورترین آدمکش مزدور دنیا به نام گانتر با بازی آرنولد شوارتزنگر 
عصبانی هستند. گانتر که از قضا فردی خودنما و مغرور در تمام مدت داستان یک گام جلوتر از این گروه 

حرکت می کند و همیشه مایه شرمساری آن ها می شود. 

نظر جالب  احمد خاتمی درباره »خندوانه«
گفته می شود: آیت الله احمد خاتمی با بیان اینکه صدا و سیمای ما یک دانشگاه است و انتظار زیادی 
از آن می رود، تشریح کرد: چند خانم در برنامه خندوانه می خندند تا مردها را بخندانند، اسم این را چه 
بگذارم به چه قیمتی می خواهید شادی باشد به قیمت شکستن حریم؟ نماینده مردم کرمان در مجلس 
خبرگان رهبری ادامه داد:  انتقاد من از رویکرد است، هرگز نمی گویم مسئولان صدا و سیما قصد تغییر 

ریل انقلاب را دارند، مردم را شاد نگه دارید، اما نه با روشی که دین نمی خواهد. 

حقوق معلمان چند شد؟
گفته می شود: محمدباقر نوبخت در همایش بزرگداشت مقام معلم همزمان با عید سعید مبعث در 
دهکده ساحلی با اشاره به اینکه سال ۹۲ حقوق معلمان یک  میلیون و ۲۸٠ هزار تومان بود، ادامه داد: 
حقوق معلمان به ۲ میلیون و ٣٤٠ هزار تومان رسیده و باز هم باید افزایش پیدا کند.وی با اشاره به اینکه 
دولت با پذیرش رتبه بندی معلمان آمادگی جبران کسری حقوق این قشر از جامعه را دارد، خاطرنشان 
کرد: ٤ هزار و ٥٠٠ میلیارد تومان برای پرداخت پاداش بازنشستگی فرهنگیان در نظر گرفتیم و برای این 

منظور با وزیر آموزش و پرورش تفاهمنامه  امضا کردیم.

پیامک عارف به مینو خالقی
شام  ضیافت  به  خالقی«  »مینو  از  دعوت  درخصوص  خبری  انتشار  پی  در  شود:  می  گفته 
ریاست جمهوری با منتخبان مجلس دهم، متن پیامکی که ازسوی »محمدرضا عارف« برای دعوت از او 
جهت حضور در این مراسم ارسال شده  بود، در رسانه هامنتشر شد.در این پیامک، ضمن دعوت از خالقی 
برای حضور در همایش »لیست امید« که روز شنبه از ساعت ۱٤ در مرکز همایش های رایزن  برگزار خواهد 

شد، از او برای حضور در ضیافت شام رئیس جمهور در پاستور نیز دعوت به عمل آمده است.

عمل پیوند کلیه اکبر عبدی
گفته می شود: »اکبر عبدی« بازیگر سینما و تلویزیون برای انجام عمل پیوند کلیه در بیمارستان 
بستری شد. به گزارش فارس، اکبر عبدی بازیگر سینما و تلویزیون چند روزی بود که به دلیل ناراحتی 
کلیه و انجام عمل پیوند در بیمارستان بستری شده بود. عمل پیوند کلیه عبدی، با موفقیت انجام شد و 
خوشبختانه در حال حاضر حال عمومی این بازیگر کشورمان خوب است. اکبر عبدی مدتها از بیماری 
دیابت رنج می برد و به همین دلیل کلیه های وی دچار نارسایی و مشکلاتی شده بود که نیازمند فوری 

پیوند کلیه بود.

استعفای شاهزاده سعودی بعد از باخت به ایران
گفته می شود: فیصل بن ترکی شاهزاده سعودی عنوان کرد پس از دومین شکست سه بر صفر 
مقابل نماینده ایران مسئولیتی به عنوان رئیس باشگاه النصر نخواهد داشت. رئیس باشگاه فوتبال النصر 
عربستان  از مقام خود اعلام کناره گیری کرد. فیصل بن ترکی شاهزاده سعودی عنوان کرد پس از این 
مسئولیتی به عنوان رئیس باشگاه النصر نخواهد داشت.وی این موضوع را در گفت وگویی با یک شبکه 

تلویزیونی اعلام کرد.

خطبه عقد »حسینی بای« را چه کسی خواند؟
گفته می شود: جمعی از جانبازان سرافراز هشت سال دفاع مقدس، حداد عادل نماینده مجلس 
شورای اسلامی، پیمان جبلی معاون خبر صداوسیما و اوحدی رئیس سازمان حج و زیارت مهمانان ویژه 

مراسم عقد حسینی بای بودند.خطبه عقد این زوج را با مهریه ۱٤ سکه حدادعادل خواند.

نظر علم الهدی درباره زبان انگلیسی
گفته می شود: سید احمد علم الهدی امام جمعه مشهد در ادامه سلسله جلسات تفسیر هفتگی خود 
از اظهارات اخیر رییس جمهور درباره زبان انگلیسی انتقاد کرد. آیت الله علم الهدی گفت: زبان انگلیسی نه 

تنها زبان علم نیست بلکه زبان کلک است. این اظهارات را رسا منتشر کرده است.


